
برهان محمودی  در حالی رستم قاسمی از عدم 
واریز منابع تخصیص داده شــده به صندوق ملی 
مســکن خبر داده که رئیــس کل بانک مرکزی 
وعده واریز ۳ هزار میلیارد تومانی به این صندوق 
داده است. بر اســاس ماده ۳ قانون جهش تولید 
مسکن، وزارت راه و شهرســازی مکلف به ایجاد 
صندوقی بــا عنوان »صندوق ملی مســکن برای 
پیشــبرد برنامه های مســکنی و حمایتی خود 
در بخش مسکن اســت.متن کامل ماده ۳ قانون 
جهــش تولیــد مســکن در خصوص تأســیس 

صندوق ملی مسکن به شرح زیر است:
ماده ۳- »صندوق ملی مســکن« به منظور ایجاد 
هم افزایی، تقویت توان حمایتی و تخصیص بهینه 
منابع مالی بخش مســکن، با کارکــرد تجمیع و 
تخصیص منابع مالی موضوع این قانون، حداکثر 
تا ســه ماه پس از لازم الاجراء شــدن این قانون 
تشــکیل می گردد.در این ماده قانونی، منابع در 
نظر گرفته شــده برای صندوق ملی مســکن به 

شرح زیر است:
منابع حاصل از واگــذاری زمین های موضوع این 

قانون
منابع وصولــی مربــوط به اجــاره ۹۹ ســاله، 
مالیات هــای مرتبط بــا حوزه زمین، مســکن، 

مستغلات و ساختمان
منابع پیش بینی شــده برای بخش مســکن در 

قوانین بودجه سنواتی
منابــع حاصل از بازگشــت اصل و فــرع خطوط 

اعتباری مسکن مهر
اقساط برگشتی صندوق پس انداز مسکن یکم در 

هر سال
کمک هــای خیریــن و ســایر منابعــی که در 

اساسنامه صندوق پیش بینی می گردد
موارد مصــرف منابــع ورودی به صنــدوق ملی 

مسکن نیز به شرح زیر است:
تأمین یارانه سود تسهیلات

تخفیــف در هزینــه صــدور و تمدیــد پروانه 
ساختمانی

تخفیف در صدور گواهی پایان کار ساختمان
تأمین هزینه های تأمین و انتقال زیرساخت

مشــارکت در ایجاد امکانات، خدمات روبنایی و 
کاربری های غیــر انتفاعی )آموزشــی، مذهبی، 
درمانی، فضای سبز، فرهنگی، ورزشی و تجهیزات 
شهری( در توسعه شهری ایجاد شــده مطابق با 

الگوی مصوب شورای عالی مسکن

وزیر راه )۸ مرداد(: هنوز پولی وارد صندوق 
ملی مسکن نشده است

رستم قاسمی ۸ مرداد امســال در حاشیه مراسم 
تقدیر از دست اندرکاران پروازهای حج امسال در 

جمع خبرنگاران در خصوص صندوق ملی مسکن 
اظهار داشت: در حال حاضر در این صندوق پولی 
نداریــم اما در قانــون بودجــه ۱۴۰۱ تخصیص 
۳۰ هزار میلیارد تومان پیش بینی شــده که باید 
واریز شــود.وی افزود: همچنین بر اساس دستور 
رئیس جمهور و قانون جهش تولید مســکن باید 
خط اعتباری ۵۰ هزار میلیارد تومانی مسکن مهر 
به صندوق ملی مسکن واریز شــود. ضمن اینکه 
درآمد حاصل از همه مالیات های مرتبط با بخش 

مسکن باید در اختیار این صندوق قرار گیرد.

رئیس بانک مرکزی )۱۰ مرداد(: ۳ هزار میلیارد 
تومان به صندوق ملی مسکن واریز می شود

در حالی رســتم قاســمی از عدم واریز اعتبارات 
پیش بینی شــده در ۲ قانون »بودجه ۱۴۰۱« و 
»جهش تولید مســکن« به حساب صندوق ملی 
مســکن گلایه مند اســت که علی صالح آبادی 
رئیس کل بانک مرکزی در نشستی در ۱۰ مرداد 
امســال در کمیســیون عمران مجلس با حضور 
مسعود میرکاظمی معاون رئیس جمهور و رئیس 
سازمان برنامه و بودجه در پاســخ به انتقاد رستم 
قاسمی وزیر راه و شهرســازی در همین نشست 
نســبت به عدم تأمین اعتبار صندوق ملی مسکن 
اعلام کــرد: خط اعتباری وجــود دارد که متعلق 
به حدود ۱۲ ســال قبل بوده و بــه منظور احداث 
مسکن مهر اعطا شده اســت، طبق قانون جهش 
تولید مســکن مقرر شــده تا این بدهی به بدهی 
دولت به بانک مرکزی تبدیــل و منابع حاصل از 
برگشت طرح مسکن مهر به صندوق ملی مسکن 

واریز و صرف اهداف مقرر شود.
وی با اشاره به اینکه مکاتبات بین سازمان برنامه و 
بودجه و بانک مرکزی صورت گرفته است تا به دو 
شــکل بدهی مربوط به خط اعتباری مسکن مهر 
وصول شود، افزود: یکی از روش های مطرح شده 

این است که خط اعتباری ۵۰ هزار میلیارد تومانی 
مذکور به صورت یک جا به بدهی دولت تبدیل یا 
اینکه به صورت اقســاطی و به مرور این اتفاق رخ 
دهد، بر اساس تفاهم انجام شده بین بانک مرکزی 
و سازمان برنامه و بودجه مقرر شده است تا به مرور 
تبدیل به بدهی دولت نســبت بــه بانک مرکزی 
تبدیل و مبلغ وصول شــده نیز مرتباً و به محض 

وصول به صندوق ملی مسکن واریز شود.
رئیس کل بانک مرکزی خاطرنشان کرد: بر اساس 
توافق انجام شده مبالغ وصول شده از محل بدهی 
دولت بــه بانک مرکــزی مرتباً بــه صندوق ملی 
مسکن واریز می شود که در ســال ۱۴۰۰ میزان 

وصولی حدود سه هزار میلیارد تومان است.
سید مســعود میرکاظمی معاون رئیس جمهور 
و رئیس ســازمان برنامه و بودجه نیز در حاشــیه 
نشست ۱۰ مرداد کمیســیون عمران مجلس با 
حضور رئیس بانک مرکزی و وزیر راه و شهرسازی 
دربــاره صندوق ملی مســکن می گویــد: یارانه 
تسهیلات بخش مسکن بر اســاس قانون جهش 
تولید مســکن تنهــا باید از محل صنــدوق ملی 
مسکن تأمین شــود و از محل دیگر امکان تأمین 
آن وجود ندارد.میرکاظمی با اشاره به اینکه قانون 
در ســال جاری این امکان را نداده است تا یارانه 
تســهیلات مســکن به بدهی دولت بــه بانک ها 
تبدیل شود، ادامه داد: حتماً باید یارانه تسهیلات 
حوزه مســکن را تأمین کنیم تا مابه التفاوت بین 

سود ۱۸ تا ۵ درصدی آن پرداخت شود.
علی اصغر خانی عضو کمیسیون عمران مجلس با 
بیان اینکه وزارت راه و شهرسازی مدعی است که 
ســازمان برنامه و بودجه در اجرای قانون جهش 
تولید مســکن همراهی لازم را ندارد، اظهار کرد: 
به عنوان نمونه بنا بوده در صندوق ملی مســکن 
۲۵ هزار میلیارد تومان منابع جمع آوری شود اما 

اکنون یک ریال هم در این صندوق پول نیست. 

رییس اتاق ایران و چین پاسخ داد

واز تهران – چین: ۱۷۵ میلیون تومان؛ چرا؟ پر
سه شنبه      ۱۸ مرداد ۱4۰۱     سال هفتم     شماره ۱۱۱4      ۸ صفحه     ۳۰۰۰ تومان
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خانه  هنر   میرا

سازمان برنامه و بودجه:
بدهی خارجی در دولت سیزدهم 

کاهش یافت

امیرعبداللهیان در نشست کمیسیون امنیت ملی مطرح کرد

 دیپلماسی آبی با افغانستان 
و تـرکیه

کارشناسان نفتی پیش بینی کردند
وسیه بزرگترین صادرکنندگان  ایران و ر

نفت به چین و هند می شوند

معاون وزیر صمت:

آیین نامه قطعات لوازم خانگی 
استاندارد بعد  از ۱۵ سال 

وزرسانی شد بر
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آگهی مناقصه )نوبت اول(
مناقصه عمومی دو مرحله ای)همراه با ارزیابی کیفی(

شرکت ملی حفاری ایران

موضوع مناقصه : خرید قطعات و لوازم مربوط به دستگاههای حفاری به شرح ذیل 
 مشخصات مناقصه : 

مبلغ برآورد )ریال/ارز(شرح تقاضاشماره تقاضا/ مناقصهنام مناقصه گزار

11.088.000.000قطعات تهویه0034018شرکت ملی حفاری ایران
روش ارزیابی کیفی مناقصه گران :

 بر اساس کسب حداقل امتیاز مربوط به معیارهای موجود در استعلام های ارزیابی کیفی که توسط متقاضیان شرکت در مناقصه تکمیل می شود، انجام می گردد.)حداقل امتیاز 50(روش ارزیابی 
نحوه دریافت/ تحویل اسناد مناقصه : 

دریافت اسناد توسط شرکت
توزیع اسناد از یک روز پس از چاپ آگهی نوبت دوم آغاز شده و تا 10 روز پس از آن ادامه خواهد داشتتاریخ شروع دریافت

از طرق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی  www.setadiran.ir محل دریافت
–گروه مناقصات تلفن تماس   061-34148795

تحویل اسناد به شرکت

 14 روز پس از آخرین روز دریافت اسناد آخرین مهلت

محل تحویل
ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی  www.setadiran.ir و اصل ضمانت نامه به آدرس اهواز- بلوار پاسداران بالاتر از 
میدان فرودگاه – شرکت ملی حفاری ایران – ساختمان پایگاه عملیاتی – طبقه اول پارت B – اتاق 107- دبیرخانه کمیسیون مناقصات- شماره 

تماس 34148569 – 061-34148580
تضمین شرکت در مناقصه )فرآیند ارجاع کار(: 

555/000/000       ریال تقاضای خرید شماره   0034018مبلغ تضمین 

انواع تضامین قابل قبول

ضمانتنامه بانکی و یا ضمانتنامه های صادره از سوی موسسات اعتباری غیر بانکی دارای مجوز فعالیت از بانک مرکزی
اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره 4001114006376636  نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران تحت عنوان تمرکز وجوه سپرده شرکت ملی حفاری ایران

 )IR350100004001114006376636 :شماره شبا(
-و سایر تضمین های معتبر در آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره  50659  ت / 123402 مورخ 94/09/22 مورد قبول و پذیرش می باشد.

روز ) برای یک بار در سقف مدت اعتبار اولیه قابل تمدید باشد(مدت اعتبار پیشنهاد/ تضمین

 تذکر : با توجه به بخشــنامه شــماره 98/138665 مورخ 98/04/03 معاونت پژوهش و فناوری وزارت نفت مبنی بربکارگیری ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( ثبت نام کلیه متقاضیان 
حضوردرمناقصات،مزایدات شرکت ملی حفاری ایران درپایگاه  www.setadiran.ir  الزامی می باشد. 

www.nidc.ir         http://sapp.ir/nidc_pr    کانال های  اطلاع رسانی شرکت ملی حفاری ایران 

شناسه آگهی: 1359150 

شرکت ملی نفت ایران

پول تخصیص داده شده نرسید!

صندوق ملی مسکن پـولدار می شود؟

 سخنگوی صنعت برق:

پاداش صرفه جویی برق برای ۴۰ درصد 
مشتـرکان خانگی لحاظ شد

رجبی مشهدی گفت: تاکنون حدود ۲۵۰ میلیارد تومان پاداش صرفه جویی برق 
لحاظ شده که 4۰ درصد قبوض صادرشده برای مشترکان خانگی را شامل می شود



نماینده مجلس:

ونق اقتصادی و افزایش کیفیت کالای تولیدی کمک می کند اصلاح نظام یارانه به ر

امیرعبداللهیان در نشست کمیسیون امنیت ملی مطرح کرد

دیپلماسی آبی با افغانستان و ترکیه

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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برگزاری مراسم عزاداری شب عاشورای حسینی 
در حسینیه امام خمینی

مراسم عزاداری شب عاشورای حســینی علیه السلام در حسینیه امام 
خمینی)ره( با حضور رهبر انقلاب اسلامی برگزار شد.

در این مراســم، حجت الاســلام والمســلمین صدیقی یاد خدا را مایه 
طمأنینه و آرامش قلب مؤمن دانســت و گفت: بارزترین مصداق نفس 
مطمئنه که در قرآن کریم از آن یاد شــده است، وجود مقدس حضرت 
سیدالشــهداء علیه السلام اســت.همچنین در این مراسم، آقای میثم 

مطیعی نیز به مقتل خوانی و مرثیه سرایی پرداخت.

امیر حاتمی: 
وز تجلیل از رزمندگان جبهه  وز خبرنگار ر  ر

جنگ نرم است
مشــاور فرماندهی کل نیروهای مســلح در امور ارتش، در پیامی روز 

خبرنگار را روز تجلیل از رزمندگان جبهه جنگ نرم خواند.
 در پیام ســرتیپ ســتاد امیر حاتمی مشــاور فرماندهی کل نیروهای 
مسلح در امور ارتش آمده اســت : با گرامیداشت واقعه عظیم عاشورای 
حسینی)علیه الســلام(، تقارن این مصیبت بزرگ عالم اســلام با روز 
خبرنگار را مغتنم دانســته، بر مقام شامخ بزرگ پیام رسان واقعه کربلا، 
عقیله بنی هاشم، حضرت زینب کبری )ســلام الله علیها( سلام و درود 
فرستاده و به ساحت مقدس سرور و سالار شهیدان، امام سوم شیعیان 
حضرت اباعبدالله الحسین)علیه الســلام( و یــاران باوفایش که درس 
آزادگی و انسانیت را با صدای رسا به گوش جهانیان فریاد زدند، سلام و 
درودی خالصانه تقدیم می دارم.بواقع مقوله خطیر خبر و اطلاع رسانی 
یکی از مهمترین عرصه هــای حیات اجتماعی و ضــروری ترین ابزار 
انسانی است که تلاش دارد با شکســتن مرزهای جهل و نادانی و تولید 

علم و آگاهی، گام های بلندی را در رشد و تعالی بشر بردارد.
در این میان خبرنگاران متعهد با چشــمانی تیزبین و  بیانی صادق و به 
دور از تکلــف و تعلق،  تحولات گوناگون فرهنگی، اجتماعی، سیاســی 
و... را در فراز و نشــیب تاریخ، برای آگاهی بخشی جامعه با کوله باری از 

»تجربه«، »صداقت« و »امانت داری« روایت گری می کنند.
بی تردید روز خبرنگار، روز تجلیل از رزمندگان جبهه جنگ نرم اســت 
که در مقابل امواج سهمگین عملیات روانی نظام استکبار در خط مقدم 
این جنگ، شــجاعانه ایســتاده تا در این مصاف ناجوانمردانه، امنیت، 
توســعه، آرامش، حقیقت  و بالندگی را به جامعه ایران اســلامی هدیه 
کنند.در این میان خبرنگاران و فعالان رســانه ای حوزه دفاعی کشور، 
باری ســترگ و مضاعف بر دوش می کشــند، چرا که در دو جبهه نرم و 
ســخت برای اعتلای قدرت دفاعی و بازدارندگی کشــور در برابر نظام 
ســلطه، دوشــادوش همرزمان خود در عرصه نیروهای مسلح  مقتدر 
ایران اسلامی، خالصانه همچون شهیدان عرصه خبر همچون شهیدان 
محمود صارمی، عباس واعظی و همه کســانی که در این مســیر  جان 

خود را تقدیم کردند، در حال جهاد و از خودگذشتگی اند.

 فشارهای تحریمی، تورم و بازارهای 
اقتصادی ایران

پدرام ســلطانی  طبق آنچه که اعلام شــده، مبنای محاسبه حقوق 
ورودی گمرکی به ارز ۴۲۰۰ تومانی بر نمی گردد و قرار بر این است که 

حقوق ورودی از ۴ درصد به یک درصد کاهش پیدا کند.
البته باید این نکته را هم درنظر گرفــت که نمی توان به طور دقیق گفت 
در اجرا، کدام تصمیم پیاده سازی می شود اما طبق اعلام رسمی دولت، 
کاهش حقوق ورودی مواد اولیه و واســطه با لایحه دو فوریتی در حال 
بررســی اســت.معتقدم آثار و تبعات افزایش نرخ حقوق ورودی باید از 
قبل پیش بینی می شــد و این موضوع که افزایش نــرخ حقوق ورودی 
باعث افزایش قیمت ها می شــود، بسیار روشــن بود. همان زمانی که 
لایحه بودجه تنظیم شــد و متوجــه تغییرات در تعییــن نرخ ورودی 
حقوقی شدیم، این هشــدار را دادیم که با این تصمیم حقوق ورودی، تا 
6 برابر افزایش پیدا می کند. در نهایت در اجرا هم دیدیم افزایش شدید 
حقوق ورودی، قیمت های مواد اولیه، وارداتــی و بهای کالاهای تولید 
شده را تحت تاثیر گذاشــت. حالا پس از ۴ ماه به این نتیجه رسیده اند 
که این تصمیم را اصلاح کنند.درباره تاثیــر تصمیم اصلاح نرخ حقوق 
ورودی گمرکی بر کاهش تورم ایجاد شــده نیز باید دانست که تورم را 
نمی توان تنها در بســتر این تغییر تحلیل کرد، چراکه سایر سیاست ها 
و مولفه هــا در شــرایط کنونی از جمله سیاســت های پولــی و مالی، 
تحریم های موجود که احتمال تشــدید آن هم وجود دارد، وزن زیادی 
در تورم ایجاد کرده و مهم تر اینکه منجر به ایجاد تورم انتظاری شــده 
اســت.اتفاقی که با اعمال حذف ارز ترجیحی که ابتدای سال رخ داد، به 
اندازه خود تورم هزینه را به بازار ایران تحمیل کرد و طبیعتا کاهش نرخ 
حقوق ورودی می تواند مقداری شــیب رو به بالای تورم را کمتر کند اما 
به طور قطع تورم را کاهش نمی دهد.اما اتفاق مهم و فشــاری که پس از 
اعلام کاهش نرخ حقوق ورودی گمرکی به بازار تحمیل شده و می تواند 
با تاخیری، آثار اقتصادی نامناسبی برای کشــور به همراه داشته باشد 
این است که بازار را به حالت انتظار فرو برده به طوری که خرید و فروش 
در بازار کُندتر از دو هفته گذشته شده و بسیاری ها از هرگونه معامله ای 
دست نگهداشته اند و تصورشان این اســت که با اعمال این تصمیم در 
روزهای آینده، اگر امروز دست به خرید مواد اولیه بزنند، زیان می کنند.

دربــاره ادعای بانــک مرکزی مبنی بر اینکه منفی شــدن نرخ رشــد 
نقدینگی در فروردین ماه ۱۴۰۱، نوید بهبود شــاخص های اقتصادی 
و ادامه این روند در ماه هــای آینده را می دهد نیز باید مد نظر داشــت 
که کاهش نرخ رشــد نقدینگی به هیچ وجه نمی تواند ادامه پیدا کند و 
دلیل آن هم بسیار ساده و مشخص اســت؛ دولت با یک کسری بودجه 
هنگفتــی مواجه است.سیاســت های پولــی هم با تردســتی کردن 
پیش نمی روند بنابرایــن چطور در این شــرایط امــکان کنترل نرخ 
رشــد نقدینگی وجود دارد؟ مگر اینکه دولت حقوقی بــه کارمندان و 
بازنشســته ها و هزینه های جاری را پرداخت نکند چراکه ســهم اصلی 
بودجه دولت در بخش جاری اســت و از پرداخــت بودجه عمرانی هم 
تا آنجا که می توانســتند زده اند و معمولا درصد تحقق بودجه عمرانی 
پایین اســت.با توجه به رشــد قیمت نفت، درآمدهای حاصل از فروش 
نفت هم افزایش پیدا کرده اما به نظر می رسد میزان آزادسازی ارزهای 
نفتی کشورمان دچار چالش شده  است، ضمن اینکه روسیه هم در بازار 
نفت رقیب جدی ایران شده و فروش نفت ایران نسبت به پیش از جنگ 
روسیه و اوکراین به نوســان افتاده و از سوی دیگر آهنگ افزایش قیمت 

نفت کُندتر شده و نشست کرده است.
از ســوی دیگر با توجه به روند مذاکرات، هر آن، ممکن است فشارهای 
تحریمی بر صادرات و فروش نفت ایران بیشــتر شــود. اساســا دلیل 
افزایش فروش نفت ایران این بود که آمریکا قصد داشــت از این مسیر، 
چراغ سبزی به ایران نشــان دهد و حســن نیت آمریکا تلقی شود و در 

نهایت باعث این شود که در مذاکرات به نتیجه ای برسند.
بنابراین با توجه به روند مذاکرات، از این بابت هم نمی توانیم خوش بین 
باشــیم که در ماه های آینده از محــل فروش نفت به طور مســتقیم، 
ریال آن بخشی که در بودجه دیده شــده، تامین شود و از این بابت واژه 
مستقیم را به کار می برم که اگر دولت نفت را به فروش برساند و ریالش را 
از بانک مرکزی بگیرد و دلار بلوکه شده را به ازای آن برای بانک مرکزی 
در نظر بگیرد، در واقع بانک مرکزی دلاری در اختیار ندارد که به فروش 

برساند، بنابراین باید دوباره پول چاپ کند.

تریبون

یادداشت

حجت الاسلام خطیب گفت: تاریخ، همواره شاهد نبرد 
حسینیان و یزیدیان بوده و امروز نیز، شاهد جنگ تمام 
عیار جبهه استکبار با جبهه مقاومت و انقلاب اسلامی 
هستیم.حجت الاسلام سید اســماعیل خطیب وزیر 
اطلاعات در پیامی فرا رســیدن تاســوعا و عاشورای 

حسینی )ع( را تسلیت گفت.
متن این پیام به شرح زیر است:

فرارسیدن عاشورای سرور و سالار شهیدان و آزادگان 
جهان، حضرت امام حســین )علیه الســلام( و یاران با 
وفایش را به تمامی رهروان آن امام شــهید و عطشان و 

عزاداران با اخلاص آن حضرت تسلیت می گویم.
حضرت سیدالشــهدا )ع( می فرماینــد: هیهات که ما 
ذلتّ و خواری را بپذیریم. خداونــد ذلتّ را بر ما، پیامبر 
و مؤمنین روا نداشته است.پیام خون شهدای والامقام 

کربلا، پشــت پا زدن به تمامی وسوسه های 
خناســان و اطاعت بی چون و چــرا از امام و 

مقتدای خویش تا تقدیم جان می باشد.
عاشــورا مکتب انسان ســاز و یگانه طریقی 
اســت که بشــریت را به ســوی صــلاح و 
جاودانگی رهنمون می ســازد. صبر، اطاعت 
و بصیرت، درس بزرگ عاشــورای حسینی 

اســت و ملّت بزرگ ایران اســلامی نشــان دادند که 
بهترین پیروان این مکتب عظیم هستند.

خمینی کبیر )ره( رهرو راســتین و ســلاله پاک امام 
حســین )ع( بود که با اتکال به خداوند تبارک و تعالی 
و همت بلند ملّت حســینی، انقلابــی را به وجود آورد 
که مشــخصه ی بزرگ آن پرچم سرخ رنگ حسین ابن 
علی )ع(، همانا احیای سنت ناب و درک صحیح اسلام 

پیامبر اعظم )ص( است که از مرزهای ایران 
اســلامی فراتر رفته و همه ی ملّت های زجر 

کشیده، چشم بدان دوخته اند.
امروز نیز این آرمان حســینی را رهبر فرزانه ، 
حضرت آیــت الله العظمی امــام خامنه ای 
)مدظله العالی(، با قــوت پیش می برد و ملتّ 
قهرمان و انقلابی ایــران، ولایت مدارانه و با 
درک شرایط زمان همانند اصحاب بزرگ امام حسین 
)ع(، رهبر و فرمانده عزیزشــان را حمایــت و پیروی 
می کنند تا جبهه ی مقاومت و جبهه ی انقلاب اسلامی 
در ایــن برهه ، بیش از پیــش متحد و با اقتــدار مقابل 
جبهه ی استعمار جهانی بایستند و ان شاءالله، به ظهور 
مولا و مقتدا و امام عصر و صاحب الزمان )عجل الله تعالی 
فرجه الشریف( که صاحب عزای این ایام است، برسد و 

خداوند تبارک و تعالی برای شفای دل تمامی عزاداران 
در فرج مبارکش تعجیل نماید.

تاریخ، همواره شاهد نبرد حســینیان و یزیدیان بوده 
و امروز نیز، شــاهد جنگ تمام عیار جبهه اســتکبار با 
جبهه مقاومت و انقلاب اسلامی هستیم که ان شاءالله، 
با افول کامل رژیم نامشــروع و آدمکش صهیونیستی 
و اضمحلال آمریــکای جنایتکار پرونــده ی نکبت بار 
یزیدیان به طور کامل بســته خواهد شــد و به برکت 
این ســوگواری های خالصانه و فراگیر، هر روز شــاهد 
پیشــرفت و پیــروزی ملّت عزیــز ایــران در تمامی 
صحنه های اقتصادی، سیاســی، فرهنگی، اجتماعی، 

امنیتی و دفاعی خواهیم بود.
عزاداری های شما قبول درگاه حق و التماس دعا
سیّد اسماعیل خطیب

 سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان اقدام تحریک 
آمیز تعــداد اندکی از معاندیــن در هتک حرمت کلام 
الله مجید و اهانت به مقدسات اســلامی در برابر مرکز 
اسلامی هامبورگ در آلمان، در روز تاسوعای حسینی 
را شــدیدا محکوم کرد.ناصر کنعانــی تأکید کرد: این 

اقدام هتاکانه، مصداق بارز فتنه انگیزی و نفرت پراکنی 
است و از سوی همه مسلمانان، موحدان و وجدان های 
پاک و معتقدان به همزیســتی و گفتگــوی بین ادیان 
قویا محکوم است.  وی همچنین نســبت به پیامدها و 
عواقب خطرناک اینگونه اقدامات جسارت آمیز و فتنه 

انگیزانه هشــدار داد و افزود: اینگونه جسارت ها نسبت 
به مقدســات اســلامی، وجه دیگری از افراطی گری و 
خشونت آفرینی تکفیری و داعشــی است که برخورد 
قوی و بازدارنده علیه آن از مســؤلیت های دولت های 

مدعی حقوق بشر، آزادی و دموکراسی است.

سخنگوی دستگاه دیپلماسی ضمن پاسخگو دانستن 
دولت آلمان در قبال این واقعه تاســف بار، تاکید کرد: 
منتظر واکنش فوری، شدید و صریح آلمان در برخورد 
با عوامل این اقدام توهین آمیز و پیگیری سریع قضائی 

جهت پیشگیری از تکرار چنین اقداماتی هستیم.

وزیر

خارجه

خریدار   نماینــده مجلس گفت: با اصلاح 
نظام یارانه و ایجــاد ثبــات ارزی باید این  
انتظار را داشت که در حوزه های کشاورزی، 
صنعتی، واحدهای تولیــدی و بخش های 
مختلف که به رونق کشــاورزی و اقتصادی 
ارتباط پیدا می کند، گشایش های خوبی را 

شاهد باشیم. 
 ابراهیم عزیزی، نماینده شیراز در مجلس، 
در گفت و گو با خبرنگار ایرنــا با بیان اینکه 
سیاســت ارز ترجیحــی ۴۲۰۰ تومانــی 
صدمه ی زیــادی به لحاظ امنیــت غذایی 
و اقتصــادی به کشــور وارد کــرد، گفت: 
برای حل این مشــکل باید به سمت اصلاح 
رویه های غلط گام برداریم و یک اقدام کاملًا 
هوشمندانه را به اجرا بگذاریم؛ به طوری که 
همزمان بــه حمایت از مــردم بپردازیم و از 

تاراج اموال عمومی جلوگیری کنیم. 

وی با تاکید بر اینکــه  ارز ۴۲۰۰ تومانی را 
بابت کالاهای اساســی دادیم اما همچنان 
این گرانــی ادامه پیدا کرد، گفــت: در واقع 
توزیع یارانه ها به شــکلی که فقط در اختیار 
اندکــی از افراد قــرار می گرفت بــه دور از 
عدالت بوده بنابراین بی تردید شــیوه ای که 
جهت توزیــع ارز دولتی در گذشــته انجام 
شد به شدت فســادزا بود؛ به همین خاطر 
دولت ســیزدهم باید تلاش کند جلوی هر 
فســادی را بگیرد و تنها راهکار جلوگیری از 
فســادهای موجود، هدفمندسازی یارانه ها 

است .
این نماینــده مجلس با اشــاره بــه اینکه 
تخصیص ارز ترجیحی به واردات محصولات 
کشــاورزی منشــا اصلی رانت و فساد بود، 
اظهار کرد: نظام ارز کشــور دچــار ایراد و 
اشــکالات بزرگ بود و به عبارت دیگر چند 

نرخی بودن ارز منشا اصلی فساد اقتصادی، 
رانت خواری و ایجاد مشکل برای واحدهای 

مختلف تولیدی و صنعتی بود.
وی افزود: با اصلاح نظام یارانه و بازگشت به 
ثبات ارزی باید این  انتظار را داشــت که در 
حوزه های کشــاورزی، صنعتی، واحدهای 

تولیدی و بخش های مختلف گشایش های 
خوبی را شــاهد باشــیم. عزیزی با اشاره به 
اینکه پرهیز از اقدامات ســلیقه ای راهکار 
دســتیبابی به اهداف اصلاح نظــام یارانه 
است، بیان کرد: اجرای دقیق قانون توسط 
مجریان و پرهیــز از اقدامات ســلیقه ای و 
رفتارهــای خلق الســاعه موجب شــده به 
اهداف حــذف ارز ترجیحی دســت یابیم و 
بنده معتقدم کــه با اجرای درســت قانون 
و مطابق با معیار قانون بــه خیلی از اهداف 
بلندمــدت، کوتاه و میان مــدت اقتصادی 
می رسیم. این نماینده مجلس با بیان اینکه 
نظارت کامل از الزامات اجرای قانون اصلاح 
نظام یارانه است، گفت: مسئولان باید تلاش 
کنند از هر اقدامی که اقتصاد را خدشــه دار 
می کند، پرهیــز کنند و طبیعتــا اگر مقام 
سیاســتگذاری و اجرا را نظــارت و کنترل 

کنیم، شــاهد تاثیرات مثبتــی در اقتصاد 
خواهیم بود. وی با اشاره به اینکه رفتارهای 
عجولانه و ســلیقه ای در اجرای قانون آثار 
منفی می گذارد، بیان کــرد: با اصلاح نظام 
یارانــه، حمایــت از مصرف کننــده نهایی 
باید محقق شــود؛ هرچند تولیدکنندگان 
واحدهــای تولیدی در خــط مقدم فعالیت 
های اقتصــادی هســتند که بایــد مورد 
حمایت همه جانبــه دولت و قوه قانون گذار 

باشند. 
عزیــزی با بیــان اینکه رهاشــدگی برخی 
واحدهای صنفــی و بی توجهی بــه قوانین 
و مقررات منجر به نارضایتی شــده اســت، 
تصریح کرد: با حــذف ارز ترجیحی و رقابت 
در میان رقبا، ارتقای محصول تولیدی از بعد 
کیفی باید مورد توجه قرار گیرد تا در نهایت 

منجر به رضایتمندی مصرف کننده شود.

وزیر اطلاعات:شاهد جنگ تمام عیار استکبار با جبهه مقاومت هستیم

ایران هتک حرمت به قرآن و اهانت به مقدسات اسلامی در هامبورگ را محکوم کرد

محمد مهاجرانــی   وزیر امــور خارجه 
کشــورمان گفت: شــورای معاونان وزارت 
امور خارجــه در دولت جدیــد تغییر یافته 
است و حدود ۴۰ ســفیر نیز تعیین یا جابجا 

شده اند.
حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
ضمن شرکت در جلســه رسمی کمیسیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجــی مجلس 
شورای اسلامی به ریاست وحید جلال زاده، 

به سوالات نمایندگان مردم پاسخ داد.
در این جلسه سوالات ســید شمس الدین 
حسینی نماینده رامســر، تنکابن و عباس 
آباد، کوهساری نماینده رامیان و آزاد شهر، 
خضریان و نبویان نماینــدگان تهران، ری 
شمیرانات، اسلام شــهر و پردیس، مولوی 
نماینده آبادان، بشیری نماینده پاکدشت، 
موســوی نماینده ملــکان و حســین پور 
نماینده پیرانشــهر و سردشت مطرح و وزیر 

امور خارجه به کلیه سوالات پاسخ داد.
وزیر امور خارجه در پاسخ به سوال حسینی 
نماینده مردم رامســر، تنکابن و عباس آباد 
در مورد علت عدم حل مشــکلات فراروی 
صادرکنندگان کیوی، ابتدا از پیگیری های 
جدی ایشــان برای حل مشــکل صادرات 
کیــوی قدردانــی کــرد و ضمن تشــریح 
اقدامات وزارت امور خارجــه تصریح کرد: 
ما در راستای وظیفه تســهیل گری خود و 
ایجاد هماهنگی بین دستگاه های اجرایی، 
تمام تدابیر لازم را اندیشــیده این و علاوه بر 
معاون اقتصادی، نمایندگی های جمهوری 
اسلامی ایران در هندوستان و امارات برای 
تسهیل صادرات تلاش کرده اند. هیأت فنی 
هند به ایران آمد و ضمــن حضور در اماکن 
مربوطه و در پی رایزنی ها، مشکل صادرات 
کیوی به هندوستان هر چند با تأخیر طرف 

هندی، در نهایت برطرف گردید.
وزیر امور خارجه در پاسخ به سوال نماینده 
رامیان و آزاد شــهر در خصوص عدم اطلاع 
مجلس شــورای اســلامی از مفاد قرارداد 
بیســت و پنج ســاله با چین و موافقتنامه 
بیست ساله با روســیه با تشریح روند انعقاد 
این قراردادهــا تصریح کرد: نظــر به اینکه 
تفاهم صورت گرفته با چین از نظر شــکلی 
یک برنامه جامع همکاری بلند مدت بین دو 

کشور محسوب می شــود و در حقیقت یک 
نقشه راه همکاری است، لذا در سایر مراجع 
قانونی کشــور بررسی شده اســت. بدیهی 
اســت در صورت تبدیل ایــن برنامه جامع 
همکاری بــه موافقتنامه رســمی میان دو 
کشور، مطابق قانون اساسی باید به تصویب 

مجلس شورای اسلامی برسد.
موافقتنامه همکاری بیســت ساله با روسیه 
هم فعلًا در مرحله بررســی میان دو کشور 
قرار دارد و در صورت تأیید نهایی حتماً باید 

به تصویب مجلس شورای اسلامی برسد.
امیر عبداللهیان در پاســخ به ســوال آقای 
خضریــان نماینــده محترم تهــران، ری، 
شــمیرانات، اسلامشــهر و پردیس درباره 
ادامه کار برخــی از مدیران کــه در دولت 
گذشــته در وزارت امور خارجه مســؤلیت 
داشتند، گفت: روند انتصابات در وزارت امور 
خارجه به عنوان یک دســتگاه حاکمیتی و 
کاملًا تخصصی تابع ضوابطی است و مراجع 
ذیصلاح در خصوص انتصــاب یا ابقای افراد 
در سمت های حساس اعلام نظر می کنند. 
وزیــر امور خارجــه تصریح کرد: شــورای 
معاونان وزارت امور خارجه در دولت جدید 
تغییر یافته اســت و حدود ۴۰ ســفیر نیز 

تعیین یا جابجا شده اند.
وزیر امور خارجه همچنین به ســوال آقای 
نبویان نماینده تهران، ری شمیرانات، اسلام 
شــهر و پردیس، مبنی بر ضــرورت رعایت 
خطوط قرمز نظام و منافع ملی در مذاکرات 

به طور مشروح پاسخ داد.
امیر عبداللهیان در پاســخ به ســوال سید 
محمد مولوی نماینده مردم آبادان با عنایت 
به نقش مهم و اســتراتژیک رودخانه اروند 
در تجارت، صیادی و گردشگری، با تشریح 
اقدامات حقوقــی و سیاســی وزارت امور 
خارجه در این رابطه طی دهه گذشته گفت: 
رایزنی ها با طرف عراقی در سطوح مختلف 
همچنان ادامــه دارد و وزارت امور خارجه تا 
حصول نتیجه به این رایزنی ها ادامه خواهد 

داد.
وزیر امور خارجه همچنین در پاسخ به سوال 
دوم ســید محمد مولوی در مورد اقدامات 
وزارت امــور خارجــه در خصــوص ایجاد 
همکاری منطقــه ای و بیــن المللی جهت 
جلوگیری از ایجاد رخداد گرد و غبار و مقابله 
با نقض بنیادین اصول محیط زیست مندرج 
در کنوانســیون های بین المللی از ســوی 
کشور ترکیه، با اشــاره به ساز و کارهای بین 

المللی و منطقه ای بــرای مقابله با موضوع 
ریزگردها از جمله تأسیس و استقرار مرکز 
منطقه ای توسعه اطلاعات مدیریت بلایا در 
آسیا با مرکزیت تهران و با هدف جذب منابع 
بین المللــی گفت: در مکاتبــه، مذاکرات و 
رایزنی های سیاسی با کشورهای منطقه که 
منشــأ تولید گرد و غبار هستند، بر ضرورت 
همــکاری دو جانبه و چند جانبــه تأکید و 

موضوع پیگیری شده است.
امیــر عبداللهیان تصریح کــرد: آثار جنگ 
در منطقه، بحران آب و ســد ســازی باعث 

تشدید مساله گرد و غبار شده است.
وزیر امور خارجه گفت: بــا پیگیری وزارت 
امــور خارجــه و در رایزنی های فشــرده با 
ترکیه، کارگروه مشــترکی بین دو کشــور 
برای رسیدگی به موضوع آب تشکیل شده 

است که با هم ارتباط دارند.
وزیــر امــور خارجــه افــزود: رایزنی ها و 
تلاش های وزارت امور خارجه در همکاری 
تنگاتنگ با سازمان محیط زیست و وزارت 
نیرو برای مبارزه با پدیــده گرد و غبار تداوم 
دارد.ســوال نماینده پاکدشت در خصوص 
تدابیــر و برنامه های وزارت امــور خارجه 
برای تحقق منافع ملی در حوزه دیپلماسی 

اقتصادی بود.وزیر امور خارجه با تشــریح 
نقشــه راه و برنامه های وزارت امور خارجه 
در حوزه دیپلماسی اقتصادی گفت: اولویت 
اصلی دستگاه دیپلماسی در دولت سیزدهم 
بر مبنای توســعه و گســترش همکاری با 
همسایگان استوار اســت به گونه ای که در 
مدت اســتقرار دولت جدید حجم مبادلات 
تجاری از ۲۷ درصد به ۵۷۰ درصد افزایش 

یافته است.
وزیر امور خارجه گفت: بــا همکاری وزارت 
صنعت معدن و تجارت، تعــداد رایزن های 

بازرگانی افرایش یافته اند.
سوال دوم بشیری در مورد اقدامات اجرایی 
وزارت امور خارجه بــرای تحقق برنامه های 
ارائه شده به مجلس شورای اسلامی هنگام 

اخذ رأی اعتماد بود.
وزیر امور خارجه در پاســخ به این سوال با 
اشاره به انتشــار کتابچه سیاست خارجی 
دولت ســیزدهم به عنوان نقشه راه دستگاه 
دیپلماسی گفت: گزارش عملکرد یک ساله 
دســتگاه دیپلماسی شــامل میزان تحقق 
اهداف تدوین شده اســت. وی در این باره 

توضیحاتی را ارائه کرد.
ســید علی موســوی نماینده مردم ملکان 
دربــاره دیپلماســی ایــران در ارتبــاط با 
فعال ســازی  چگونگــی  و  همســایگان 
دیپلماســی آب در رابطــه با کشــورهای 

همجوار از وزیر امور خارجه پرسش کرد.
وزیر امور خارجه ضمن تشریح اولویت های 
دســتگاه دیپلماسی در توســعه همکاری 
با همســایگان تصریح کرد: با کشــورهای 
افغانســتان و ترکیه رایزنی های فشــرده 
و گســترده ای برای حفظ حقابــه ایران از 
رودخانه هــای هیرمند و ارس انجام شــده 
اســت.وزیر امور خارجه همچنین در پاسخ 
به سوال کمال حســین پور نماینده مردم 
پیرانشهر و سردشــت درباره رسمی شدن 
مرز کیله سردشت با کشور عراق، به اقدامات 
وزارت امور خارجه در این زمینه و مذاکرات 
صورت گرفته با نخســت وزیــر و وزیر امور 
خارجه و مکاتبات با طرف عراقی اشاره کرد 
و رسمی شــدن مرز کیله را منوط به توافق 
دولت مرکزی عراق دانست و بر پیگیری آن 

تاکید کرد.
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کارشناس اقتصادی:
 الزام بازگشت قیمت  کالاهای اساسی

 به شهریور ۱۴۰۰ موجب کسری بودجه می شود
 کارشناس مســائل اقتصادی گفت: تکلیف مجلس شورای اسلامی در 
قانون بودجه امسال برای بازگشــت قیمت کالاهای اساسی به شهریور 
سال گذشــته موجب از دست رفتن دســتاوردهای دولت و مجلس در 

ایجاد ثبات اقتصادی خواهد شد.
لایحه اصلاحی قانون بودجه امسال توسط دولت به مجلس ارسال شد. 
یکی از بندهای تاثیر گذار در لایحه ارسالی در مورد بازگرداندن قیمت  

کالاهای اساسی به شهریور ۱۴۰۰ پس از حذف ارز ترجیحی است.
در واقع این حکم مدنظر مجلس، شیوه جایگزین یارانه های نقدی ۳۰۰ 
و ۴۰۰ هزار تومانی اســت که دولت در ســال جاری پــس از حذف ارز 

۴۲۰۰ تومانی به ۹۰ درصد جامعه پرداخت می کند.
نکته قابل توجه این است که در یک ســال اخیر و پس از جنگ اوکراین 
قیمت انواع کالاهای اساســی و نهاده ها رشــد ۸۰ درصدی داشت؛ در 

نتیجه آن بهای کالاهای وارداتی هم رشد قابل توجهی داشته است.
بر این اســاس اینکه دولت را مکلف کنیم قیمت کالاهای اساسی را به 
یک سال گذشته بازگرداند به عقیده بسیاری از کارشناسان امکان پذیر 
نیســت، زیرا در افزایش کســری بودجه اثر گذار اســت و چاپ پول و 

ناترازی بودجه را در پی دارد.
بر اساس آخرین آمارها تبعات تورمی حذف ارز ۴۲۰۰ در دو ماه خرداد 
و تیر تقریباً به طور کامل تخلیه شــد و از ماه جاری نرخ تورم به سطوح 
قبل از حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی بازخواهد گشــت. این مهم جز با کنترل 
دقیق پایه پولی و احتراز دولت از چاپ پول، میســر نبود؛ اما در صورتی 
که مجلس بــه مصوبه خود برای اعطــای کالابرگ به مــردم با قیمت 
شهریور ۱۴۰۰ اصرار و دولت را مجبور به اجرای آن کند، تمام توفیقات 

دولت در مهار پایه پولی تحت الشعاع قرار خواهد گرفت.

با ارسال اصلاحیه جدید برخی نمایندگان به این اصلاحیه 
واکنش نشان دادند

»میثم خســروی« کارشــناس اقتصادی در مورد این موضوع و لایحه 
اصلاحیه بودجه ۱۴۰۱ گفت: اینکه در بودجه امسال دولت مکلف شده 
قیمت کالاهای اساسی به نرخ شهریور سال گذشــته بازگردد، به طور 

طبیعی بار مالی سنگینی برای دولت دارد.
وی افزود: این کالاها از یک طــرف تورم جهانی دارد و از ســوی دیگر 
در داخل کشــور نیز تورم داریم، بنابراین محل ایجاد کسری بودجه به 
صورت دائمی و با نرخ رشدی برابر نرخ رشد تورم این کالاهاست که رقم 

بالایی است.
خسروی تاکید کرد: بازگشت قیمت ها به شــهریور سال گذشته اقدام 
خطرناکی اســت و اینکه در اصلاحیه بودجه امسال بر حذف این لایحه 

تاکید شده اقدام درست و نگاه مثبتی است.

این کارشــناس اقتصادی تصریح کرد: بازگشــت قیمت  اقلام اساسی 
به نرخ سال گذشــته می تواند منجر به کســری بودجه و از دست رفتن 
دستاوردهای دولت و مجلس شورای اسلامی در ایجاد ثبات اقتصادی 

شود.

مقام مسئول در وزارت راه:
خ های جدید عوارض آزادراهی تعلیق شد نر

مشــاور وزیر راه و شهرســازی اعلام کــرد: نرخ های جدیــد عوارض 
آزادراه های کشور به منظور بررسی بیشتر در این خصوص تعلیق و تردد 

در آزادراه های کشور با نرخ های گذشته خواهد بود.
به نقل از وزارت راه و شهرسازی، امین کیانی اعلام کرد: در پی برگزاری 
نشست ویژه برای بررسی نرخ های جدید عوارض آزادراه های کشور در 
ستاد وزارت راه و شهرسازی، در حال حاضر نرخ های جدید عوارض آزاد 
راه های کشور به منظور بررسی بیشتر در این خصوص تعلیق و تردد در 

آزادراه های کشور با نرخ های گذشته خواهد بود.
مشاور وزیر راه و شهرسازی بیان داشــت: تردد در آزادراه های کشوری 
به روال قبلی خواهد بود و از اعمــال هرگونه افزایش نرخ تا اطلاع ثانوی 

خودداری خواهد شد.
وی افزود: در این راستا مقرر شد در حال حاضر با نرخ های قبلی تردد از 

آزادراه های کشور انجام شود.
پیش از این اعلام شــده بود که نرخ عوارض آزاد راه های کشــور به طور 

متوسط ۲۸ درصد افزایش یافته است.

باتصمیم سازمان امور مالیاتی
 عرضه کنندگان گوشت از پرداخت مالیات

 معاف شدند
بر اساس اعلام سازمان امور مالیاتی فروش گوشت قرمز دام های سبک 

و سنگین و فرآورده های آن از پرداخت عوارض و مالیات معاف است.
 بر اســاس اعلام معاون حقوقــی و فنی مالیاتی ســازمان امور مالیاتی 
عرضه انواع گوشــت قرمز و فرآورده های گوشــتی دام های ســبک و 
ســنگین و قطعات بدن دام مطابق جزو ۴-۵ بند الف ماده قانون مالیات 
بر ارزش افزوده مصوب سال ۱۴۰۰ مشمول کالاهای معافیت مالیاتی 

بوده و از پرداخت مالیات و عوارض معافند.

صادرات ۲۴ درصد رشد کرد
ســخنگوی گمرک از تجارت غیرنفتی ۱۱ میلیون تنی کشور به ارزش 
۹ میلیارد دلار در تیرماه خبر داد که نســبت به مدت مشابه با رشد ۱۹ 

درصدی همراه بوده است.
 ســید روح الله لطیفی ســخنگوی گمرک در خصوص تجارت خارجی 
غیر نفتی کشور در چهارمین ماه ســال اظهار داشت: در ۳۱ روز ماه تیر، 
۱۰ میلیون و ۹۹۷ هزار تن کالا به ارزش ۸ میلیارد و ۹۴۷ میلیون دلار 
بین ایران و سایر کشورها تبادل شــد که با وجود کاهش ۸ درصدی در 
وزن، از لحاظ ارزش ۱۹ درصد افزایش داشــته اســت.وی در خصوص 
ســهم صادرات از تجارت غیرنفتی در تیرماه گفت: صادرات غیر نفتی 
کشور در این مدت یک ماهه، ۷ میلیون و ۹۹۲ هزار تن کالای ایرانی به 
ارزش ۴ میلیارد و ۱۷۱ میلیون دلار بوده که نسبت به تیر ماه ۱۴۰۰، ۲ 

درصد در وزن و ۲۴ درصد در ارزش افزایش داشته است.
لطیفی در خصوص میزان واردات در چهارمین ماه ســال توضیح داد: 
در تیرماه امســال ۳ میلیون و ۵ هزار تن کالا که عمدتاً کالای اساســی 
و نهاده های تولید و دارو بودند بــه ارزش ۴ میلیارد و ۷۷6 میلیون دلار 
از گمرکات کشــور ترخیص و وارد زنجیره تأمین، تولید و توزیع شــد 
که نسبت به مدت مشــابه از لحاظ وزنی ۲6 درصد کاهش، اما از لحاظ 

ارزش با ۱۵ درصد افزایش همراه بوده است.

بازار

خریدار   سازمان برنامه و بودجه به گزارش 
یک رسانه منتقد دولت که با اتکا به آمارها و 
تحلیل های نادرست، سرمایه گذاری روسیه 
و چین در ایــران را خطرنــاک خوانده بود، 

پاسخ داد.
دولت سیزدهم توانســت در طول یک سال 
فعالیت خــود، زمینه جذب ســرمایه های 
داخلــی و خارجــی را علــی رغــم تداوم 
تحریم هــا فراهــم آورد. در همین راســتا 
قراردادها و تفاهــم نامه های مختلفی برای 
ســرمایه گذاری در زیرســاخت های مولد 
کشور به امضا رســید. این موفقیت ها اما به 
مذاق منتقدان دولت خوش نیامد. از همین 
رو رســانه های این جریان تمام تلاش خود 
را بــه کار گرفتند تا با تزریــق اخبار، آمارها 
و تحلیل ها غلط، موفقیت های دولت را زیر 

سوال برده و کم رنگ کنند.
اخیرا یکی از رسانه های این جریان، نسبت 
به جذب ســرمایه های خارجی از روسیه و 
چین ابراز نگرانی کرده و آن را برای کشــور 
خســارت بار توصیف کرده است. این رسانه 
در مصاحبه با فردی که وی را »کارشــناس 
اقتصادی!« معرفی کرده، ســرمایه گذاری 
روســیه و چین را خطرنــاک معرفی کرده 
است. این »کارشناس اقتصادی!« در بخش 
دیگری از سخنان خود مدیریت مالی دولت 
در تنظیــم و تخصیص بودجــه را بر مبنای 

آمارهای غلط به نقد کشیده است.
ســازمان برنامه و بودجه در واکنش به این 

گزارش، جوابیه ای منتشر کرده است:

رویکرد غلط دولت گذشته به سقوط 
شاخص های کلان انجامید

رویکــرد غلــط هشت ســاله دولتــی که 
مــورد حمایت بی چــون و چــرای برخی 
جریان هــای سیاســی بود، تنهــا منجر به 
سقوط شــاخص های کلان اقتصادی شده 
که کســری ۴۸۰ هــزار میلیــارد تومانی 
بودجه، باقی مانده 6۰ هــزار میلیارد تومان 
تخصیــص بدون اعتبــار در خزانه، رشــد 
اقتصــادی نزدیک صفر، بهــره وری منفی، 
ســرمایه گذاری منفی ۴.6 درصدی، تورم 
بالای ۵۰ درصــدی بخشــی از نتایج این 

عملکرد است.

بدهی دولت به بانک ها و بانک مرکزی 
برخلاف ادعاها کاهش یافته است

دولت ســیزدهم بایــد علاوه بــر تأمین 
خاصه خرجی هایی که چــک آن پیش از 
آغاز به کارش کشــیده شــده بود، ماهانه 
۱۰ تــا ۱۲ هــزار میلیارد تومــان اصل و 

سود اوراق منتشرشــده در دولت قبل را 
بپردازد؛ خلط این ســقوط شاخص های 
کلان و بدهی هــا ماننــد برداشــت های 
مکرر از صندوق توســعه ملــی با مباحث 
دیگر نتیجه هشت  ســال معطل گذاشتن 
را  کشــور  اقتصــاد  شــرطی کردن  و 

نمی پوشاند.
 در دولــت ســیزدهم دیگــر خبــری از 
اســتقراض های پی درپــی و چــاپ پول 
نیست؛ همین اســت که میزان پایه پولی 
و نقدینگــی بعد از ســال های متمادی در 
سه ماه اول ســال ۱۴۰۱ منفی می شود؛ 
برخلاف ادعای برخی جریانات سیاســی 
که از به ثمر نشســتن سیاست همسایگی 
برآشــفته اند و موضوع آینده فروشــی و 
انتشــار بی محابــای اوراق در دولت مورد 
حمایتشان را به موضوعات سرمایه گذاری 
با کشورهای روســیه و چین پیوند زده اند، 
بر اســاس آخرین آمار منتشرشــده بانک 
مرکــزی، بدهی دولــت بــه بانک ها در 
فروردین امسال حدود یک درصد کاهش 
پیدا کرده است؛ از سوی دیگر بدهی دولت 
به بانک مرکزی هم در ۹ ماه فعالیت دولت 
ســیزدهم ۳۲ هزار میلیارد تومان کاهش 

داشته است.

تمامی دولت ها به دنبال جذب 
سرمایه های خارجی بوده اند

متأسفانه به نظر می رسد نویسنده محترم 
مقاله صرفا به اظهــار دغدغه های خویش 
پرداخته و توجــه اندکی به تخصصی بودن 

موضوع و روندهای بین المللی و همچنین 
نیازهــای ضروری کشــور نکرده اســت. 
به طور کلــی در موضوع ســرمایه گذاری 
خارجی مزایای متعدد را می توان برشمرد 
از جمله آنکه خود ســرمایه گذار خارجی 
ضمن پذیرش ریسک های تجاری، امکان 
دسترسی به بازار، انتقال تکنولوژی، دانش 
مدیریت و بازاریابی را نیــز فراهم آورده و 
به اشــتغال و تولید درآمــد و رفع نیازهای 
جامعه همانند مــواد اولیه یا واســطه ای 
برای ســایر صنایع اقدام می کند. با توجه  
به اینکه ســرمایه گذاری خارجی می تواند 
بخش اندکی از نیازهای کشــور را پوشش 
دهد، مطابق قانون برنامه ششــم توســعه 
کشــور )ماده ۴( دولت مکلف شــده است 
ســالانه ۳۰ میلیارد دلار از این محل منابع 
تجهیز نماید که نشــان دهنده ضرورت و 
اهمیت دریافت وام از نهادهای بین المللی 

می باشد.
در این  خصوص مذاکــرات دریافت وام پس 
از جنــگ تحمیلی بــا جدیت همــواره در 
دســتور کار دولت ها قرار داشــته است. بر 
این  اساس با توجه  به عضویت کشورمان در 
تعدادی از مؤسســات توسعه ای بین المللی 
به منظور اســتفاده از حق طبیعی دریافت 
وام و همچنین بهره گیری از دانش و تجربه 
آن گونه نهادها مانند بانک توســعه اسلامی 
و ســایر نهادهــای مشــابه و بــا عنایت به 
هزینه های تبعی قابل قبول این گونه وام ها، 
اســتفاده از منابع آن همیشه در دستور کار 

دولت ها بوده است.

 یکی از نســبت های مهم مالی شــرکت ها، 
نســبت آورده ســهامداران بــه منابــع 
تجهیزشــده )وام( اســت که نشان دهنده 
برنامه ریزی در جهت تأمیــن منابع پروژه 
و مکانیســم اهرمی نمودن و هم افزایی این 
منابع اســت که چنانچه با دقت و تخصص 
و انضبــاط کافی صــورت گیــرد، مزایای 

متعددی را فراهم می آورد.

سرمایه های خارجی صرف پروژه های 
زیرساختی می شود

از ســوی دیگــر این گونــه تجهیــز منابع 
بــرای ایجــاد پروژه هــای زیرســاختی، 
صادرات محــور، ایجاد ارزش افــزوده، قرار 
گرفتــن در زنجیــره تأمیــن بین المللی و 
ســایر معیارها هزینه می شــود. مذاکرات 
وام با همکاری نهادهای متعدد در کشــور و 
کسب نظر متخصصان مربوطه با دقت بسیار 
صورت گرفته و پس از دریافت تأییدیه های 

مربوطه، نهایی و امضا می شود. 
در زمینــه بهــره وام نیــز بــه متغیرهای 
متعــددی از جمله رتبه ریســک اعتباری 
کشــور، نوع تولیدات و محل استقرار پروژه 
و ارزآوری آن متصــل می باشــد و اولویت 
پروژه ها توســط نهادهای عالی رتبه کشور 
با رعایت توجیهات فنــی، مالی، اقتصادی 
می گیــرد.  صــورت  زیســت محیطی  و 
بــرای پروژه هــای زیرســاختی دولتــی، 
پیش بینی هــای لازم در خصــوص نحوه 
بازپرداخت و تأمین اقســاط مربوطه توسط 
بانک مرکزی و ســازمان برنامــه و بودجه 

انجام می شود. 
بررســی بدهی خارجی کشورها نیز با معیار 
نســبت بدهی بــه تولید ناخالــص داخلی 
سنجیده می شــود و می توان اشــاره کرد 
که کشــورمان از این  حیث یکی از کمترین 
بدهی هــای خارجــی را دارد. البته همین 
میــزان بدهــی هــم در دولت ســیزدهم 
کاهشی بوده اســت؛ بر اساس گزارش بانک 
مرکزی، میزان بدهی های خارجی ایران در 
پایان خردادماه ۱۴۰۱ به ۷  میلیارد  و ۲۴6 
میلیون دلار رســید که نسبت به پایان سال 
۱۴۰۰ بالغ بر ۱6.۵ درصد کاهش داشــته 

است.

انتشار آمارهای غلط از بودجه 
در ظاهر تحلیل کارشناسی

ســهم صفر بودجه عمرانی نیز از اســاس 
غلط اســت. در پایان ســال ۱۴۰۰ دولت 
بیــش از ۲۰۰ هــزار میلیــارد تومــان به 
طرح های عمرانی و اشــتغال اختصاص داد 
که رکوردی تاریخی محســوب می شــود؛ 
همچنین در اعلام منابع، ترکیب نادرستی 

درج شده است.
 از  ۱۳۹۴ هــزار میلیــارد تومــان منابع 
عمومی دولت، حدود ۴۸۴ هــزار میلیارد 
تومان منابع حاصل از عواید نفتی اســت، 
حدود ۷۰۰ هزار میلیارد تومان درآمدهای 
دولت اســت که ۵6۲ هزار میلیارد تومان 
آن مالیــات اســت، ۱۰۳ هــزار میلیارد 
تومان انتشار اوراق مالی اسلامی، ۷۱ هزار 
میلیارد تومان واگذاری ســهام و مابقی نیز 
عمدتا درآمدهای حاصــل از فعالیت های 

دستگاه های اجرائی است. 
ضمنــا فــروش اوراق بابــت مطالبــات و 
تعهدات قانــون بودجه ســال ۱۴۰۱ بوده 
و در خصــوص تحقق واگذاری ســهام نیز 
مقدماتی باید فراهم شــود که در دســت 

بررسی می باشد.

پس از ۸ سال سکوت در برابر آب 
رفتن سفره های مردم، بذر ناامیدی 

پخش نکنید
بعد از هشت  ســال معطل گذاشتن اقتصاد، 
گره ها و مشکلات ریشه ای اقتصاد یکی پس 
از دیگری در دســتور کار دولــت قرار دارد؛ 
خوب اســت جریان هایی که هشت  سال در 
برابر سقوط شاخص های کلان اقتصادی و 
آب رفتن سفره مردم سکوت  کردند، با نگاه 
ملی رفتار کرده یا حداقــل با خلط مباحث 
تخصصی و اغراض سیاسی بذر ناامیدی در 

جامعه پخش نکنند.

رئیــس مرکــز تنظیــم مقــررات نظــام پایانه های 
فروشگاهی و ســامانه مؤدیان ســازمان امور مالیاتی 
از نهایی شــدن ویژگی هــا و مشــخصات پایانه های 
فروشــگاهی و بارگذاری آن در وبســایت این سازمان 

خبر داد.
 به نقل از ســازمان امور مالیاتی، محمد برزگری رئیس 
مرکز تنظیم مقــررات نظام پایانه های فروشــگاهی و 
سامانه مؤدیان سازمان امور مالیاتی کشور خاطرنشان 
کرد: پیرو مصوبه ســتاد هماهنگــی اقتصادی دولت 

مبنی بر اجــرای تدریجی ســامانه مؤدیان، 
ســازمان امور مالیاتی کشــور بــه صورت 
مرحله ای از مؤدیان مالیاتــی برای ثبت نام 
در ســامانه مؤدیان و صدور صورتحســاب 

الکترونیکی دعوت خواهد کرد.
وی با اشــاره به آماده شدن زیرساخت های 
فنــی و بســتر لازم بــرای اجــرای قانون 

پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان اظهار داشت: 
آئین نامه موضوع ماده ۲6 قانون، دستورالعمل صدور 

صورتحســاب الکترونیکی، دســتورالعمل 
فنی نحــوه اتصال بــه ســامانه مؤدیان و 
همچنین ســند ویژگی ها و مشخصات فنی 
پایانــه فروشــگاهی )حافظــه مالیاتی( به 
همراه قالب شناسه یکتای حافظه مالیاتی و 
شماره منحصر به فرد مالیاتی بر روی پایگاه 
اطلاع رسانی سازمان امور مالیاتی کشور به 
نشانی intamedia.ir بخش پایانه های فروشگاهی و 
سامانه مؤدیان قرار گرفته و قابل استفاده برای عموم 

مؤدیان و شهروندان است.
برزگــری با اشــاره به فراهم شــدن زیرســاخت ها و 
ســامانه های لازم بــرای اجــرای قانــون پایانه های 
فروشگاهی و سامانه مؤدیان گفت: مشمولانی که برای 
عضویت در این ســامانه فراخوان می شوند، مکلفند از 
پایانه فروشــگاهی مجهز به حافظه مالیاتی و متصل به 
ســامانه مؤدیان اســتفاده کنند و پس از آن در فروش 
کالاها و ارائه خدمــات، صورت حســاب الکترونیکی 

صادر و برای سامانه مودیان ارسال کنند.

مالیات

وشگاهی نهایی شد ویژگی ها و مشخصات پایانه های فر

کارشناس اقتصادی:

خ رشد مانده تسهیلات بانک ها، کنترل رشد نقدینگی را نشان می دهد کاهش نر
کارشــناس اقتصــادی گفت:  خریــدار 
کاهــش مانــده تســهیلات بانک هــای 
خصوصی و دولتی نشــانه ی مثبتی از روند 
بهبود کنتــرل ترازنامه بانک هــا و کاهش 

نقدینگی است.
بررســی آمار بانک مرکزی گویای این است 
که روند مانده تســهیلات بانک ها کاهشی 
بوده اســت که این کاهش حاکی از کنترل 
میزان خلق پول بانک ها اســت به طوری که 
رشد مانده تســهیلات اعطایی بانک ها در 
چهار ماهه نخســت امســال در مقایسه با 
مدت مشابه سال قبل، کاهش قابل توجهی 

داشته است.
بانک مرکزی از نیمه دوم ســال گذشــته 
سیاست کنترل مقداری ترازنامه بانک ها را 
عملیاتی کرد که بر اساس آن رشد ترازنامه 
بانک های تجاری در هر ماه ۲ درصد و رشد 
ترازنامــه بانک های تخصصــی ۲.۵ درصد 

تعیین شد.
بر اســاس این گــزارش، از تیرماه امســال 
نیــز دامنــه رشــد ترازنامــه بانک هــا بر 
اســاس کیفیت دارایــی و نســبت آنها با 
اســتانداردهای بانکی در حدود ۲.۵ تا ۱.۵ 

درصد قرار گرفت.
دارایــی بانک ها شــامل مــوارد متعددی 
می شــود، اما یکی از عمده ترین آنها، مانده 

تســهیلات اعطایی است. در ســه ماه اول 
سال گذشته رشد مانده تسهیلات اعطایی 
۱۳.6 درصد بود، اما این میزان در سه ماهه 
اول امســال به ۳.6 درصد کاهــش یافته 

است.
آمار چهار ماه رشد مانده تسهیلات اعطایی 
برای کل نظام بانکی منتشر نشده است، اما 
آمار عملکرد ماهانه ۱۱ بانک بورسی نشان 

می دهد که همچنان این روند ادامه دارد.
بر اســاس آمار از بین این ۱۱ بانک، رشــد 
مانده تســهیلات اعطایــی ۱۰ بانک کمتر 
از ۱۰ درصد بــوده؛ در حالی کــه در چهار 
ماه نخســت ســال گذشــته ۹ بانک از این 
۱۱ بانک رشد مانده تســهیلات اعطایی ۲ 
رقمی داشــته اند. از این ۹ بانک، چهار بانک 
در دامنه ۲۰ تا ۳۰ درصد رشــد تسهیلات 

اعطایی به ثبت رسانده اند.
این روند نشــان می دهد بانــک مرکزی در 
دولت ســیزدهم توانسته رشــد خلق پول 
بانک ها را به میزان قابل توجهی کاهش دهد 
و همین مساله زمینه ســاز کنترل تورم در 

ماه های آتی خواهد بود.
»محمدعلی خادم« کارشناس اقتصادی در 
گفت وگو با خبرنگار ایرنا در خصوص کنترل 
نقدینگی و ترازنامــه بانک ها گفت: کاهش 
مانده تســهیلات بانک ها نشــانه مثبتی از 

روند بهبود کنترل ترازنامه بانک ها و کاهش 
نقدینگی است.

وی افزود: کنترل وام دهی بانک ها و رشــد 
نقدینگی مهم ترین اقدامی اســت که بانک 
مرکــزی باید انجام دهد و اولویت نخســت 
بانک مرکزی اســت و باید با نگاه چند ماهه 
انجام شــود تا ترازنامه بانک هــا و کاهش 
تسهیلات دهی بانک ها کنترل شود و افسار 
نقدینگی را بکشــد و زمینه را برای کاهش 

تورم و کنترل نرخ ارز آماده کند.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه خلق 
نقدینگی بانک ها تحت تاثیر دو عامل است، 
گفت: یکی مربوط به بودجه دولت اســت و 
برخی بانک ها به دلیل ارتباط بودجه ای که 
با دولت دارند و تسهیلات تکلیفی که دولت 

بر دوش آنهــا می گذارد تا به شــرکت های 
دولتــی تســهیلات بدهند اقــدام به خلق 

نقدینگی می کنند.
وی ادامه داد: بخش دیگــر خلق نقدینگی 
بانک ها که بیشــتر شــامل حال بانک های 
خصوصی می شــود، خلق نقدینگی اســت 
که بانک خصوصی برای خود یا شرکت های 

زیرمجموعه خود انجام می دهد.
خادم اظهار داشــت: توصیه می شــود در 
بخش اول که دولت خلق نقدینگی را توسط 
تســهیلات به بانک ها تحمیــل می کند در 
قالب انتشار اوراق تامین مالی باشد، به این 
معنا که دولت به جای اینکه کسری بودجه 
خود را توسط تســهیلات از بانک ها بگیرد 
این کســری بودجه را از طریق فروش اوراق 
و بدهکار کردن دولت به مردم و بازار، تامین 
مالی کند که آثار ســوئی خلــق نقدینگی 

ندارد.
وی گفــت: موضوع دوم کنتــرل نقدینگی 
بانک ها که بــه خلق نقدینگــی بانک های 
خصوصی از طریق ساخت مراکز فروشگاهی 
بزرگ یا مواردی از این دست انجام می شود 
به شــدت نیازمنــد نظارت جــدی بانک 
مرکزی است و بر این اساس باید بر عملیات 

بودجه ای بانک ها نظارت شود.
این کارشــناس اقتصــادی تصریح کرد: 

عدم رشــد نقدینگــی دولت هــا در این 
زمان مربــوط به اقدامــات بانک مرکزی 
اســت و اینکه خلق نقدینگی کنترل شده 
می تواند سیگنال مثبتی اســت از اینکه 
بانک مرکــزی محدودیت هــای جدی را 
اعمال می کند و ضروری است که این روند 

تداوم یابد.
وی گفت: در همه جای دنیــا برای کنترل 
رفتار ســوء بانکی که ناترازی بانک نامیده 
می شــود، از ابزار کفایت ســرمایه استفاده 
می شــود یعنی حدی برای بانک مشخص 
شود که مقدار قابل توجهی از سرمایه خود 
در نظام بانکی که تســهیلات دهی می کند 

درگیر باشد.
خادم ادامه داد: متأسفانه در سیستم بانکی 
کنونــی کشــور وضعیت کفایت ســرمایه 
بانک ها مختلف خوب نیست و حتی برخی 
کفایت سرمایه منفی دارند. مهم ترین ابزار 
کنترل ترازنامه و نقدینگــی نظارت بانکی 
اســت که باید جدی گرفته شــود و اجبار 
کند بانک هایی که به لحاظ کفایت سرمایه 
وضعیت خوبی ندارند یا از طریق شیوه های 
درست افزایش ســرمایه نمی دهند تعیین 
تکلیف شــوند. ابزار کفایت ســرمایه باید 
توسط بانک مرکزی اســتفاده شود و معیار 

عمل قرار گیرد.
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وزیر ارتباطات اعلام کرد
نخبگان کشور در مسیر دستیابی به دانش 

موتورهای فضایی سرمازا
 وزیر ارتباطات با اشــاره به برگزاری »فن-چالــش موتورهای فضایی 
سرمازا« نوشــت: برگزاری این فن-چالش ضمن شناسایی ظرفیت ها 
و نیازهای صنعت فضایی به شــرکت های دانش بنیان، باعث می شود 
با برنامه ریزی مناســب، در جهت دســتیابی به این فناوری پیشرفته 

استفاده شود.
»عیســی زارع پور« وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در اینســتاگرام 
نوشــت: یکی از الزامات تزریــق ماهواره در مدارهای بــالای زمین، به 
ویژه مدارهای زمین آهنگ یعنی ۳6 هزار کیلومتری از ســطح زمین، 
دستیابی به دانش و فناوری ســاخت ماهواره بر با »موتور پیشرانه فوق 
سرد« است که به »موتورهای سرمازا« یا »کراژنیک« مشهور هستند. 
این موتورها، راندمان بسیار بالایی دارند و می توانند ماهواره های بسیار 

سنگین در حد چند تن را در مدار زمین آهنگ قرار دهند.
وزیر ارتباطات افزود:  به همت سازمان فضایی، معاونت علمی و فناوری 
ریاســت جمهور، صندوق نوآوری و شــکوفایی و ســایر دستگاه های 
ذیربط و مشارکت فعال شرکتهای دانش بنیان و نخبگان کشور، »فن-

چالش موتورهای فضایی ســرمازا« در این هفته برگزار شــد که ضمن 
ارائه نیازهای صنعت فضایی به شــرکت های دانش بنیان، ظرفیت های 
بالقوه کشور در این حوزه شناسایی شد تا در ادامه مسیر با برنامه ریزی 
مناسب از آنها در جهت دستیابی به این فناوری پیشرفته استفاده شود.

معاون وزیر صمت:
 آیین نامه قطعات لوازم خانگی استاندارد بعد

وزرسانی شد  از ۱۵ سال بر
معاون صنایــع عمومــی وزارت صمت گفــت: آئین نامــه کیفیت و 
استانداردسازی طی ۱۵ سال گذشته به روز رسانی نشده بود که اخیراً 

برای ارتقا ی کیفیت لوازم خانگی این آئین نامه به روز رسانی شد.
 محمد مهــدی بــرادران معــاون صنایــع عمومــی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت گفــت: تا به امروز با اســتانداردهای ۱۵ ســال پیش، 

تولیدکننده های قطعات لوازم خانگی استانداردسازی می کردند.
وی اضافه کرد: جلســاتی را با تولیدکننده های قطعــات لوازم خانگی 
برگزار کردیم که داوطلبانه به طور موقت اقداماتی را در جهت گارانتی 
مثل تعویــض و خدمات پس از فــروش انجام دهنــد، تولیدکنندگان 
محصول نهایی مقرر کردند تــا زمان ابلاغ آئین نامه، اســتانداردهای 
ســخت تری را اعمال کنند.بــرادران با اشــاره به بندهــای آئین نامه 
جدید افــزود: در آئین نامه ۱۵ ســال پیــش، تعویض ها یــک ماهه و 
خدمات گارانتی صرفاً یک ســال و نیم بود، اما با جلسات مشترکی که با 

تولیدکنندگان داشتیم هم عددها و هم کیفیت افزایش می یابد.
معاون صنایع عمومی وزارت صمت اظهار کرد: آئین نامه به روز شــده 
آماده ابلاغ وزیر صمت اســت که بعــد از ابلاغ، اعتماد مــردم به تولید 

کنندگان لوازم خانگی را بیشتر می کند.

وی در موضوع رضایت مشتری نیز یادآور شــد: باید تولیدکنندگان در 
بالاترین ســطح قرار گیرند، زیرا که فقط در صورت رضایت مشــتری، 

متقاضیان کالای قاچاق و تولیدات خارجی کمتر خواهد شد.

 یک بام و دو هوای دولت در تنظیم بازار
 کالاهای اساسی

عضو هیات مدیره سندیکای کنسرو از سیاست گذاری دولت در حوزه 
تنظیم بازار کالاهای اساسی به شدت انتقاد کرد و گفت: تعلل مسئولان 

بازار رب گوجه فرنگی را دچار نابه سامانی کرده است.
محمد مختاریانی، عضو هیأت مدیره ســندیکای کنسرو ایران با انتقاد 
از سیاســت گذاری های دولت در حوزه قیمت گذاری دســتوری برای 
کالاهای اساســی و اقلام خوراکی خانوار گفت: حدود ۴ ماه اســت که 
مســئولان کشــور از جمله معاون اول درگیر تعیین تکلیف قیمت رب 

گوجه فرنگی هستند و کماکان در این زمینه به نتیجه نرسیده اند.
وی با اشــاره به اینکه تعلل این افراد در تعیین قیمت رب گوجه فرنگی 
منجر به زیــان کارخانجات تولیــدی، توقف تولیــد در برخی واحدها 
و نابســامانی بازار این محصول شده اســت، گفت: همین مسأله منجر 
شــده با کمبود رب گوجه فرنگــی در بازار مواجه شــویم و قیمت رب 
گوجه افزایش چشمگیری داشته باشــد به طوری که در برخی مناطق 
قیمت هــر قوطی ۸۰۰ گرمــی رب گوجه فرنگی به بیــش از ۴۸ هزار 
تومان رســیده علاوه بر این مردم به راحتی نمی توانند این کالا را پیدا و 

خریداری کنند .
مختاریانی با بیان اینکه این مسائل در نهایت به ضرر مصرف کنندگان 
است، افزود: همواره شــاهد بودیم که وقتی به بازار کالایی تنش جدی 
وارد می شود، جبران آن بسیار دشــوار است حتی اگر چندین برابر نیاز 
، آن کالا به بازار تزریق شود و این تجربه را به دفعات در سالیان گذشته 
در زمینه کالاهای مختلف داشــته ایــم و تکرار دوبــاره آن کار جالبی 

نیست .
این فعال صنفی افزود: در حالی که ســتاد تنظیم بازار و معاون اول باید 
وقت خود را صرف امور کلان اقتصادی کنند، چهار ماه است نمی توانند 

برای رب گوجه فرنگی تعیین قیمت کنند.
وی با بیان اینکه چند ماه قبل قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی و فرمانده 
قرارگاه امنیت غذایی از تولیدکنندگان خواســت با ۱۲ درصد افزایش 
اقدام به تولید رب گوجه فرنگی کنند تا بازار دچار تلاطم نشــود، گفت: 
به دنبال این توافق شــفاهی تولیدکنندگان نیز اقدام به تولید و توزیع 
رب گوجه فرنگی در بازار کردند اما در حال حاضر با جریمه های سنگین 
و میلیاردی از سوی تعزیرات مواجه شــدند، این در حالی است که قائم 
مقام وزیر جهاد کشاورزی در نامه ای به تعزیرات اعلام کرده که تولید و 
توزیع رب گوجه فرنگی به درخواست وی بوده اما تعزیرات این گفته را 

نپذیرفته و کماکان بر عقیده خود باقی است.
مختاریانی در بخش دیگری از سخن خود با اشــاره به اینکه قیمت تمام 
شده رب گوجه فرنگی بالای ۵۰ هزار تومان است، افزود: در جلساتی که با 
مسئولان ستاد تنظیم بازار داشتیم در نهایت روی قیمت ۴۵ هزار تومان 
توافق شد اما هفته گذشــته اعلام کردند نظر معاون اول رئیس جمهور 
روی ۴۳ هزار تومان است که تولیدکنندگان نیز این مساله را نپذیرفتند 
چرا که قیمت ۴۵ هزار تومان هم برای آنان ســودده نیســت.مختاریانی 
تصریح کرد: بیــش از چهار ماه اســت کارخانجات تولیــد رب در زیان 
هســتند و جریمه هایی که برای آنان اعمال شده به قدری سنگین است 
که می تواند کل صنعت را تعطیل کند.وی با اشاره به سیاست گذاری های 
نادرســت در حوزه تنظیم بازار کالاهای اساســی و مواد خوراکی عنوان 
کرد: چند روز پیش نیز وزارت صمت تولیدکنندگان روغن را فراخوانده و 

آنان را تهدید کرده تا قیمت این کالا را کاهش بدهند. 

تولید

عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس گفت: بنده 
مخالف تفکیک وزارت صمت و تشــکیل مجدد وزارت 
بازرگانی هستم و به جای آن باید وزارت صمت از حوزه 

بنگاه داری خارج شود.
علی اکبــر کریمی  دربــاره تفکیــک وزارت صمت و 
تشــکیل وزارت بازرگانی، اظهار داشت: بنده از سال ها 
قبل همــواره جزو مخالفــان تفکیــک وزارت صمت 
و تشــکیل مجــدد وزارت بازرگانــی بــودم و دلایل 

کارشناسی خود را بارها مطرح کردم.
وی بیان کرد: به جای تفکیــک، وزارت صنعت، معدن 
و تجارت نیازمند آن اســت که یک تیم مدیریتی قوی 
و جامع نگر در حد وزیر، معاونانش و در ســازمان های 

وابسته داشته باشد.
نماینده مردم اراک در مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: یکپارچگــی وزارت صنعت، معــدن و تجارت به 

معنای واقعــی باید به وجود آیــد چرا که ما 
در ادغام هایی که در گذشــته انجام دادیم، 
معمولاً وزارتخانه ها و ســازمان هایی را کنار 
هم آوردیــم، اما آن ها به صــورت ماهیتی با 
هم ادغام نشدند و چند ســازمان مستقل با 

رویکردهای متفاوت در هم ادغام شدند.
عضو کمیســیون صنایع و معــادن مجلس 

شورای اســلامی ادامه داد: برای مثال، سازمان توسعه 
تجارت که تشــکیل شــد، هســته اولیه آن معاونت 
بازرگانــی خارجــی وزارت بازرگانی بــود. زمانی که 
این سازمان تشــکیل شد، اسم آن »ســازمان توسعه 
تجارت« بــود، در حالی که طی ســال های گذشــته 
همواره این ســازمان به حوزه بازرگانــی خارجی و آن 
هم با تاکید بر صادرات پرداخته اســت و واردات عملًا 
در جاهای دیگر مانند شــرکت بازرگانی دولتی انجام 

می شــود.کریمی تاکید کرد: مــا نیاز داریم 
که سازمان توسعه تجارتی داشته باشیم که 
هم به مسائل واردات بپردازد و هم به مسائل 
صادرات، یعنی کل حوزه تجارت خارجی ما 
را دنبال کند و بر آن سیاست گذاری و نظارت 
کند. اگر این اتفاق بیفتد، ادغام ماهیتی هم 

اتفاق می افتد که همواره مدنظر ماست.
نماینده مردم اراک در مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: شرط دوم برای برون رفت از وضعیت فعلی وزارت 
صمت این اســت که وزارت صنعت، معدن و تجارت و 
ســایر وزارتخانه ها از حوزه بنگاه داری خارج شوند. در 
واقع، شــرکت ها و بنگاه هایی که ذیل وزارت صنعت، 
معدن و تجــارت وجود دارد، باید بــه بخش خصوصی 
واگذار شوند.وی افزود: اگر ما زمان و فرصت کاری وزیر 
صمت را آنالیز کنیم، می بینیم که وی بیش ترین وقت 

خود را برای شــرکت های ذیل وزارتخانه می گذارد در 
حالی که اگر این شــرکت ها نباشــد، وزیر کاری ندارد 
و می تواند با فراغ بال به سیاســت گــذاری، هدایت و 
نظارت بر وزارت صنعت، معدن و تجارت بپردازد. پس 

آنان باید تصدی گری را کنار بگذارند.
عضو کمیســیون صنایــع و معادن مجلس شــورای 
اســلامی اظهار داشــت: متأســفانه هم این علاقه در 
وزارتخانه هــا وجــود دارد که این شــرکت ها را حفظ 
کنند و هم در بیرون از وزارتخانه هــا افرادی علاقمند 
هســتند که در این شــرکت ها حضور و نفوذ داشــته 
باشــند و می خواهند این شــرکت ها در حوزه دولت 
باقی بماند تا اعمال نفــوذ کنند.کریمی تاکید کرد: به 
نظرم یکی از مهمترین راهکارها بــرای نجات دولت از 
این ســاختارهایی که در آن گیر افتاده، این اســت که 

وزارتخانه ها را از بنگاه داری نجات دهد.

مشــترکان خانگی و تجاری ارتباطــات پهن باند ثابت 
تا پایان ســه ماهه اول ســال ۱۴۰۱، ۱۱ میلیون و ۳۵ 
هزار نفر هستند و بیشتر آنها از ســرعت های دو تا ۱۰ 
مگابیت برثانیه اســتفاده می کنند. امروزه کمتر کسی 
از اهمیت اســتفاده از اینترنت غافل اســت و فناوری 
اطلاعات به پدیده ای ضــروری در زندگی افراد تبدیل 
شده اســت. طی ســال های گذشــته، روند استفاده 
از اینترنــت از ســرعت های کیلوبیتــی در اینترنت 
 ADSL دایال آپ، رفته رفته جای خــود را به فناوری
داد که سرعتی به مراتب بیش تر داشته و سرعت هایی 
تــا ۵۲۱ کیلوبیت برثانیــه و حتــی ۱6 مگابیت را هم 
پوشــش می داد و اکنون نوبت به فیبر نوری اســت که 
سرعت هایی به مراتب بالاتر را برای کاربران به ارمغان 
آورد.یکی از انــواع اینترنت پرســرعت، اینترنت ثابت 
 FTTX و  ADSL، VDSL اســت که اینترنت های

را شــامل می شود؛ این دســته به یک مکان 
مشــخص و محدوده جغرافیایــی خاص یا 
بستر فیزیکی محدود هستند و خارج از این 
محدوده ی مشــخص، امکان استفاده از این 
سرویس وجود ندارد. طبق اطلاعات و اعلام 
سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 
تا پایان سه ماهه اول سال ۱۴۰۱،  مشترکان 

خانگی و تجاری ارتباطات پهن باند ثابت، ۱۱میلیون و 
۳۵ هزار و ۱۴6 نفر را شامل  می شود.

اینترنت ADSL جــزو قدیمی ترین ســرویس های 
اینترنت در جهان است که با اســتفاده از خطوط تلفن 
ثابت و بدون ایجاد مزاحمت بــرای تماس های صوتی 
)اتفاقی که در دایــال آپ رخ مــی داد(، اطلاعات را از 
مراکــز مخابراتی به روی مــودم مــی آورد.  اینترنت 
ADSL، ارزان و نسبت به انواع دیگر اینترنت پهن باند 

در دسترس  و راه اندازی ســریع و ساده تری 
دارد؛ با وجود این، محدودیت هایی از جمله 
ســرعت دانلود کمتر از ۲۴ مگابیت برثانیه و 
سرعت آپلود کمتر از دو مگابیت روبه روست.  
برخــلاف  بنابرایــن   VDSL اینترنــت 
ADSL از خطوط تلفن ثابت شــهری برای 
انتقال اطلاعات اســتفاده نمی کند و نیاز به 
کابل کشــی دارد. البته ســرعت دانلود روی اینترنت 
 ADSL نزدیک به پنج برابر ســرعت دانلود VDSL

است و سرعت آپلود آن نیز ۱۰ برابر ADSL است.
یکی دیگر از انواع اینترنت پرســرعت، ســرویس های 
 ،ADSL، TD-LTE  ثابت بی ســیم اســت که انواع
وایمکس و اینترنت نقطه به نقطه بی ســیم را شــامل 
 TD-LTE می شود. حداکثر سرعت عملیاتی اینترنت
حدود ۴۰ مگابیت برثانیه برآورد شده است. محدودیت 

این سرویس قطع ســرویس در صورت جابجایی بین 
آنتن ها، کاهش کیفیت سرویس با افزایش فاصله کاربر 
از آنتن و یا وجود اختلال های رادیویــی، تعرفه بالاتر 
به دلیل نوع ســرویس، هزینه نصــب و نگهداری بالا و 

استفاده اختصاصی از فرکانس رادیویی است.
اینترنت فیبر نوری )FTTx( نیــز مبتنی بر کابل های 
فیبر نوری است و از کابل های مســی یا خطوط تلفن 
استفاده نمی کند و کابل های فیبر نوری انتقال دهنده 
اطلاعات هستند. به دلیل استفاده اینترنت فیبر نوری 
از ســیگنال های نوری، کیفیت و ســرعت بیش تری 
نســبت بــه ADSL و VDSL دارد و می توانــد یک 
کیفیت و ســرعت را بدون در نظر گرفتن فاصله کاربر 

تا سرویس دهنده ارایه دهد. 
فیبر نوری می تواند سرعت های دانلود و آپلودی بالغ بر 

یک گیگابیت ارائه دهد.

بازرگانی

نت

خریدار  رییس اتاق بازرگانی ایران و چین 
می گوید قوانین ســختگیرانه دولت چین 
برای مقابله با کرونا، پرواز به این کشــور را 

دشوار کرده است.
 از زمان آغاز پاندمی کرونا، دولت ها بر اساس 
قوانین و شــرایط خــود، محدودیت هایی 
را در مســیر ســفرهای خارجــی و رفت و 
آمد وضع کردنــد که در میــان آنها، چین، 

سختگیرانه ترین قوانین را داشت.
سیاســت کرونا صفــر دولت پکــن باعث 
شده، ســفر به چین محدودیت های زیادی 
داشته باشــد و همین موضوع چه در تعداد 
پروازها و چه در نحوه مسافرگیری تاثیراتی 
جدی گذاشــته اســت. با وجود آنکه با آغاز 
واکسیناسیون جهانی، بسیاری از دولت ها 
محدودیت هــای ســختگیرانه پــروازی 
را لغــو کردند امــا همچنــان در چین این 

محدودیت ها پا برجاست.
یکی از تاثیرات این سیاست، افزایش هزینه 
سفر به چین است. نگاهی به برنامه پروازی 
از ایران به چین نشــان می دهد که عملا جز 
هواپیمایی ماهان، دیگر ایرلاین های ایرانی 
و چینی، برنامه پروازی در این مســیر ارائه 
نمی دهند و به این ترتیب در طول هفته تنها 
یک پرواز از سوی هواپیمایی ماهان از تهران 

به مقصد گوانجو در چین انجام می شود.
آنچه که در این بین تعجب آور است قیمت 
بســیار بالای بلیت این پرواز برای مسافران 
ایرانی اســت. نگاهی به ســایت هواپیمایی 
ماهان نشــان می دهد که اولیــن ظرفیت 

خالی برای ســفر به چین در هفتم شهریور 
ماه ارائه شــده اما رقم بلیت پــرواز به عدد 
عجیب ۱۷۵ میلیون تومان رســیده است. 
نرخی که نشــان می دهد در حــال حاضر 
سفر به چین چند برابر ســفر به کشورهای 

اروپایی، کانادا و حتی آمریــکا هزینه دارد. 
موضوعی که طبق گفتــه رییس اتاق ایران 
و چین ریشه در سیاست های ضد کرونایی 

دولت پکن دارد.
مجیدرضا حریــری، در ایــن زمینه گفت: 

ما پیــش از کرونا در هفته حــدود ۱۸ پرواز 
برنامــه ای به چین داشــتیم که از ســوی 
شــرکت های مختلــف هواپیمایــی انجام 
می شد اما پس از شــیوع کرونا، تمامی این 
پروازها متوقف شــدند و در حال حاضر تنها 

شرکت ماهان یک پرواز به چین دارد.
وی با بیان اینکه ســفر به چین در شــرایط 
فعلی بسیار دشوار است، بیان کرد: در حال 
حاضر پس از ورود به چین افراد باید حدود 
هفته قرنطینه شوند و قوانین به شکل جدی 
اجرایی می شــود از این رو فعالان اقتصادی 
و تجار در ســال های گذشته عملا سفری به 
چین نداشته اند و امروز نیز تقاضای ایرانیان 

برای حضور در چین بسیار ناچیز است.
به گفته رییــس اتاق ایــران و چین، بخش 
مهمی از ظرفیت پرواز ماهان نیز در ماه های 
گذشته از سوی فعالان اقتصادی چینی که 
در کشورهای اطراف به سر می برند پر شده 
و تقاضای سفر از ایران عملا نزدیک به صفر 
بوده است. در صورت به پایان رسیدن شیوع 
کرونا و گشــایش دوباره پروازها از ســوی 
دولت چین، می توان انتظار داشــت که بار 
دیگر پروازهــای برنامه ای میــان دو طرف 
برقرار شده و قیمت ها نیز به شرایط گذشته 

بازگردند.

خریدار   عضو اتاق بازرگانی تهران گفت: 
حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانــی در کوتاه مدت 
می توانست باعث افزایش تورم شود که شد، 
بخشــی از تورم خردادماه به دلیل حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی اســت اما در بلندمدت باعث 
می شود که ما تورم های بیشــتری را دیگر 
نداشته باشــیم و چشــم انداز تورم پس از 

حذف ارز ترجیحی کاهشی است.
»مهراد عباد« عضو اتــاق بازرگانی تهران، 
درباره معضــلات ارز ۴۲۰۰ تومانی، اظهار 
کــرد: در چند دهــه اخیر دولت هــا، برای 
جلوگیری از افزایش نــرخ کالاهای داخلی 
و حمایــت از مصرف کننده بــه ارزها یارانه 
پرداخــت کردنــد و نــرخ ارز را پایین نگه 

داشتند.
وی افزود: در دولت قبل ما شــاهد افزایش 
قیمت شدید نرخ دلار بودیم و تفاوت خیلی 
زیادی میان ارزهای صــوری و ارزهای بازار 
آزاد شــکل گرفت، وقتی ارز ۴۲۰۰ تومانی 
در نظر گرفته شــد، قیمت ارز در بازار آزاد 

۵.6 برابر بود.
عباد گفت: این سیاست در طول این سال ها 
اصلًا موفق نبود و اتــاق بازرگانی همواره در 
دوره گذشــته طرح هایی را بــه دولت ارائه 
داد تا از ارز ۴۲۰۰ گذر کرده و به ســمت ارز 

تک نرخی بروند، اما این کــه دولت متوجه 
شــود که ارز ۴۲۰۰ تومانی فسادزاســت 
و ســود آن به جیب مصرف کننــده نهایی 

نمی رود، زمان برد.
عضو اتاق بازرگانی تهــران تصریح کرد: در 
اواخر دولت آقــای روحانــی و اوایل دولت 
آقای رئیســی دیگــر صحبت از فســاد ارز 
۴۲۰۰ تومانی شــد در حالی کــه اگر چند 
سال قبل درباره معضلات ارز ۴۲۰۰ تومانی 
صحبــت می کردیم، همگــی از ارز ۴۲۰۰ 

تومانی دفاع می کردند.

دولت ارز را تک نرخی کند
وی بیان کرد: خوشــبختانه با اقدام دولت و 
مصوبه مجلس شورای اسلامی شاهد حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی هســتیم که اقدام بسیار 
خوبی بود امــا در اتاق بازرگانــی به دولت 
اعلام کردیم که نحوه اجرای آن بسیار حائز 

اهمیت است.
عبــاد ادامــه داد: ارز ۴۲۰۰ تومانی حذف 
شد اما همچنان ما شــاهد نرخ های مختلف 
ارز هســتیم و هنوز ارز تک نرخی نشده، به 
همین دلیل بهتر است دولت نرخ ارز را تک 
نرخی کند و نرخ آن توسط بازار تعیین شود.

عضو اتــاق بازرگانــی تهران دربــاره تاثیر 

حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی بر افزایش تولید در 
بخش کشــاورزی، گفت: نرخ ترجیحی ارز 
که ۴۲۰۰ تومان بود، در حوزه های مختلف 
تاثیر منفی داشت به عنوان مثال؛ در بخش 
کشــاورزی، دارو، مواد اولیه کارخانه های 
و … دچار مشــکل شــده بودیم. کالا با ارز 
۴۲۰۰ تومانی وارد و با قیمت بازار به فروش 
می رســید و یا اصلًا کالایی وارد نمی شــد، 
درنهایت این سیاســتی که در پیش گرفته 
شده بود به نفع تولیدکننده و مصرف کننده 
نبود.وی اضافه کرد: وجود ارز ۴۲۰۰ تومانی 
در بخش کشاورزی آسیب زیادی وارد کرد، 
البته کاهــش تولید در بخش کشــاورزی 
دلایل دیگری مانند شرایط اقلیمی و محیط 
زیستی دارد، اما ارز ۴۲۰۰ تومانی هم تاثیر 
گذار بــود. درحالی که بخش کشــاورزی 
می توانســت یک مزیت صادراتــی برای ما 

محسوب شود.
عباد درباره تاثیر حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
در کاهش تــورم، بیــان کرد: حــذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی در کوتاه مدت می توانســت 
باعث افزایش تورم شــود که شد، بخشی از 
تورم خردادماه به دلیل حــذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی است اما در بلندمدت باعث می شود 
که ما تورم های بیشــتری را دیگر نداشــته 

باشیم و چشــم انداز تورم پس از حذف ارز 
ترجیحی کاهشی اســت. البته در کنار این 
باید دو اقــدام تک نرخی شــدن ارز و نبود 

قیمت گذاری دستوری را دنبال کنیم.
عضو اتاق بازرگانی تهــران درباره تاثیرات 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانــی در افزایش تولید 
داخل، گفت: حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی در 
افزایش تولید برخــی از کالاها تاثیر مثبتی 
داشت، چراکه پیش از این واردات برخی از 
کالاها از تولید داخل ارزان تر تمام  می شد و 
دولت ها برای حمایت از تولید داخل مجبور 

شدند فهرســتی تهیه کنند و واردات برخی 
از کالاها را ممنوع کنند.

وی اضافه کرد: ممنوع کردن واردات کالایی 
که به نفع کشــور اســت به صرف حمایت 
از تولید داخل اقدام موثری نیســت ما باید 
یک اصلاحات اساسی در واردات و صادرات 
داشته باشــیم، نمی توانیم بگوییم واردات 
بد اســت، متاسفانه در ســال های گذشته 
موضوع واردات بــه انحراف رفــت، ما باید 
بــر روی کالاهایی که برایمــان مزیت دارد 

صادرات را انجام دهیم.

وزارت بازرگانی نباید تشکیل شود

اینترنت ۱۰ مگابیتی بیشترین طرفدار را دارد
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 سخنگوی صنعت برق:
پاداش صرفه جویی برق برای ۴۰ درصد مشترکان 

خانگی لحاظ شد
رجبی مشهدی گفت: تاکنون حدود ۲۵۰ میلیارد تومان پاداش صرفه جویی 
برق لحاظ شده که ۴۰ درصد قبوض صادرشده برای مشترکان خانگی 

را شامل می شود.
مصطفی رجبی مشــهدی گفت: تا امروز حــدود ۲۵۰ میلیارد تومان 
پاداش صرفه جویی در بخش مصرف برق خانگــی  برای ۱۱ میلیون و 
۳۲۵ هزار و ۱۱۰ مشترک خانگی لحاظ شده و بالغ بر ۴۰ درصد قبوض 
صادره مشترکان خانگی را شامل می شــود.او گفت: همچنین کاهش 
مصرف برق ۸۰ درصد مشــترکان خانگی در دوره گرم امسال را شاهد 
بودیم که ۱۰ درصد مشترکان خانگی تا ۱.۵ برابر، 6 درصد بین  ۲ برابر  
و ۴ درصد دیگر نیز بیش از ۲ برابر الگو مصرف برق داشــته اند.به گفته 
رجبی مشهدی، متوسط مصرف ماهانه ۸۰ درصد مشترکان خانگی در 
مناطق عادی ۲۷۵ کیلووات ســاعت، ۱۰ درصد ۳۷۵ کیلووات ساعت، 

6 درصد ۵۲۰ کیلووات ساعت و ۴ درصد ۹۰۰ کیلووات ساعت است.
ســخنگوی صنعت برق می گوید:براســاس مصوبه هیات وزیران که 
در اواخر خرداد امســال تصویب شد،  ساعات شــروع و خاتمه کار کلیه 
دســتگاه های اجرایی و نهاد های عمومی غیردولتی از تاریخ ۲۱ خرداد 
۱۴۰۱ تا تاریخ ۴ شهریور ۱۴۰۱ از ســاعت ۷ تا ۱۳:۳۰ برای کاهش بار 
مصرف تعیین شــد . همچنین  ادارات نیز علاوه بر حدود ۷۰۰ مگاوات 
کاهش مصرف، با مولدهای خود ۵۰۰ مگاوات برق را در پیک بار به مدار 

آوردند.

مدیرعامل آبفای البرز:
سیلاب ها خللی در توزیع آب شرب استان البرز 

ایجاد نکرد
 مدیرعامل آبفای استان البرز گفت: با وجود اینکه استان البرز با پدیده 
بارندگی شــدید و ســیلاب در بعضی مناطق روبرو شــد اما در جریان 

متعادل توزیع آب شرب هیچگونه خللی ایجاد نشد.
»ذوالفقار مهدی زاده« افزود: با وجودی که چند روســتای اســتان با 
سیلاب روبرو شــده و آب رودخانه کرج هم با کدورت روبرو و ورود آب 
از رودخانه به تصفیه خانه بطور موقت قطع شــد، با اقدام های جهادی 
صورت گرفته توسط همکاران تلاشــگر آبفای البرز، حتی لحظه ای در 

جریان متعادل شبکه توزیع آب هم استانی ها مشکلی حادث نشد.
وی ادامه داد: اکنــون در همه مناطق زی رپوشــش تامین و توزیع آب 
شــرب بصورت عادی و متعادل در حال انجام است و هیچگونه قطعی و 

افت فشار در مناطق استان وجود ندارد.
مهدی زاده خاطرنشان کرد: برای گذر از تابستان گرم که فقط نیمی از 
آن سپری شــده، نیازمند یاری و همراهی مردم با صرفه جویی حداقل 

۱۰ درصدی هستیم.

افزایش نسبی ورودی سدهای تهران
مدیر دفتر بهره برداری و نگهداری تاسیســات آبی و برق آبی شرکت آب 
منطقه ای تهران گفت: با فعالیت سامانه بارشــی وضعیت ورودی  سدها 
نسبت به سال گذشته بهبود یافت به نحوی که در سدهای پنجگانه تهران 
طی ۱۵ روز مردادمــاه جاری ۴۲.۲ میلیون مترمکعب ورودی داشــتیم 
که این میزان در مدت مشابه مرداد ماه ســال گذشته حدود ۲۴ میلیون 
متر مکعب بود.محمد شــهریاری، با بیان اینکه در حال حاضر موجودی 
مخازن ســدهای تهران ۵۵۲ میلیون متر مکعب اســت که این حجم در 
روز مشابه ســال گذشــته 6۵۸ میلیون متر مکعب بوده و کسری مخزن 
۱۰6 میلیون مترمکعبی را شاهد هستیم، اظهار کرد: بارندگی های اخیر 
شــرایط را به گونه ای رقم زد که در مرداد ماه تاکنون یک رکورد جدید به 

جهت مقدار بارندگی ها در مقایسه با متوسط بلند مدت ثبت شده است.

وی افــزود:  از اول مرداد ماه ســالجاری تا کنــون ۲۸.۵ میلیمتر بارش 
داشتیم که در مقایسه با سال گذشته که در همین بازه زمانی معادل 6.۵ 
میلیمتر بوده و حتی نسبت به متوسط بلند مدت افزایش چشمگیری را 
نشان می دهد.وی با بیان اینکه  از ابتدای سال آبی تاکنون به دلیل اینکه 
دو سال پی در پی با خشکسالی مواجه بودیم، شرایط بارش ها همچنان 
با کاهش مواجه اســت، گفت: از مهر ۱۴۰۰ تاکنــون ۲۰۸.6 میلیمتر 
بارش در حوزه عملکرد استان تهران داشــتیم که این میزان در مقایسه 
با متوسط بلند مدت ۵۳ ســاله که حدود ۲۷۴ میلیمتر بوده کاهش ۲۴ 
درصدی را نشــان می دهد.وی با بیان اینکه در مرداد ماه فعالیت سامانه 
بارشی که در ســطح استان تهران شاهد آن بودیم شــرایط را بهبود داد 
اما به دلیل دوسال خشــک پی در پی شرایط منفی اســت، اظهار کرد:  

امیدواریم با تداوم بارش ها بخشی از این کسری ها جبران شود.

اثر افزایشی سیلاب ۱۶.۵ میلیون مترمکعب بود
به گفته وی، اثر افزایشــی که این بارش ها در بالادســت و روی مخازن 
سدها گذاشــته حدود ۱6.۵ میلیون مترمکعب بوده و بیشترین میزان 
تاثیر در حوزه شرق تهران و سد ماملو با افزایش 6.۵ میلیون مترمکعب 

بوده است.

فقط سد لتیان نیاز به لایروبی دارد
وی در خصوص آخرین وضعیت لایروبی و رســوبزدایی سدهای تهران 
گفت:خوشــبختانه  حوضه آبریز ســدهای تهران به لحاظ بحث های 
فرسایش و رســوبزایی شرایط بهتری داشــته و  چندان نیازمند تخلیه 
رسوب نیستند و تنها در ســد لتیان و  باتوجه به دستورالعمل های بهره 
برداری هر سال پس از اتمام فصل آبگیری مخزن و در انتهای فصل بهار 
عملیات فلاشینگ انجام می شود و بخشی از رســوبات مخزن سد را از 

این طریق تخلیه می کنیم.

مشکلی برای بهره برداری از سدها نیست
وی ادامه داد: برای سایر سدها نیز این نیاز وجود ندارد چراکه بر اساس 
بررســی های دوره ای و انجام عملیات هیدورگرافی دریاچه ســدهای 
تحت پوشش، میزان آورد رسوب بر اســاس طراحی اولیه بود و نیازی 
به رســوب زدایی وجود ندارد.وی با اشــاره به آخریــن وضعیت تولید 
نیروگاههای برق آبی  در تهران گفت: وضعیت تولید برق در نیرگاههای 
برق آبی تابعی از مصارف پایین دست است، سامانه بارشی اخیر هم اثر 
افزایشی چندانی به دنبال نداشــت، مخازن سدها نیز با توجه به ذخیره 
آبی پایینی که داشــتند، این بارش ها بخش کوچکی از این کسری ها را 

جبران کرد و هیچ تخلیه ای به جهت کنترل سیلاب نداشتیم.
وی با بیان اینکه میزان تولید نیروگاههای برق آبی ها تحت پوشش بالغ 
بر ۲۷ درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش داشته است، گفت: 
با توجه به برنامه های منابع و مصارف ســدهای تامین کننده آب شرب 

تهران و برنامه ریزی تولید برق نیز صورت می پذیرد.

و نیر

افغانســتان به دلیل تحریم هایی کــه علیه حکومت 
طالبان اعمال شده اند، برای پرداخت بدهی برقی خود 

با مشکل روبرو شده است.
 وزارت نیروی ازبکســتان اعلام کرد افغانستان بدهی 
چند میلیون دلاری به ازبکســتان بــرای تامین برق 
را تســویه کرده است. شــرکت برق افغانستان، بدهی 
معوقه به ازبکســتان برای ۲۱۵۱.۳ کیلووات ســاعت 
برقی که در سال ۲۰۲۱ تامین کرده بود را تسویه کرد. 
این شرکت همچنین پول واردات برق در سال میلادی 

جاری را به موقع پرداخت می کند.
وزارت نیــروی ازبکســتان به میــزان طلبــی که از 

افغانستان داشت، اشــاره نکرد. با این حال، 
دولت افغانســتان در ماه مه اعلام کرده بود 
۱۰۰ میلیــون دلار بــرای واردات بــرق به 
ازبکســتان و تاجیکســتان بدهکار اســت 
که عمده ایــن بدهی به میــزان ۷۰ میلیون 
دلار مربوط به واردات از ازبکســتان اســت. 
این کشــور به دلیــل مشــکلات مربوط به 

تحریم شــدن حاکمان طالبان که انتقال پول از طریق 
سیستم بانکی بین المللی را دشــوار کرده است، قادر 
نبود بدهی خود را پرداخت کنــد. اکنون راه کاری پیدا 
کرده اســت اما هیچ کدام از طرفین درباره این راه کار 

توضیــح ندادنــد.در مقابل، تاجیکســتان 
اعلام کرد هنوز قادر بــه دریافت طلب خود 
نشده اســت. مدیر شــرکت نیروی دولتی 
تاجیکســتان دوم ماه اوت اعــلام کرد این 
شرکت هنوز نتوانسته اســت مشکل بدهی 
معوقه افغانستان را از زمان به قدرت رسیدن 
طالبان در سال گذشــته، حل کند و به دلیل 
وضعیت ژئوپلیتیکی در منطقــه و در جهان که بعضی 
از بانک هــای تامین کننــده مالی خریــد برق، تحت 
تحریم قرار گرفتند، انتقال وجوه مالی بین دو شــرکت 
دشوار شده است. شــرکت نیروی افغانستان در تلاش 

برای حل این مسئله اســت.طبق اعلام شرکت نیروی 
تاجیکستان، این کشــور در ژوییه، دو میلیون دلار از 
افغانســتان دریافت کرد و بدهی افغانستان اکنون به 
۲۸ میلیون دلار رسیده اســت. این بدهی از فوریه که 
افغانســتان ۲۷ میلیون دلار بدهی داشت افزایش پیدا 
کرده اســت با این حال کمتر از ۳۳ میلیــون دلار در 

ابتدای سال میلادی جاری بوده است.
طبق برآورد بازرســی کل ویژه بازســازی افغانســتان 
- دیده بانی که توســط کنگره آمریکا ایجاد شــده بود - 
افغانســتان بیش از ۸۰ درصد از برق مورد نیازش را وارد 

می کند که حدود ۲۲۰ میلیون دلار در سال هزینه دارد.

برق

علی مرادی  رئیس پــارک فناوری نفت 
گفت: در زمینه تولید دانش بنیان ما ضعف 
های جدی در زمینه قوانین داریم و باید این 

قوانین تسهیل شود.
اســماعیل کفایتی، رئیس پــارک فناوری 
نفت در رابطه با وظیفه ایــن پارک فناوری 
گفت: پارک هــای فنــاوری در همه جای 
دنیا وظیفه اشتراک و به هم رسانی فناوری 
و بــازار و همچنیــن ارتقای شــرکت های 
دانش بنیان را دارند. تجربه دنیا نشان داده 
شرکتهایی که در این ســمت و سو حرکت 
کردند موفق تر بودند و ریسکشان هم کمتر 

بوده است.
وی افزود: تجربه نشــان داده شرکت های 
نوپا در ایــن زمینه با ۸۰ درصــد موفقیت 
روبــرو بودنــد در حالــی کــه از آن طرف 
۹۰ درصد کارهــای فناورانه خــارج از این 

چارچوب با شکست مواجه شدند ...
کفایتی در رابطه با ســاز و کار پارک فناوری 
نفت گفت: در حالت اول یک شرکت توانمند 
را به مجموعه ای که نیازمند هســت متصل 
میشود و رفته رفته این شبکه توان متشکل 
از شرکت های توانمند تشــکیل می شود. 
یعنی شــرکت ها با یکدیگر شــرکت ها با 
دستگاه ها، پژوهشکده ها و... این شبکه باید 
متصل شــود چه به صورت مذکور و چه به 
صورت برعکس یعنی متقاضــی نیاز خود 
را به این شــبکه اعلام کند و شــرکت های 

توانمند اعلام آمادگی کنند.
کفایتــی ادامــه داد: هرچقدر این شــبکه 
گسترده تر باشــد بهتر اســت و موضوع به 
رقابت سازنده شرکت ها با یکدیگر می شود.

رئیس پــارک فناوری نفت گفــت در ادامه 
مدل شــتاب دهنــده ها مطرح شــدند در 
مدل سنتی، مدل استاد شاگردی بود و یک 
شرکت نوپا کنار یک شرکت جا افتاده اعتبار 
کسب می کرد و خودش را جا می انداخت اما 
این مدل این مدل بســیار کند است و نهایتاً 
در صنایع خدماتی جواب می دهد. در مدل 
جدید شــتاب دهنده ها میایند برای اینکه 
یک ایده یک پایــان نامه و غیره ســریعتر 
رشــد پیدا کند کمک می دهند و به نتیجه 
می رســانند این هم در حوزه خدماتی و آی 
تی بیس مطرح است در تولید هم بوده ولی 

کمتر.

کفایتی ادامــه داد: یک مدل هــم کارخانه 
های استارتاپی است که ریسک را پایین می 
آورد. مدل دیگر هم به اصطلاح ایده را شعله 

ور می کند و به سرعت و نتیجه می رساند.
این مقام مسئول با تاکید بر اینکه این مدلها 
در همه پارک های دنیا اســتفاده میشــود 
افزود: به طور کلی پارک یــک نهاد تعاملی 

سیال پویا و اقتضایی است.
وی با تاکیــد بر اینکه زیســت بــوم نفت 
واقعاً با همه زیســت بوم های دانش بنیان 
متفاوت اســت گفت: همکاری و تعاملات با 
بخش های داخلی مثل انجمن ســازندگان 
تجهیــزات نفتی و خود شــرکت ملی نفت 
خوب بوده اســت در بعد بیــن المللی هم 
توافقاتی در بخش کاتالیســت ها با روسها 

داشتیم که در حال توسعه آن هستیم.
کفایتی افزود: در بحث تامیــن مالی از بند 
الف و دال تبصره ۱۸ اســتفاده میشود. بند 
الف توســط وزارت نفت انجام شده و حدود 
۲۰۰ الــی ۳۰۰ میلیارد ســالانه با ســود 
۹ درصــد وام میدهند و ما پیگیــر اجرایی 
شدن بند دال هستیم که شرایط بهتر است 
و دوساله اســت البته وثائق سخت است به 
طور کلی قوانین دانش بنیان ها و مخصوصاً 

پارک ها باید تسهیل شود.

وی افزود به طــور کلی بــالای ۱۲۰ ۱۳۰ 
شــرکت مراجعه کردند ولی چــون فرآیند 
پیچیده ای دارد در حال حاضر ۱۰ شــرکت 

فعال و در حال رشد داریم.
وی در رابطــه با پروژه های انجام شــده در 
پارک فناوری نفت گفت: در بحث چاه های 
کم بازده یک کار بــی نظیر در تاریخ صنعت 
نفت از طریق ســاز و کار ترک تشــریفات 
مناقصه انجام شــد. توانســتیم با تعاملات 
و فراخوان ها ۴۰ شــرکت را توجیه کنیم و 
بر مفهوم چــاه محــوری در مقابل مخزن 

محوری تاکید کنیم.
وی افزود: اول فراخــوان کردیم که این چاه 
های کم بازده وجود دارند. بعد از آن رویداد 
معکوس برگزار کردیم کــه منظور ما از چاه 
محوری چیست و امســال هم بناست بعد از 
تصویب در شورای اقتصاد رویداد توجیهی 
دوم را برگزار کنیم. مرحلــه بعدی انتخاب 
شــدن چاه ها و در اختیار دادن شرکت ها 
است تا پروپوزال ارائه دهند و بعد از تصویب 
طرح نامه های آنها در کمیته فنی شــرکت 

نفت وارد فاز اجرایی شود.
کفایتی در رابطه با بــرآورد افزایش تولید از 
این طریق افزود: به طــور کلی حدود ۷۵۰ 
الی ۸۵۰ چاه کم بــازده وجود دارد که ۱۴۰ 

تای آن آمــاده واگذاری اســت. آنهایی که 
بسته است از صفر به ۳۰۰ بشکه حداقل می 
رســد. یعنی در مجموع از ۸۰ هزار تا ۱۰۰ 
الی ۱۵۰ هزار بشــکه افزایش تولید برآورد 

ما است.
رئیس پارک فناوری نفــت ادامه داد: پروژه 
بعدی هم بحث بهینه سازی مصرف سوخت 
اســت که با همکاری پژوهشــگاه نیرو در 
حال انجام اســت. در این مورد غیر از بحث 
فرهنگ سازی شعار »هر ایرانی یک ممیزی 
انرژی« را در دســتور کار داریم. یعنی اپ 
هایی توسط شرکت های دانش بنیان تولید 
شــود که هم مصرف بهینه انرژی را گوشزد 
کند و هم نقــش نظارتی بــرای مردم می 
تواند ایفا کند. کار پیچیده ای نیســت ولی 
جزئیات زیــادی دارد و جاهــای مختلفی 

درگیر آن هستند.
وی افزود: بخش دیگر هم میزهای متوسط 
است. شــرکت های کمی که در این زمینه 
وجــود دارند تقویــت شــوند و از طرفی با 
آموزش هــای دو روزه افزایــش یابند تا از 
طرف صرفه جویی به صورت درصدی سود 
گیرند که البته نیاز به قوانین دارد. همچنین 
در نظر داشتیم که دســتگاه های دولتی را 
ذینفع صرفه جویی کنیم تــا عایدی آن به 

خود دســتگاه برســد بدین صورت صرفه 
جویــی محور میشــود که این هــم نیاز به 

قوانین دارد.

ارزش اقتصادی ۲ میلیارد دلاری 
حذف گازهای فلر

کفایتی افزود: ســال ۲۰۱6 بنا بود شرکت 
نفت یــک قــرارداد را با تنهــا تولیدکننده 
داخلی توربو کمپرســور ببندد که با امضای 

برجام از ترک تشریفات خارج و لغو شد.
وی با بیان اینکه در آن زمان بنا بود ۳۰عدد 
توربو کمپرسور تولید شــود و الان به ۱۴ تا 
رســیده اســت افزود: این موضوع به شدت 
ضروری اســت زیرا میزان گاز فلر ما بسیار 
بالاست یعنی بالغ بر ۱۷ میلیارد مترمکعب 
در مناطق نفتی سوزانده می شود که منجر 
به آلودگی های زیســت محیطی فراوان و 
مشــکلات متعددی برای مــردم منطقه از 

جمله ناباروری و سرطان شده است.
وی با بیــان اینکــه در حال حاضــر مجوز 
افزایش ظرفیت پتروشــیمی ها هم به علت 
نبود خــوراک داده نمی شــود: گفت ارزش 
اقتصادی این قرارداد بالای دو میلیارد دلار 
اســت. قرارداد آن آماده شــده و امیدواریم 
پس از بررسی در هیئت مدیره شرکت نفت 

سریعتر تصویب شود.

هدف گذاری ۵ هزار شرکت دانش بنیان 
حوزه نفت

رئیس پارک فناوری نفت تصریح کرد: یک 
موضوع دیگر اشــتغال تحصیــل کرده ها 
هســت و راهی جز کارآفرینی دانش بنیان 
ها برای آن وجود ندارد در حال حاضر ۵۰۰ 
شــرکت در این حوزه وجود دارد که امسال 
باید تا دو و نیم سه برابر آن افزایش پیدا کند 
به طور کلــی تا ۵۰۰۰ شــرکت حوزه نفت 
ظرفیت داریم که متوســط اگر هر کدام ۲۰ 
نفر هم شاغل شود فقط ۱۰۰هزار تحصیل 
کرده در شــرکت های دانــش بنیان حوزه 

نفت گاز و پتروشیمی مشغول می شوند.
وی در پایان تأکید کرد: در اقتصاد مقاومتی 
تولید محور اســت و در تولید دانش محور 
است. در زمینه تولید دانش بنیان ما ضعف 
های جدی در زمینه قوانین داریم و باید این 

قوانین تسهیل شود.

تحریم ها مانع پرداخت بدهی برقی افغانستان شدند

کارشناسان نفتی پیش بینی کردند

وسیه بزرگترین صادرکنندگان نفت به چین و هند می شوند ایران و ر
محمدحسین ســیف اللهی مقدم  ارائه 
پیشنهادهای روسیه و ایران به چین و هند 
و تخفیف در نفت خام صادراتی این کشورها 
نگرانی هــا را در مورد آینــده صادرات نفت 
عراق افزایش داده اســت. عراق ۹۵ درصد 

بودجه اش وابسته به صادرات نفت است.
 ارائه پیشنهادهای روســیه و ایران به چین 
و هند و تخفیف در نفت خــام صادراتی این 
کشورها نگرانی ها را در مورد آینده صادرات 
نفت عــراق افزایش داده اســت. عراق ۹۵ 
درصد بودجه اش وابســته به صادرات نفت 
اســت.گزارش های قبلی حاکــی از آن بود 
که عراق یکی از بزرگتریــن بازنده ها در این 
گمانه زنی ها خواهد بود؛ برخی ها معتقدند با 
کاهش تقاضا برای انواع نفت عراق از ســوی 
چیــن و هند کــه از بزرگتریــن خریداران 
آن بودند موجب می شــود که این کشــور 

بازارهای جدیدی را بیابد.
احمد صدام، اقتصاددان، می گوید طبیعی 
است که تصمیم روسیه برای کاهش قیمت 
هر بشــکه نفــت صادراتی به هنــد و چین 
منجر بــه تغییر جهت تقاضا شــود و به تبع 
۱۵.۵ درصد از صادرات نفت روسیه افزایش 
یافته است و از ســوی دیگر با کاهش ۱۰.۵ 
درصدی ســطح واردات نفت از عراق روبه 
رو شده اســت. همچنین ایران نیز در حال 
حاضر تخفیف های بــالای ۱۰ دلار را برای 
نفت صادراتــی خود می دهــد که موجب 
شده اســت تا عراق بازار نفت چین را رسماً 

از دست بدهد.

صدام اشــاره کرد که این تغییر سطح تقاضا 
به معنای کنار گذاشتن بقیه بازارهای نفت 
به ویژه بازار عراق که دومین منبع هند پس 
از عربستان اســت و با وجود کاهش قیمت 
نفت، نیست. ســهم وارداتی از روسیه تنها 
۱۹ درصــد از کل تقاضای هند را تشــکیل 
می دهد که حدود ۵ میلیون بشــکه در روز 
تخمیــن زده می شــود، زیرا هنــد تقریباً 
۹۵۰۰۰۰ بشــکه در روز از روســیه نفــت 
وارد می کنــد و چین ۸6۰۰۰۰ بشــکه در 
روز و ۷۰۰۰۰۰ بشــکه در روز از ایران وارد 

می کند.
صدام اضافه می کند با توجه به این شرایط، 
عــراق چــاره ای جز تنــوع بخشــیدن به 
خروجی های صادراتی خود به ویژه به سمت 
قاره های اروپا و آمریکا نــدارد، زیرا برآورد 
می شــود در نتیجه صادرات نفت به آمریکا 

۱۱ درصد افزایش یافته است.
وی معتقد است که وضعیت عراق قبل و بعد 
از بحران اوکراین با وجــود کاهش تقاضای 
آســیایی برای نفت عــراق همچنان خوب 
اســت، اما نکته مهم در این زمینه - به گفته 
صدام - این اســت که حتی با کاهش قیمت 
توسط روســیه، همچنان فنی باقی خواهد 
مانــد. و موانع اقتصادی کــه مهم ترین آنها 
طول مسافت و زمان اســت، این امر تعداد 
بشکه های نفت وارداتی از روسیه را محدود 
می کند و ایــن بدان معناســت که کاهش 
ســهم عراق از صادرات نفت به چین و هند 

قابل توجه نخواهد بود.

مدحت کاظم القریشی، اقتصاددان، به نوبه 
خود معتقد اســت که قیمت نفــت به طور 
کلی در ابتدا به دلیل تحریم روسیه افزایش 
یافت، ســپس به دلیل رکــود اقتصادی در 

اروپا و جهان قیمت آن کاهش یافت.
القریشی در ســخنرانی خود با الجزیره نت 
خاطرنشــان کرد: بازارهای نفــت به دلیل 
وجــود عوامل منفــی و مثبــت تأثیرگذار 
همچنان بــی ثبــات هســتند و بنابراین 
نمی توان پیــش بینی کرد که چــه اتفاقی 
برای بــازار نفت مربوط به جنــگ می افتد. 
در اوکراین و پیامدهای آن وی خاطرنشان 
می کند که رقابت بین تولیدکنندگان منجر 
به کاهش قیمت ها و همچنین فشار آمریکا 
بر اوپک می شــود که علی رغم رد فشارهای 
جو بایــدن، رئیس جمهور آمریکا از ســوی 
عربستان و امارات، ممکن است تأثیر کمی 

داشته باشد.
همچنین عبدالرحمن المشــهدانی نسبت 

به یک بحــران جدیــد هشــدار می دهد، 
بنابراین ما نباید نســبت به افزایش قیمت 
فعلــی نفت خوش بین باشــیم، زیــرا آنها 
واقعی نیستند و بنابراین دولت عراق باید در 

محدوده معقول کار کند.
او اضافــه می کند کــه از اولیــن بحران در 
ســال ۱۹۷۹ که قیمت نفت افزایش یافت 
و از ۳۰ دلار در هر بشــکه گذشت و سپس 
در ســال های ۱۹۸۴-۱۹۸۵ سقوط کرد، 
موضــوع نفــت و قیمت هــای آن را دنبال 
کرده اســت. ادامه می یابد هر ۴-۵ ســال، 
بنابراین ســقوط قیمت ها بــا انگیزه های 
اقتصادی در اصلی وجود دارد.المشــهدانی 
بر اساس محاســبات خود معتقد است که 
در ســال ۲۰۲۴ بحران جدیدی رخ خواهد 
داد، اما تحــولات سیاســی و تحریم های 
آمریکا علیه روســیه ممکن است به دلایل 
زیادی از جمله رقابت بین تولیدکنندگان، 
این بحران را در ســال آینــده رقم بزند.این 
اســتاد اقتصاد توضیح می دهــد که وقتی 
روســیه ۳۵ درصد کمتر از قیمت جهانی به 
چین و هند می فروشــد، به ضرر کشورهای 
تولیدکننده خلیج فارس و عراق اســت که 
باعث می شــود این کشــورها برای رقابت 
بیشــتر کاهش دهند.وی دلایل دیگری را 
مربوط به هزینه های عملیاتی، بازگشــت 
خطرات ناشــی از بیماری همه گیر کرونا و 
تورم در اروپا و آمریکا کــه بیش از ۹ درصد 
بود، می افزاید که منجر بــه افزایش هزینه 
ســوخت و کاهش اســتفاده از خــودرو و 

حمل و نقل در کشور شد. به منظور کاهش 
هزینه ها، که ممکن اســت منجر به کاهش 

تقاضا برای نفت شود.
المشهدانی معتقد است که درجات آسیب 
ناشــی از بحران نفتی آینده متفاوت خواهد 
بود، زیرا کشورهای حوزه خلیج فارس خود 
را با منابع مالی دولتــی تقویت کرده اند که 
برای جبران کســری اضطراری درآمدهای 
نفتــی به آن متوســل می شــوند، زیرا این 

کمبود موقتی است.
وی ادامــه می دهــد: در صــورت کاهش 
قیمت ها، عراق یکی از کشــورهایی خواهد 
بود که به دلیــل افزایش هزینه هــا و نبود 
صندوق دولتی و ذخایر دولتی به جز ذخایر 
بانک مرکزی، یکی از کشــورهایی خواهد 

بود که تحت تأثیر قرار می گیرد.
وی ابراز عقیده می کند که نزدیکی روســیه 
و ایران و اعــلام آن منجر به ســقوط عمده 
قیمت خواهد شد، زیرا این دو کشور روزانه 
حدود ۷ میلیون بشــکه نفت بــه بازارهای 
جنوب شــرق آســیا پمپاژ می کنند که در 
رأس آنها چیــن و هند کــه واردکنندگان 
عمده این نفت هستند. روغن المشهدانی رد 
نمی کند که عراق به اروپا برود تا نفت خود را 
به عنوان جایگزینی برای روسیه در اختیار 
داشته باشد و این نشان می دهد که این امر 
عراق را ملزم به تعدادی از مســائل از جمله 
تحمل هزینه های حمل و نقــل، اطمینان 
از مشــخصات کیفی و برنده شدن در رقابت 

بین المللی می کند.
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رئیس کمیته امداد مطرح کرد
افزایش کمک  مردم به کمیته امداد

رئیس کمیته امــداد گفت: خوشــبختانه در دهــه ولایت کمک های 
مردمی امسال نسبت به سال گذشته بیشــتر بوده که این امر به برکت 

حضور و مشارکت مردم است.
ســیدمرتضی بختیاری در بازدید از مرکز نیکوکاری سیدالشــهدا )ع( 
در مشهد با تسلیت تاســوعا و عاشورای حســینی، گفت: ایجاد مراکز 
نیکوکاری از مظاهر ارزش گذاری برای آرمان های انقلاب اسلامی است.

وی با بیان اینکه راه اندازی مراکز نیکوکاری با هدف واگذاری امور مردم 
به مردم بوده اســت، تاکید کرد: هر جا کار به مردم واگذار شده، موفق 
بودیم.رئیس کمیته امداد خاطرنشان کرد: کمیته امداد افتخارش این 
اســت که در قالب مراکز نیکوکاری کار مردمی شــدن خیر و احسان را 

انجام داده است.
بختیــاری افــزود: ارائه خدمت مســتقیم مــردم به نیازمنــدان کار 

ارزشمندی است که از سوی مراکز نیکوکاری در حال انجام است.
بختیاری به بیانیه گام دوم انقلاب اشاره کرد و ادامه داد: هدف گذاری در 
بیانیه گام دوم مشخص شده و برای رسیدن به هدف باید مسیر آن مورد 
تبیین قرار گیرد. برای انجام امور و کارها نباید از موانع ترسید بلکه باید 

همچون گذشته از آنها عبور کرد.
رئیس کمیته امداد اعتماد مردم را مهمترین ســرمایه این نهاد عنوان 
کرد و گفت: خوشــبختانه در دهه ولایت کمک های مردمی امســال 
نســبت به ســال گذشــته بیشــتر بوده که این امر به برکت حضور و 

مشارکت مردم است.

رئیس قوه قضائیه:
وری است رعایت تقوا در قوه قضائیه ضر

رئیس قوه قضائیه گفت: رعایت تقوا در قوه قضائیه و از جانب مسوولان 
و کارکنان قضایی مقوله ای ضروری و حیاتی است.

 به نقل از مرکز رســانه قوه قضائیه، حجت الاسلام والمسلمین محسنی 
اژه ای، در پیامی روز حفاظت اطلاعات قوه قضائیه را گرامی داشت.

متن این پیام به شرح ذیل است:
نقش قوه قضائیه در تحقق عدالت و صیانت از ســلامت کل نظام، نقشی 
بی بدیل است؛ با عنایت به این مهم و توجه به اثرگذاری برجسته قاضی 
و مســئول قضائی عادل، کارآمد و پرهیزگار در عدالت گستری، جایگاه 
حســاس و خطیر مرکز حفاظــت اطلاعات قوه قضائیه در حراســت و 
محافظت از سلامت قضات و کارکنان دســتگاه قضائی و پیشگیری از 

آلودگی، نفوذ و انحراف مجموعه، بیشتر نمود می یابد.
رعایت تقوا و توَرع در قوه قضائیه و از جانب مسئولان و کارکنان قضائی 
مقوله ای ضروری و حیاتی اســت؛ لذا دســتگاه حافظ و صیانت کننده 
از قضات نیز باید بــه مراتب از تقوا و وَرع بیشــتری محظوظ و بهره مند 
باشد؛ بر همین مبناســت که اتخاذ رویکرد و نگاه ویژه به مرکز حفاظت 

اطلاعات قوه قضائیه، امری واجب و الزامی است.

نیروها و عوامل حفاظــت اطلاعات قوه قضائیه تاکنــون ضمن تلفیق 
تدبیر و اقتدار و عطوفت، با رویکرد پیشــگیرانه و طبیب گونه، خدمات 
ارزنده و مجاهدت های صادقانه و خالصانــه ای در ایفای مأموریت های 
خطیر خود عرضه داشته اند و امید است با عنایات ویژه امام زمان )عج( 
و در پیروی از منویات مقام معظم رهبــری مدظلّه العالی، این خدمات 
و مجاهدت های مخلصانه اســتمرار یابد تا شــاهد کوچک ترین لغزش 

فکری و فعلی در دستگاه قضائی نباشیم.

در اطلاعیه شماره یک »کارگروه اجرایی رتبه بندی معلمان« اعلام شد
آغاز به کار رسمی میز کار رتبه بندی معلمان

»کارگروه اجرایــی رتبه بندی معلمان« با صدور اطلاعیه شــماره یک 
خود اعلام کــرد: میز کار رتبه بنــدی معلمان )ناظر ســتادی( به طور 

رسمی آغاز به کار کرد.
متن این اطلاعیه به شرح زیر است:

به اطلاع جامعه فرهیخته معلمان گرامی می رساند؛ با عنایت به حمایت 
و پیگیری های رئیس جمهــور محترم و نماینــدگان محترم مجلس 
شورای اســلامی مبنی بر تصویب و اجرای قانون رتبه بندی معلمان و 
همچنین پیرو دســتور و تاکید وزیر آموزش و پرورش مبنی بر تسریع 
فرایند اجرایی سازی قانون رتبه بندی معلمان و اطلاع رسانی به موقع و 
شفاف مراحل انجام امور به جامعه معلمان، میز کار رتبه بندی معلمان 
)ناظر ســتادی( با حضــور نمایندگانی از بخش هــای مختلف وزارت 

آموزش و پرورش، آغاز به کار کرد.
این میز کار با حضور نمایندگانی از مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی، 
مرکز ســنجش و پایش کیفیت آموزشی، دفتر توســعه آموزش های 
مجازی و فناوری و امنیــت اطلاعات، معاونت برنامه ریزی و توســعه 
منابع و مرکز برنامه ریزی منابع انســانی و امــور اداری و با هدف جمع 
آوری و رفع ابهامات و پرســش های احتمالی، تکمیل و اصلاح سامانه 
رتبه بندی معلمان، تدوین راهنماهای لازم، طراحی دوره های تربیت 

ارزیاب و… برگزار می شود.
شایان ذکر اســت؛ جلســات میز کار ســتادی به طور روزانه و مستمر 
برگزار و گزارشی از نتایج و خروجی نشســت ها در پایان هر روز به مقام 
عالی وزارت برای جمع بندی نهایی ارســال می شود که مصوبات آن در 

اطلاعیه های بعدی به اطلاع معلمان ارجمند خواهد رسید.

شهر

 نوزادی از لابلای زباله ها در سطل زباله یکی از محلات 
شهری پیدا می شــود و هرچند نوزاد در وضعیت بسیار 
بدی به ســر برده اســت اما در کمال تعجب هنوز زنده 
اســت و به بیمارستان منتقل می شــود، زمان کمی از 
پیدا شدن نوزاد نگذشته اســت که سیل درخواست ها 

برای فرزندخواندگی او به بهزیستی سرازیر می شود.
اوایل خرداد ماه سال جاری، نوزادی در محله نازی آباد 
تهران در سطل زباله پیدا شد، شــهروندان پس از پیدا 
کردن این نوزاد کــه بندناف او نیز بریده نشــده بود، با 

پلیس و اورژانس تماس گرفتند.
مادری که نوزاد معصوم را در ســطل زباله ای در تهران 
پیدا کــرد و از مرگ حتمــی نجات داد، گفــت: آنقدر 
گرسنه اش بود که تمام انگشــت هایش را خورده بود و 

خون می چکید.
انتشار فیلم وضعیت این نوزاد در شبکه های اجتماعی، 
احساســات مردم را جریحه دار کرد و بسیاری از آنان 

خواستار فرزندخواندگی این نوزاد شدند.

 ســال گذشــته 6۱ نوزاد توســط والدین 
زیستی خود در ســطح شــهر به ویژه کنار 
شیرخوارگاه ها رها شــدند. با پیدا شدن هر 
نوزادی در خیابان و اماکن دیگر، مردم انتظار 
دارند تا این نــوزاد فورا بــه فرزندخواندگی 
ســپرده شــود و هم نوزاد و هم یــک زوج از 
موهبت یک خانــواده دارای فرزند برخوردار 

شــوند اما گاهی روند فرزندخواندگی آنقدر ســخت و 
پیچیده است که گاهی ســالها خانواده ای پشت نوبت 

برای فرزندخواندگی می ماند.
بنا به آخرین آمار اعلام شده از سوی سازمان بهزیستی 
کشــور اکنون بالغ بر ۱۷ هزار خانــواده متقاضی برای 
امر فرزندخواندگی در صف نوبت ســازمان بهزیستی 
هستند. اما چرا هر نوزادی که به بهزیستی تحویل داده 

می شود فورا به فرزندخواندگی سپرده نمی شود؟
رئیس سازمان بهزیستی کشور درباره این امر می گوید: 
هر نــوزادی که در شــیرخوارگاه جانمایی می شــود، 

قابلیت واگذاری نــدارد و درصد کمی از این 
کودکان به فرزندخواندگی می روند.

می افزایــد:  قــادری  محمــد  علــی 
فرزندخواندگی شــامل مراحــل متعددی 
از جمله دریافت حکم قضائــی، غربالگری و 

انجام آزمایش های سخت و پیچیده است.
وی خاطرنشــان می کنــد: بین نــوزادان و 
متقاضیان فرزندخواندگی نســبت یــک به ۱۴ وجود 
دارد به آن معنا که هر یک کودک در مراکز بهزیســتی، 

۱۴ متقاضی دارد تا او را به فرزندخواندگی بپذیرند.
رئیس سازمان بهزیستی کشــور اظهارداشت: در حال 
حاضر با قوه قضائیه و ســازمان بازرسی کشور در حال 
رایزنی هستیم و جلساتی با وزیر دادگستری داشتیم تا 

روند فرزندخواندگی تسهیل شود.
قادری با اشــاره به شــایعه ای مبنی بر متوقف شدن 
فرزندخواندگی بــه دلیل اصلاح فرآینــد، تاکید کرد: 
هیچ توقفی در ایــن زمینه به علت اصــلاح فرآیندها 

نداریم و زمــان فرزندخواندگی به کوتــاه ترین مدت 
ممکن رسیده اســت و در این زمینه هزار روز ابتدایی 

طلایی نوزاد باید لحاظ شود.
ســعید بابایی مدیرکل کودکان و نوجوانان ســازمان 
بهزیســتی کشــور نیز با بیان اینکه ســالانه حدود ۲ 
هزار کودک به سرپرســتی در قالــب فرزندخواندگی 
سپرده می شــوند، افزود: اغلب خانواده های متقاضی 
فرزندخواندگــی خواســتار پذیرش کــودکان دارای 

سلامت کامل هستند.
وی همچنین پیــش از این گفته بود کــه بیش از ۸۰ 
درصد خانواده ها متقاضی کودک زیر ۲ ســال و بیش 
از ۹۴ درصــد خانواده های متقاضــی فرزند، متقاضی 

کودک زیر ۵ سال هستند.
وی ادامه داد: مشکل ما در بحث فرزندپذیری، کودکان 
بالای پنج سال اســت که سرپرســتی ندارند یا سلب 
حضانت شــده اند یا کودکانی که دارای بیماری خاص 

هستند.

 معاون محیط زیســت طبیعی و تنوع زیستی سازمان 
حفاظت محیط زیست گفت: در پی اطلاع رسانی مبنی 
بر تلف شدن یک قلاده یوزپلنگ آسیایی در مسیر جاده 
ترانزیت تهران به مشــهد، یگان حفاظت محیط زیست 
ســمنان و پارک ملی توران به محل حادثــه مراجعه و 

با لاشه تلف شــده یک قلاده یوزپلنگ آسیایی روبه رو 
شدند.حسن اکبری افزود: در بررســی های انجام شده 
مشخص شد که این یوز تلف شــده، ماده است.  محیط 
بانان، مادر و توله بزرگ دیگر همراه او را در زیستگاه های 
مجاور جاده و در حوزه اســتان سمنان مشاهده کردند و 

با توجه به مشــاهده مادر و توله یوز همراه او، تیم پایش 
اســتان به همراه چند تن از تشکل های مردم نهاد از روز 
گذشــته منطقه مستقر هســتند و پایش های نظارتی 
ادامه دارد.اکبری ادامه داد: بیشــترین نگرانی ما برای 
ترددهای امروز و امشــب در جاده مشــهد به تهران 

اســت، زیرا حجم خودروهای عبوری از سمت مشهد 
به تهران برای بازگشت زوار بیشتر می شود.وی گفت: 
هماهنگی لازم با همکاران استان خراسان شمالی هم 
انجام شده و به صورت آماده باش هستند تا در صورت 

نیاز برای پایش بیشتر عازم منطقه شوند.

بهزیستی

محیط زیست

خریدار  مشــاور رئیس ســازمان غذا و 
دارو، در ارتباط بــا روند اجرای طرح دارویار 

توضیحاتی ارائه داد.
 محمد پیکان پــور، از طراحان طرح دارویار 
در نشســت کمیسیون بهداشــت و درمان 
مجلس گفت: سه هفته پیش یعنی ۲۳ تیر 
۱۴۰۱ که طرح شروع شــد تیم ۳۰ نفره ای 
از گروه های مختلف در وزارت بهداشــت با 
هدف آسیب شناسی طرح متمرکز شدند که 
موضوعات و نحوه اجرا را پیگیری و از سویی 
همزمان بــا فعالیت کارگروه ها جلســات 
ستاد در وزارت بهداشــت برگزار می شد که 
نقش هماهنگی داخل وزارت بهداشــت و 

سازمان های بیمه گر را برعهده داشت.
وی افزود: در آنجا آخرین فعالیت ها پیگیری 
و تکالیف دســتگاه های مختلف مشخص و 
ابلاغ و رصد می شود تا در جریان قرار گیریم 
که عملکردشان به چه شــکلی پیش رفته 
است و آیا بر اساس آن، مدیریت پروژه پیش 
رفته یا خیر.مشاور رئیس سازمان غذا و دارو 
ادامه داد: البته دغدغه ها و نگرانی هایی نیز 
در ایــن رابطه وجود دارد که در این راســتا 
تفاهم نامــه ۴۲ بندی بین دســتگاه های 
مختلف به امضا رســید که قرار بود در سطح 
دولت به عنوان دســتورالعمل مصوب شود 
که بعد ســازمان بازرسی و ســایر نهادهای 
نظارتی و تیمی از طــرف رئیس جمهور آن 
را به عنوان ناظر رصد کنند که آیا دستگاه ها 
طبق تکالیف پیش رفتند یــا خیر و یکی از 
بندهــای تفاهم نامــه این بود کــه ۱۵ روز 
قبل از اجرای طــرح ۴,۰۰۰ میلیارد تومان 
به عنــوان پیش پرداخت طرح به حســاب 
سازمان های بیمه گر واریز شود که عملًا این 

موضوع با تأخیــر ۲۰ روزه اتفاق افتاد و این 
تأخیر، نگرانی ها را تشدید کرد.

پیکان پور یادآور شــد: قول داده شد تا ۱۵ 
تیر ۴ هزار میلیــارد تومان واریز شــود اما 
اوایل مــرداد ۲ هزار میلیــارد تومان دادند 
و ۲ هزار میلیارد تومان دیگــر هم به خزانه 
منتقل شد و هنوز به حســاب بیمه ها واریز 
نشده است. از ســویی واریزی به بیمه ها به 
تبع آن که واریزی توســط ســازمان برنامه 
و بودجه به موقــع بــه داروخانه ها صورت 
نگرفته چشمگیر نبوده اســت و همچنین 
ســندهای کاغذی تســویه اما حجم قابل 
توجهی از سندهای الکترونیکی باقی مانده 

و ســیگنال های نگران کننده ای در رابطه با 
این طرح می شنویم.

مشــاور رئیس ســازمان غذا و دارو افزود: 
 SMA رئیس جمهور در جلســه با بیماران
قول داد که به مدت 6 ماه پوشــش بیمه ای 
این بیماران برقرار شــود و سپس اثربخشی 
آن ارزیابی شــود که هزینــه دارویی آن با 
ارز نیمایــی ۵۰۰ تا 6۰۰ میلیــارد تومان 
می شــود و از ســویی هزینه های مربوط به 
درمان و توانبخشــی آنها بالا است و تعداد 
قابل توجهی از این بیماران خدمات دریافت 
نمی کنند و ظاهــراً قصد دارند از محل طرح 
دارویار این هزینه انجام شــود، در حالی که 

قرار بود از منبع جداگانه ای تأمین شــود. از 
ســویی برای داروهای OTC نیز قرار بود از 
محل جداگانه ای تأمین شــود اما مجدد در 
هزینه های طرح دیده شــده، اگر قرار است 
منابع کرونــا و بیمــاران SMA و OTC از 
محل طرح داده شــود به طور قطع طرح با 

مشکل مواجه خواهد شد.
وی ادامــه داد: تاکید کردیم کــه نباید به 
منابع طرح دارویار از ابتدا تا انتهای زنجیره 
دســت درازی شــود و باید کاری کرد که 
پول مستقیماً واریز شــود. همچنین بحث 
پایدار شــدن منابع طرح برای سنوات بعد 
و در بودجه ســنواتی، موضوع مهمی است 

و در واقع پول جزو منابع طرح دیده شــده 
اما تا پایان سال اگر دچار نوسان شد بیمه ها 
نگویند پول قطع شــده و به مردم سرویس 
نمی دهیم و مــردم مجبور شــوند داروی 
آزاد بخرند.پیکانپور افــزود: مقدمات طرح 
و چارچوب های آن باید دیده شــود، البته 
نقدینگی شرکت ها با ســرعت کمی پیش 
می رود و نیاز اســت به ایــن موضوع توجه 
شــود. همچنین می طلبــد کاهش مالیات 
۹ درصد بــه یک درصد، پیگیــری و تعیین 
تکلیف شود تا به تسهیل روند اجرای طرح و 
رفع کمبودها کمک کند. همچنین ضروری 
اســت مجلس در این موضــوع ورود کند تا 
پارامتــر و موارد گفته شــده تبدیل به الزام 

شود.
مشــاور رئیس ســازمان غــذا و دارو ادامه 
داد: در حال حاضر شــرکت هایی که برای 
ترخیص کالاهایشــان به گمــرک مراجعه 
می کنند نــه تنها از آنها مابــه التفاوت اخذ 
می شود بلکه از آنها طلب دریافت مطالبات 
گذشــته را هم می کنند که نیاز است برای 

این موضوع با تدبیر، راه حل یافت.
وی گفت: در طرح هــای ملی و کلان تلاش 
می شــود نقطه ای کــه منافــع ذی نفعان 
مختلــف بهینــه و حداکثر شــود را هدف 
گذاری کنیــم. مطمئناً ایــن نقطه حالت 
ایده آل یــک ذی نفع نیســت و همه با ایده 
آل فاصله دارند و فشــارها و ســختی هایی 
برای بخش های مختلف خواهد داشــت. اما 
نقطه بهینه میانی انتخاب می شود و انتظار 
می رود ذی نفعان مختلف با این نگاه و درک 
شــرایط ســایر ذی نفعان به اجرای بهینه 

طرح کمک کنند.

چرا کودکان فورا به فرزندخواندگی سپرده نمی شوند؟

استقرار یگان حفاظت محیط زیست سمنان و پارک ملی توران برای حفاطت از یوز مادر و توله همراه

وز می توانند در مراکز مداخله در بحران بمانند؟ زنان و دختران در معرض آسیب چند ر
خریدار  مراکــز مداخله در بحــران در 
راستای کنترل و کاهش بحران های فردی، 
خانوادگی و اجتماعی خدماتی متناســب با 
نیاز افراد را به صورت رایگان، شــبانه روزی 
و همچنین به صورت ســرپایی و نگهداری 
موقت به جامعه هدف خود ارائه می کند، به 
طوریکه زنان و دختران در معرض آســیب 
و آســیب دیده اجتماعی می توانند به مدت 
۲۰ تا حداکثــر ۳۳ روز از خدمات نگهداری 

موقت این مراکز استفاده کنند.
 آسیب های اجتماعی ماحصل فرآیندهای 
بسیار پیچیده ای اســت؛ این فرآیندها در 
ابعاد اجتماعــی، اقتصادی و روانــی و... به 
وقوع پیوسته و اشــکال خاص آسیب های 
اجتماعــی را متبلــور می کنــد. کودکان 
خیابانی، دختران فــراری، کودک آزاری و 
بســیاری از موارد دیگر همه از جمله موارد 

این آسیب ها محسوب می شوند.
اما برای ساماندهی این آسیب ها به ذهنیت 
و برخورداری همه جانبه نیازمند هســتیم. 
از طرفــی پرداخت و اصلاح ســاختارهای 
کلان جامعه و از طرف دیگــر ارائه خدمات 
تخصصی به آســیب دیدگان اجتماعی دو 
راهبردی اســت که ناگزیریــم برای تحقق 
اهداف خود به آن ها متوســل شویم. در این 
راستا مراکز مداخله در بحران مرکزی است 
که در اصل می توان آن را مادر ســایر مراکز 

دانســت. این مراکز به عنوان یک اورژانس 
مســائل اجتماعی عمل می کنــد و موارد 
خشــونت های خانگی مثل کودک آزاری، 
همســرآزاری، خودکشــی، طــلاق و... را 
پوشــش می دهنــد و در ضمن بــه عنوان 
مرجعی مــوارد مختلف را به ســایر مراکز 

سازمان ارجاع می دهد.
هدف کلی مراکز مداخله در بحران، کنترل 
و کاهــش بحران های فــردی، خانوادگی و 
اجتماعی اســت، اما ارتقاء ســطح دانش و 
آگاهی افراد در معرض آسیب و آسیب دیده 
اجتماعی در خصوص مســائل و مشکلات 
اجتماعی و کمک بــه درک موقعیت خود 
در شــرایط بحرانی، ارتقاء توانمندی های 
افــراد در معرض آســیب و آســیب دیده 
اجتماعــی جهت مقابله با مســائل فردی و 
اجتماعی در شــرایط بحرانی از طریق ارائه 
خدمات تخصصی به موقع، ارتقاء آگاهی ها 
و شــناخت خانــواده و اجتماع نســبت به 
نیازهای مراجعان به منظور تسهیل فرآیند 
حل مسئله در شــرایط بحرانی، شناسایی 
مناطــق و کانون های آســیب زا و اقدامات 
تخصصــی در بحران زدایــی، شناســایی 
آســیب های اجتماعی نوپدیــد و بازپدید، 
ایجاد زمینه مشارکت مردم و سازمان های 
غیردولتی و مداخله موثر به منظور کاهش 
جرائــم و جلوگیــری از تشــدید بحران و 

آســیب های اجتماعی و کاهش صدمات بر 
اقشار در معرض آسیب از اهداف اختصاصی 

این مراکز است.

چه کسانی مشمول دریافت خدمات
 از مراکز مداخله در بحران هستند؟

زوجیــن متقاضی طــلاق و افــراد دارای 
اختــلاف خانوادگی حاد، زنــان و دختران 
در معرض آســیب اجتماعی آســیب دیده 
اجتماعی، افرادی که قصد خودکشی دارند 
یا اقدام به خودکشــی کرده انــد، کودکان 
خیابانی و کار، همسران و کودکان آزاردیده، 
مبتلایان به اختلال هویت جنسی، دختران 
و پسران فراری از منزل و سایر افرادی که در 
شــرایط بحرانی قرار دارند از افراد مشمول 

هستند.
نحــوه پذیرش ایــن مراکز بــه این صورت 
اســت که مراجعان می تواننــد به صورت 
خودمعرف یا با معرفی توسط خط اورژانس 
اجتماعی ۱۲۳، خدمات اجتماعی ســیار یا 
با معرفی از طریق مراجع قضایی، انتظامی، 
ســازمان ها و نهادهای ذیربــط و... به مرکز 
مراجعه کرده و از خدمــات این مرکز که به 
صورت رایــگان و شــبانه روزی و به صورت 
ســرپایی و نگهداری موقت ارائه می شود، 

بهره مند شوند.
نحوه ارائه خدمــات در این مراکــز به این 

صورت اســت کــه در ایــن مرکــز پس از 
پذیرش و ارزیابی های تخصصی اجتماعی، 
روانشناختی، بهداشتی و درمانی و حقوقی، 
تیم تشــخیص مرکز با توجه به ارزیابی های 
صورت گرفته و متناســب با نوع مشــکل 
مراجع تصمیم گیری کرده و سپس نسبت 
به ارائه خدمــات تخصصی به افــراد اقدام 

می شود.
زنــان و دختــران در معــرض آســیب و 
آســیب دیده اجتماعــی می تواننــد ۲۰ تا 
حداکثر ۳۳ روز از خدمات نگهداری موقت 
اســتفاده کنند. خدمات این مرکز می تواند 
از طریق تماس با خــط اورژانس اجتماعی 

۱۲۳ و خدمات ســیار اورژانس اجتماعی و 
همچنین از طریق حضور تیم های تخصصی 
مستقر در سایر سازمان ها و نهادهای ذیربط 
نیز به افراد در معرض آســیب اجتماعی یا 

آسیب دیده اجتماعی ارائه شود.
خدمات تخصصی مراکز مداخله در بحران 
شــامل خدمــات مــددکاری اجتماعی، 
خدمات روانشناسی و روانپزشکی، خدمات 
بهداشــتی و درمانی، خدمات آموزشــی و 
تربیتی و خدمات حقوقی اســت که توسط 
نیروهــای تخصصــی از جملــه مــددکار 
اجتماعی، روانشــناس، روانپزشک، مشاور 

حقوقی، پزشک و پرستار ارائه می شود.

آگهی مفقودی

گذرنامه به شماره ه  P03117816 متعلق به اقای سید مرتضی 
موسوی مفقود گردیده واز درجه اعتبار ساقط می باشد.           یزد

آگهی مفقودی

گذرنامه به شماره P03117560متعلق به اقای سید حسین علی 
موسوی مفقود گردیده واز درجه اعتبار ساقط می باشد.           یزد



مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان:

۵۴۰ کیلومتر  از راههای ایلام خط کشی شد

استان

ایلام  حســن بیگی   مدیرکل راهداری و حمل ونقل 
جاده ای ایلام گفت: عملیات خط کشــی ۵۴۰ کیلومتر-

خط از راه های ارتباطی این استان در سال جاری اجرا شده 
است.

سید زاهدین چشمه خاور اظهار داشت: خط کشی راه ها 
که از مقرون به صرفه ترین نوع علائم ایمنی محسوب می 
شود، بطور مســتقیم در دید راننده قرار گرفته و با وی یک 

حس نزدیک و متقابل برقرار می کند.
وی ادامه داد: نیروهای اداره ایمنــی، ترافیک و حریم این 
اداره کل در این راســتا به منظور افزایــش ایمنی راهها، 
هدایت وســایل نقلیه و آگاهی دادن به کاربران راه بویژه 
در شــب با دید محدود، تفکیک باندهای رفت و برگشت 
در نقاط بدون جدا کننده وسط و کاهش میزان تصادفات 
و ســوانح رانندگی عملیات خط کشــی راههای ارتباطی 

زیرپوشش را به طور ویژه انجام می دهند
چشمه خاور به افزایش میزان جابه جایی کالا اشاره کرد و 
گفت: طی چهار ماه نخست سال جاری میزان جابه جایی 

کالا در استان 9 درصد افزایش داشته است.
وی اظهار داشــت: در این مدت بیش از 777 هزار تن انواع 
کالا از طریق ناوگان حمل ونقل این استان جابجا شده که 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته 9 درصد افزایش داشته 

است.

وی عنوان کرد: این میزان حمل کالا توسط ۵1 هزار و 17۴ 
سرویس )بارنامه( جابجا شده اســت.وی افزود: سیمان، 
گندم،کلینگر،پلــی اتیلن،انواع گاز مایــع و انواع مصالح 
ساختمانی بیشترین میزان کالاهایی بوده که در این مدت 
توسط ناوگان حمل و نقل عمومی استان جابجا شده است.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای ایلام یادآور شد: 
ســالانه بیش از 9۸ درصد جابجایی کالا در داخل استان 
توســط بخش حمل و نقل جاده ای صورت می گیرد که 
این بخش دارای قابلیت ها و امکانات گسترده ای در سطح 
کشور است. وی تاکید کرد: نظارت کامل بر فعالیت ناوگان 
حمل و نقل عمومی با اســتقرار و فعالیت تیم های گشت 

نظارتی در سطح استان بطور مستمر درحال انجام است.
وی گفت: در صورت مشــاهده هر گونه تخلف، متخلفان 
به کمیسیون های رسیدگی به تخلفات سازمان راهداری 
معرفی و برابر ضوابط با آنها برخورد خواهد شد.چشــمه 
خاور تاکید کرد: مردم می توانند از طریق شماره پیامکی 
1۰۰۰1۴1 و یا تلفن گویای 1۴1 شــکایات خود را جهت 
پیگیری به اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای ایلام 

منعکس نمایند.
مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای ایلام گفت: از اول 
سالجاری تاکنون بیش از 37۰ هزار و ۴7۰ مسافر توسط 
ناوگان حمل و نقل جاده ای جابه جا شــده اند. وی خاطر 

نشان کرد: در چهار ماه ابتدایی ســال جاری بیش از 37۰ 
هزار و ۴7۰ مسافر طی ۵۴ هزار و ۵1۰ سفر در سطح استان 
جابه جا شــده اند.وی افزود: این میزان جابه جایی مسافر 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۴9 درصد و همچنین 

تعداد سفر 1۵ درصد افزایش داشته است.
وی عنوان کرد: مسافرانی که از ناوگان حمل ونقل عمومی 
استفاده می کنند در صورت هر گونه تخلف و یا عدم رعایت 
پروتکل های بهداشــتی می توانند از طریق شماره تلفن 
گویا و شبانه روزی 1۴1 ســازمان راهداری و حمل ونقل 

جاده ای ،گزارش تخلف صورت گرفته را به اپراتورها ارائه 
دهند..

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جــاده ای ایلام از تعمیر، 
نصب و به روز رسانی 2 هزار و ۸۵۸ عدد تابلو و علائم ایمنی 
طی چهار ماه ســال جاری در محورهای استان خبر داد.

سید زاهدین چشمه خاور گفت: از اول سالجاری تاکنون،2 
هزار و ۸۵۸ عدد تابلــو و علائم ایمنــی و همچنین ۵2۰ 
مترمربع تابلو اطلاعاتی درمحورهای استان تعمیر و نصب 

شده است.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اهواز - محمد مجدم مدیرعامل شــرکت توزیع 
برق خوزســتان گفت: 2۰ گــروه عملیاتی برق، 2۰ 
دســتگاه ماشــین آلات و در مجموع ۸۰ نفر نیروی 
عملیاتی وستادی از شهرهای مختلف استان  جهت 
رفع مشــکلات برقی ناشــی از سیل بی ســابقه، به 
شهرستان بهبهان اعزام شدند که با تلاش مداوم این 
گروه های عملیاتی، در حال حاضــر برق کلیه نقاط 

شهری و روستایی به حالت عادی برگشته است.
دکتر علی خدری مدیرعامل این شــرکت با اشاره به 
شرایط آب و هوایی بسیار ناپایدار جوی، و با بیان این 
که ســیل روزهای اخیر، خســاراتی به شبکه توزیع 
برق اســتان وارد کرده، افزود: شبکه برق شهرستان 
بهبهان به دلیــل حجم بارش ها و بارندگی شــدید، 
رعد و برق، بــارش تگرگ، آب گرفتگی، و ســقوط 
درختان روی شــبکه توزیــع، دچار مشــکلاتی از 
جمله قطعی فیدرهای فوق توزیع، ســقوط پایه ها و 
ترانسفورماتورها و خســارت به شبکه توزیع برق شد 
که پارگی ســیم و قطعی برق برخی مناطق شهری و 

روستایی را به دنبال داشت.
خدری با اشــاره به وقوع طوفان شــدید در بهبهان 
گفت: طبق گفته هواشناسی ســرعت طوفان 12۰ 

کیلومتر بر ســاعت بوده اما در همین شــرایط و در 
جریان این بارندگی سیل آســا، از بامداد چهارشنبه 
2۰ گروه عملیاتی از شــهرهای مختلف استان برای 
رفع مشــکلات به وجود آمده در این شهرســتان به 
صورت شــبانه روزی فعالیت نموده وشبکه برق را به 
طور کامل به حالت پایدار برگرداندند و خوشبختانه 

تا ساعت 2۰شب شبکه کاملا نرمال شد.
این مقام صنعت برق اســتان افزود: در پی این بارش 
ها حدود 3۰ اصله پایه برق ســقوط کرده، ۴ دستگاه 
ترانسفورماتور ســوخته و از مدارخارج شده و حدود 

12۰۰ متر سیم ریزش و غیرقابل استفاده شدند.
شایان ذکر است شهرستان بهبهان دارای بیش از ۸۰ 

هزار مشترک می باشد.

بوشــهر -رضا حیدری  کمیته مسولیت های 
اجتماعی شــرکت های تابعه هلدینــگ خلیج فارس 
در عســلویه همســو با انجام تعهدهای خود در قالب 
مســئولیت های اجتماعی، 21۰ میلیارد ریال به حوزه 
سلامت، آموزش، ورزش و تحکیم بنیان خانواده برای 

محرومان چهار شهرستان جنوبی استان اختصاص داد.
 دبیر کمیته مسولیت های اجتماعی شرکت های تابعه 
هلدینگ خلیج فارس در منطقه ویژه پارس در نشست با 
مشاور مدیرکل و  روسای کمیته امداد امام خمینی)ره( 
شهرستان های عسلویه، کنگان، دیرّ و جم اظهار داشت: 
در حوزه مســئولیت های اجتماعی پتروشیمی های 
تابعه هلدینگ خلیج فارس امسال 21۰ میلیارد ریال 
به بخش های درمان، آمــوزش، ورزش و تحکیم بنیاد 
خانواده در جنوب استان اختصاص داده شده است که 

بخش دیگری از آن پرداخت شده است.
حجت نظری در ادامه افزود: شــرکت های پتروشیمی 
تابعه هلدینگ خلیــج فارس در راســتای برنامه های 
مسئولیت اجتماعی از مشارکت در اجرای برنامه های 
هدفمند در جهت بهبود وضعیــت مددجویان کمیته 

امداد و بهزیستی حمایت می کند.
دبیرکمیته مسولیت های اجتماعی شرکت های تابعه 

هلدینگ خلیج فارس در عســلویه ضمن برشــمردن 
بخشــی از اقدامات این شــرکت هــا در منطقه ویژه 
اقتصادی پتروشیمی در حوزه مســئولیت اجتماعی 
گفت: توانمندســازی جامعه پیرامونی و مشــارکت با 
جامعه پیرامونی در اجرای پروژه های منطبق با اصول 
توسعه پایدار در عمل به مسئولیت اجتماعی در اولویت 

قرار دارند.
نظری یاد آور شــد: مطابق تاکیدات مدیرعامل محترم 
گروه صنایع پتروشــیمی خلیج فارس در حوزه توجه و 
ایفای نقش مسولیت های اجتماعی و با هدف یکپارچه 
سازی انجام این فعالیتها، کمک های مذکور که پیش 
از این در قالب تفاهم نامه با دستگاههای اجرایی تنظیم 
گردیده بود ، اجرایی و در اختیار این ارگان ها قرار گرفت.

مدیر عامل شرکت گاز استان البرز  البرز  -  مظفری  
از کابین گذاری 6 خودرو برای مدیریت بحران از سوی 

این شرکت به منظور اقدام در شرایط بحرانی خبر داد.
 سیدرضا غفاریان مدیر عامل این شرکت گفت: با توجه 
به نوع و جنس خدماتی که شــرکت گاز اســتان البرز 
ارائه می کند، بحران و حادثه هر لحظه در کمین پروژه 
های این شرکت اســت، به همین دلیل برای مدیریت 
لحظات بحرانی و آمادگی کارکنان 6 خودروی نیسان 
کابین گذاری شده و در حال تجهیز و آماده سازی است.

وی با بیان اینکه بــرای کابین گــذاری این خودروها 

3 میلیــارد و 96۰ میلیون ریال هزینه شــده اســت، 
اضافه کرد: بعد از تجهیز و آماده ســازی، خودروها در 
اختیار ادارات گاز شهرهای اشتهارد، فردیس، نظرآباد 
و مناطق یک، دو و ســه شرکت گاز اســتان البرز قرار 
می گیرد.مدیر عامل شــرکت گاز اســتان البرز خاطر 
نشــان کرد: با ویژگی های جغرافیایی اســتان البرز و 
جنس خدماتی که شرکت گاز استان البرز ارائه می دهد 
باید برای تمام اتفاقات و یا حــوادث پیش بینی لازم را 
داشته باشــیم و تجهیز این 6 خودروی ایمنی در این 

راستاست.

 رشت ســید مجتبی خدمت بیــن دانا سرپرست 
شــهرداری رشــت،  به همراه هادی رمضانی نایب 
رئیس شورای اسلامی شــهر، دانش شکیب مدیر و 
معاونین منطقه سه شــهری از پروژه تعریض خیابان 

سرچشمه بازدید بعمل آورد.
سرپرست شهرداری رشــت تصریح کرد: در راستای 
اجرای پروژه احداث خیابان 3۵ متری سرچشــمه با 
هدف روان سازی ترافیک در منطقه مذکور، تعریض 
و احداث یک باند جدید در این محدوده، در دســتور 

کار شهرداری رشت قرار گرفت.

ســید مجتبی خدمت بین دانا افزود: این باند جدید 
با عرض 1۰ متر ســواره رو و چهار متر پیاده رو است 
که مراحل زیرسازی، تســطیح و آسفالت آن توسط 
اکیپ های ســازمان عمران و بازآفرینی شــهرداری 
و جدول گــذاری  و  پیاده روســازی آن هم توســط 

شهرداری منطقه سه شهری اجرایی می شود.
وی در پایان اظهار داشــت: طبق برنامه زمانبندی، 
پروژه تعریض خیابان سرچشــمه )حدفاصل میدان 
شهید ســیرت نیا به سمت میدان شــهدای رسانه( 

ظرف دو ماه آینده مورد بهره برداری قرار می گیرد.

خوزستانخوزستان

گیلانالبرز

  مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق خوزستان :

وه های عملیاتی به بهبهان، وضعیت شبکه برق عادی شد   با اعزام گر
 گام های مثبت کمیته مسوولیت های اجتماعی هلدینگ خلیج فارس

 در عسلویه

مدیر عامل شرکت گاز استان البرزخبرداد؛

و برای مدیریت بحران دراستان البرز  کابین گذاری 6 خودر
سرپرست شهرداری رشت خبر داد ؛

وژه تعریض خیابان سرچشمه رشت  تا 2ماه آینده    بهره برداری پر

شهردار هشتگرد:

توسعه شهرک کوثر اولویت کاری مدیریت شهری 
خواهد بود 

 البرز - مظفری  مهندس یعقوبی شهردار هشــتگرد گفت :توسعه 
شــهرک کوثر اولویــت کاری مدیریت شــهری خواهد بود  شــهردار 
هشتگرد در بازدید از بلوار شورا و خیابان شــهید ثالث در شهرک کوثر 
، دستورات لازم را جهت زیرســازی کوچه های فرعی خیابان مهرگان 
و آســفالت این معابر صادر کرد .ساکنین شــهرک کوثر چندین سال 
است که مکرراً از مدیریت شــهری درخواست جدولگذاری ، زیر سازی 
و بهسازی معابر را دارند که این خواسته در دوره ششم شورای اسلامی 
شهر و با دستور مهندس یعقوبی شــهردار هشتگرد محقق خواهد شد 
.به زودی خبرهای خوشــی از اقدامات عمرانی شــهرداری در شهرک 

کوثر منتشر میگردد.

مدیرعامل مدیره شرکت ملی حفاری ایران:

 ورزش شرکت ملی حفاری نیازمند اهتمام
 ویژه وزارت نفت است

اهواز -محمد مجدم   مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره شــرکت ملی 
حفاری ایران با اشاره به اینکه باشگاه فرهنگی ورزشی این شرکت در ردیف 
قدیمی ترین باشگاه های صنعت نفت است، خواهان اهتمام ویژه وزارت نفت 
و شرکت ملی نفت ایران به توسعه زیرساخت ها، روزآمدی و تامین نیازهای 
ورزشی این شرکت شد. حمید رضا گلپایگانی در نشست با مدیرکل سلامت 
و تربیت بدنی وزارت نفت و رئیس امور ورزش و تربیت بدنی شرکت ملی نفت 
ایران، معاونت اداره تربیت بدنی وزارت نفت گفت: امور ورزش و تربیت بدنی 
و باشگاه فرهنگی ورزشی این شــرکت از نظر فضای ورزشی امکانات خوبی 
دارد اما نیازمند بروز رسانی تجهیزات و ملزومات مربوط به رشته های مختلف 
ورزشی است. وی افزود: این شرکت به موازات کار و تلاش در حیطه وظایف 
سازمانی و پاسخگویی به نیازهای صنعت نفت، از زمان شکل گیری شرکت 
توجه به ورزش های همگانی و قهرمانی را در راســتای سلامت کارکنان به 
عنوان سرمایه های اصلی ســازمان و خانواده های آنان درسرفصل برنامه ها 

داشته است و بر توسعه این مهم تاکید دارد.
گلپایگانی اظهار کرد: امور ورزش و تربیت بدنی شــرکت در سال های اخیر 
تعمیم ورزش های همگانی را با جدیت دنبال و باشگاه فرهنگی ورزشی نیز 
در موضوع ورزش قهرمانی در چند رشته نســبت به ایجاد تیم ها و پرورش 
نیروهای مستعد از میان کارکنان و خانواده های آنان اقدام نموده که شاهد 
حضور فعال در رقابت های لیگ استانی و باشگاه های کشور و مسابقات بین 
المللی در قالب اعزام تیم ها و ورزشــکاران از طریق فدراسیون های ورزشی 
کشور بوده و هستیم. مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران در ادامه گسترش 
ورزش در مناطق عملیاتی و اردوگاه های دستگاه های حفاری را مورد تاکید 
قرار داد و تصریح کرد: برنامه ریزی و توجه جدی بــه این امر و تامین نیازها و 
تجهیزات لازم، موجب سلامت جســمی و روانی و شادابی در میان کارکنان 
اقماری و عملیاتی که در شرایط خاص اقلیمی و دور از خانواده مشغول انجام 
وظیفه هستند، گردیده و در نتیجه افزایش بهره وری و بالا رفتن راندمان و ارائه 
کار ایمن و با کیفیت را بدنبال خواهد داشت.  منصور قنبر زاده مدیرکل سلامت 
و تربیت بدنی وزارت نفت، نیز گفت: با توجه به تاکید وزیر محترم نفت، سیاست 
های این وزارتخانه توســعه و تعمیم ورزش در میان کارکنان و خانواده های 
آنان می باشد. وی افزود: موضوع سلامت کارکنان از نکات مهمی است که در 
شورای سلامت صنعت نفت پیگیری می شود و در همین ارتباط برنامه ریزی، 
پی جویی و تامین نیازهای ورزشی مجموعه شرکت ها در جهت حفظ و ارتقاء 

سلامت کارکنان و ایجاد نشاط و شادابی در میان آنان بسیار با اهمیت است.
قنبرزاده با بیان اینکه با هدف فراگیر شدن و توسعه ورزش در این صنعت به 
دنبال استاندارد سازی و متناسب سازی فضاها و امکانات موجود شرکت ها و 
توسعه آنها بنا به ضرورت هستیم، اظهار کرد: شرکت ملی حفاری ایران امکانات 
ورزش خوبی دارد که از جمله استخر قهرمانی تازه ساخت شرکت است که لازم 
است در مورد نحوه نگهداری و استفاده بهینه از ان برنامه ریزی مدونی صورت 

پذیرد.

  احداث بوستان محله آرمان خدمتی
 دیگر از شرکت عمران بهارستان

اصفهان-مریم مومنی    احداث بوستان محله آرمان بهارستان توسط 
شرکت عمران خدمتی دیگر از شرکت عمران بهارستان است که در مراحل 
پایانی قرار دارد.بوســتان محله ی آرمان )بلوک 121( این شهر در زمینی به 
مســاحت بیش از 73۰۰ متر مربع با امکاناتی نظیر: مسیر پیاده روی، مسیر 
دوچرخه سواری، فضای سبز، زمین بازی، زمین اسکیت، آب نما، سکوهای 
استراحت و مسیر سلامت و هزینه ای بلغ بر3۰ میلیارد ریال توسط شرکت 

عمران در مراحل پایانی احداث قرار دارد.
 این بوستان در ادامه فعالیت های شــرکت عمران در تکمیل و آماده سازی 

محلات شهر جدید بهارستان در حال احداث می باشد.
 پارک محله آرمان در هفته دولت سال جاری به بهره برداری خواهد رسید.

 ظرفیت سازی 4 هزار و 705  پورت مخابراتی
 در کردستان 

سنندج-فاطمه ملایی   مدیر مخابرات منطقه کردستان گفت: ۴ هزار 
و 7۰۵ پورت مخابراتی برای 3 سرویس مذکور در 61 نقطه شهری و روستایی 
ظرفیت سازی شده است.  آزاد حکمت با بیان اینکه اقدامات مخابرات در حوزه 
توسعه، نگهداری، تقویت و تعویض سیستم ها و تجهیزات مخابراتی به عنوان 
یکی از شاخص های عملکردی این مجموعه، دارای اهمیت است، گفت: در 
این راستا با سرمایه گذاری مبلغ فوق ظرفیت های مخابراتیِ 3 سرویس تلفن 
ثابت VDSL و ADSL به میزان چشمگیری ایجاد شده است. وی به نقش 
تاثیرگذار پروژه های مخابراتی در حوزه توسعه و نگهداری در ارتقا سطح کیفی 
و کمی خدمات و ســرویس های تلفن ثابت و اینترنت پرسرعت اشاره کرد و 
افزود: حدود ۴ هزار و 7۰۵ پورت مخابراتی برای 3 سرویس مذکور در 61 نقطه 
شهری و روستایی ظرفیت سازی شده است. مدیر مخابرات منطقه کردستان 
افزایش نیاز مشتریان به سرویس های دیتا در عصر حاضر را یادآور شد و اظهار 
کرد: از ابتدای سال جاری تا کنون بیش از یک هزار و 216 پورت ADSL در 
استان ظرفیت سازی شده است. حکمت بر مقرون به صرفه بودن سرویس 
تلفن ثابت به عنوان یکی از سرویس های مخابراتی همراه با پایداری ارتباط 
تاکید کرد و ادامه داد: با ظرفیت سازی 2 هزار و ۵92 پورت سرویس تلفن ثابت 
در سال جاری، شرایط لازم برای ارائه آن به مشتریان در نقاط مختلف استان 

فراهم است.

اســتاندار لرســتان بر ضرورت   خرم آباد-طولابی
رفع مشکلات اصحاب رسانه و خبرنگاران تأکید کرد.

فرهاد زیویــار، در دیدار بــا اعضای خانــه مطبوعات 
لرستان، اظهار کرد: تأســیس نهادها از تجربیات مهم 
بشری است و یکی از اقدامات مهم جوامع پیشرفته در 
مسیر توسعه و برقراری ارتباط میان حاکمیت و مردم 

تأسیس نهادهاست.
استاندار لرســتان عنوان کرد: تأسیس نهادها در نظام 
مقدس جمهوری اســلامی در کنار کسب تجربیات با 
دشواری هایی نیز همراه بوده و تأسیس خانه مطبوعات 
از تجربه های اثرگذاری به شــمار می رود که در مسیر 

خدمت و توسعه گام برداشته است.
وی ادامــه داد: ایجــاد ســاز و کاری نظام منــد برای 
ســاماندهی به رســالت خانه مطبوعات و بــه تبع آن 
آموزش نیروی کار با دانــش از مهمترین نکات بوده که 

لازم است به آن توجه ویژه شود.
استاندار لرســتان افزود: خانه مطبوعات استان نهادی 

فعال در زمینه های اجتماعی و فرهنگی اســت که باید 
برای ادامه فعالیت های خود هدف گذاری کند و نسبت 

به آن احساس مسئولیت داشته باشد.
زیویار تصریح کرد: بســیار مهم اســت کــه در کنار 
اطلاع رســانی و تبیین خدمات دولت، نقد منصفانه در 
جهت رفع مشــکلات نیز صورت پذیرد و رویکردمان 
کمک به اســتان و برطرف کــردن نقص های موجود 

باشد.
وی بیان کرد: خانه مطبوعات و اصحاب رسانه استان در 
جایگاهی حضور دارند کــه می توان گفت صدای مردم 
بوده و حلقه ارتباط با مسئولین هستند از این رو نقش 

مهمی در توسعه استان ایفا می کنند.
استاندار لرستان تأکید کرد: همه ما موظف هستیم در 
هر جایگاهی که حضور داریم نســبت به انجام وظایف 
خود تلاش کرده و در این راه باید حرمت و احترام همه 

اقشار جامعه حفظ شود.
زیویار با بیان اینکــه اصحاب رســانه ظرفیت مهمی 

در راستای توســعه استان هســتند، گفت: لازم است 
مشکلات اصحاب رســانه و خبرنگاران شناسایی شده 
و در جهت رفع آن ها اقدام شــود و خانــه مطبوعات به 

عنوان متولی این قشــر زحمتکش نســبت به تکریم 
همه خبرنگاران اقدام و مشــکلات را با هدف رفع آن ها 

انعکاس دهد.

لرستان

استاندار:

اصحاب رسانه ظرفیت مهمی در توسعه لرستان هستند



بر اساس آمارهای اعلامی بانک مرکزی
تراکنش های بانکی تیر ماه ۶۸۶ هزار میلیارد 

تومان شد
مبلغ تراکنش های شــبکه الکترونیکی پرداخت کارتی کشــور در تیر 
امسال بیش از 6۸6 هزار میلیارد تومان شــد که نسبت به خرداد ۱.۸6 

درصد رشد در تعداد و ۵.۴۳ درصد کاهش در ارزش ریالی داشت.
 مجموع تعداد تراکنش های انجام شده شــاپرک در تیر ماه سال جاری 
به ۳۷۷۰ میلیون عدد رســیده که ارزش این تراکنش ها در مجموع به 
بیش از 6۸۵ هزار میلیارد تومان می رسد که نسبت به خرداد ماه معادل 
۱.۸6 درصد رشد در تعداد و ۵.۴۳ درصد کاهش در ارزش ریالی داشته 

است.
البته تعداد و مبلغ تراکنش های در مقایسه با سال قبل ۱۱.6۸ و ۲۲.۳۳ 

درصد رشد داشته است.
بر این اساس، رشــد اســمی ماهانه تراکنش های شــاپرک در تیر 
ماه ســال جاری نســبت به ماه گذشــته معادل منفی ۵.۴۳ درصد 
بوده اســت. در تیر ماه امسال، ســهم ابزارهای پذیرش اینترنتی در 
تراکنش های انجام شــده ۴.۸ درصد و ابزار پذیــرش موبایلی ۱.6 
درصد بوده و این در حالی اســت که کارت خوان های فروشــگاهی 
۹۳.۵ درصد از کل تراکنش های انجام شــده را بــه خود اختصاص 

داده اند.
از تعداد تراکنش های انجام شــده ۸۹.۴۸ درصد مربوط به خرید کالا 
و خدمات، 6.۳۳ درصــد مربوط به پرداخت قبض و خرید شــارژ تلفن 

همراه و معادل ۴.۱۹ درصد مربوط به مانده گیری بوده است.
همچنین، از مجمــوع کل تراکنش های انجام شــده در تیر ماه معادل 
۹۲.۳۳ درصد موفق و ۷.6۷ درصد ناموفق بوده، البته تراکنش هایی که 

با سوئیچ شاپرک انجام شده، ۹۹.۹۹ درصد موفق بوده است.
اما از مجموع تراکنش های ناموفق انجام شــده در این ماه، ۲ درصد به 
دلیل خطــای پذیرندگی، ۰.۱ درصد به دلیل خطای شــاپرکی، ۱۵.۵ 
درصد به دلیل خطای صادرکنندگــی، ۸۱.۷۳ درصد به دلیل خطای 

کاربری و ۰.6۳ درصد به علت خطای کسب وکار بوده است.
بر اساس این گزارش، نســبت ارزش تراکنش های شاپرک به نقدینگی 
در تیرماه ســال جاری نیز ۱۴.۲ درصد بوده و این در حالی اســت که 
نسبت اسکناس و مسکوک در دست اشــخاص به نقدینگی در این ماه 

تنها ۱.6۹ درصد بوده است.
بنا بر تحلیل آمارهای رســمی در تیرماه ســال جاری، کارتخوان های 
فروشگاهی با سهم ۹۲.۵۹ درصدی بیشترین تعداد تراکنش را در بین 
ســایر ابزارهای پذیرش داشته اســت که ابزارهای پذیرش اینترنتی و 

موبایل پس از آن قرار گرفته اند.

تعداد تراکنش های الکترونیک کشور زیاد شد
متوســط تعداد تراکنش انجام شــده بــه ازای هر یــک کارت خوان 
فروشگاهی ۴۲۳ تراکنش و برای ابزارهای پذیرش اینترنتی و موبایلی 

به ترتیب ۴۲۳ و ۷۰۳ عدد بوده است.
افزون بر این، متوســط تراکنــش هر ابزار پذیرش شــاپرکی در ماه 
مذکور معادل ۴۲۷ تراکنش اســت که این تعداد نســبت به مقدار 
مشــابه در ماه گذشــته افزایش ۱۹.۴۱ واحدی )۴.۷6 درصدی( را 

تجربه کرده است.
همچنین، در تیرماه امسال بیشــترین کاهش متوسط تعداد تراکنش 

مربوط به ابزار پذیرش موبایلی بوده است.
در بخش دیگری از آمار منتشــر شده توسط شــاپرک، مجموع مبلغ 
تراکنش های هر ابزار پذیرش شــاپرکی و ســرانه مبلــغ تراکنش ها 
مشخص شده است. به گونه ای که ابزار پذیرش اینترنتی با تعداد ۴۲۳ 
هزار و ۲۷۳ ابزار فعــال و با مجموع مبلغ تراکنــش ۹۱.۱ هزار میلیارد 
تومان، ســرانه مبلغی تراکنش هر ابزار اینترنتی به رقم ۲۱.۵ میلیارد 

تومان را به ثبت رسانده است.

همچنیــن، در ابزار پذیــرش موبایلی بیــش از ۱۴۴ هزار ابــزار فعال 
سیســتمی بوده اســت که این تعداد، مجموعاً ۱,۴۸۳ میلیارد تومان 

تومان تراکنش داشته اند.
این در حالی اســت که ســرانه مبلغ تراکنش های هر ابزار پذیرش 
موبایلی، یــک میلیارد و ۲۸ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان بوده اســت. 
در نهایــت، در ابزار پذیــرش کارتخوان فروشــگاهی مجموع مبلغ 
تراکنش هــا ۵۹۳ هزار میلیارد تومــان بوده که ایــن مجموع مبلغ 
مربوط به تعــداد هشــت میلیون و ۲۵۹ هــزار و ۳۴۸ عــدد ابزار 
کارتخوان فروشگاهی است که ســرانه مبلغ تراکنش هر کارتخوان 
فروشــگاهی نیز به رقم هفت میلیارد و ۱۸۰ میلیون تومان رســیده 

است.

تعداد تراکنش های الکترونیک کشور زیاد شد
علاوه بر این، بررســی اطلاعات متوســط مبلغ هر تراکنش در هریک 
از ابزارهای پذیرش نشــان می دهد در تیر ماه امســال، با ابزار پذیرش 
اینترنتی به طور متوســط ۵.۱۳ میلیون ریال مبلــغ هر تراکنش بوده 

است.
با ابزار پذیرش موبایلی نیز ایــن رقم به عدد ۰.۱۲ میلیــون ریال و در 
نهایت با ابــزار پذیرش کارتخوان فروشــگاهی نیز متوســط مبلغ هر 
تراکنــش ۱.۷۰ میلیون ریال بوده اســت؛ بنابراین همــان طور که در 
جدول زیر مشخص است، در مجموع سه ابزار پذیرش مذکور، متوسط 

مبلغ هر تراکنش در هر ابزار، ۱.۸۲ میلیون ریال بوده است.

بر اساس ابلاغ بانک مرکزی
وهی در بانک ها  افتتاح حساب به صورت گر

ممنوع شد
بانک مرکزی در بخشنامه ای به بانک ها و مؤسسات اعتباری اعلام کرد 
که افتتاح هر گونه حســاب به صورت گروهی برای کارکنان شرکت ها 

را ممنوع است.
 بانک مرکزی در بخشنامه ای به همه بانک ها و مؤسسات اعتباری اعلام 
کرد: در راستای اجرای قانون مبارزه با پولشویی، افتتاح هر گونه حساب 

برای کارکنان اشخاص حقوقی به صورت گروهی ممنوع است.
در این بخشنامه آمده است: مشاهده شده برخی مؤسسات اعتباری به 
درخواست مشــتریان حقوقی اقدام به افتتاح حساب سپرده به صورت 
گروهی با ترک تشــریفات مذکور در آئین نامه اجرایی قانون مبارزه با 
پولشویی به نفع اشخاص حقیقی که دارای رابطه استخدامی با شخص 
حقوقی هستند می کنند که این اقدام امکان انجام رویه های شناسایی 

معمول را از مؤسسه اعتباری سلب می کند.
در این بخشــنامه روش جایگزین برای افتتاح حساب سپرده گروهی 
اشــخاص حقوقی، اســتفاده از روش های غیر حضوری و الکترونیکی 

پیشنهاد شده است.

در بهار امسال
کدام بانک ها بیشتر وام دادند؟

بررسی ها نشان می هد که بانک ها و موسســات اعتباری کشور تا پایان 
خردادماه ســال جاری به میزان ۴.۷ درصد بیشتر از پایان سال قبل وام 

داده اند.
طبق اطلاعات منتشــر شده از ســوی بانک مرکزی تسهیلات اعطایی 
بانک ها و موسسات اعتباری تا پایان خرداد امســال، معادل ۳۷۰۷.۲ 
هزار میلیارد تومان بوده که نســبت به اســفند سال گذشــته با رشد 
۴.۷ درصدی مواجه شــده است.همچنین، تســهیلات قرض الحسنه 
۹.۱ درصد از کل تســهیلات اعطایــی بانک ها و موسســات اعتباری 
قرض الحسنه را تشکیل داده و حجم عمده عملکرد تسهیلاتی بانک ها 

مربوط به مرابحه با ۳۵.۵ درصد و فروش اقساطی با ۱6.۳ درصد است.
از نظر عددی نیز، در پایان خرداد ســال جــاری ۳۳۸.۴ هزار میلیارد 
تومان از کل تســهیلات اعطایی بانک ها و موسســات اعتباری کشور 
قرض الحسنه بوده که این میزان نسبت به اسفند ماه سال گذشته، ۹.۵ 

درصد رشد را نشان می دهد.

عملکرد بانک های تجاری در وام دهی
از ســوی دیگر، بانک های تجاری در کل ۷۷۲.۸ هــزار میلیارد تومان 
تسهیلات پرداخت کرده اند که با رشد ۳.۹ درصدی مواجه شده و سهم 
وام های قرض الحسنه از این میزان تسهیلات ۹۱.۱ هزار میلیارد تومان 
است که اعطای این وام از سوی بانک های تجاری در پایان سال گذشته 

۵ درصد افزایش یافته است.
گفتنی است ۱۱.۸ درصد از وام های بانک های تجاری را قرض الحسنه 
تشکیل می دهد. در بانک های تجاری کشور نیز، سهم عمده تسهیلات 
پرداختی مربوط به تســهیلات مرابحه بــا ۳۲.۴ درصد معادل ۲۵۰.۷ 

هزار میلیارد تومان بوده است. 
علاوه بر این، ۱۹.۵ درصد تســهیلات بانک های تجاری به رقم ۱۵۰.۵ 
هزار میلیارد تومان در پایان خرداد ماه به تســهیلات فروش اقســاطی 
اختصاص داشــته که این رقم در اســفند ســال قبل ۱۵۲.۹ میلیارد 
تومان بوده اســت. به صورت کلی، ســهم عمده تســهیلات پرداختی 
بانک های تجاری در پایان خرداد امســال به مرابحه، فروش اقساطی و 

قرض الحسنه اختصاص یافته است.

بانک های تخصصی چقدر وام قرض الحسنه دادند؟   
همچنین، بررســی عملکرد بانک های تخصصی در پرداخت تسهیلات 
تا پایان خرداد ســال جاری نشــان دهنده این اســت که تســهیلات 
اعطایی با ۵.۹ درصد افزایش از رقــم ۵۰۰.6 هزار میلیارد تومان به عدد 
۵۳۰.۳ هزار میلیارد تومان رسیده که ســهم تسهیلات قرض الحسنه 
از این میزان تســهیلات اعطایی بانک های تخصصی معادل ۲۷.۸ هزار 
میلیارد تومان بوده که با افزایش ۹.۴ درصدی در مقایســه با پایان سال 
قبل مواجه شده است.گفتنی است که ۵.۳ درصد از وام های بانک های 

تخصصی را قرض الحسنه تشکیل می دهد.    

بزرگترین بخش تسهیلات پرداخت شده در بانک های تخصصی کشور 
مربوط به فروش اقساطی می شــود؛ به نحوی که در پایان خرداد سال 
جاری ۳6.۴ درصد کل تســهیلات اعطایی این بانک ها به رقم ۱۹۲.۹ 
هزار میلیارد تومان در بخش فروش اقســاطی بوده و این رقم در اسفند 

ماه سال گذشته به میزان ۱۸۸.۱  میلیارد تومان بوده است.
بانک های تخصصــی نیز در بخش مشــارکت مدنی تســهیلات قابل 
توجهی پرداخــت کرده انــد؛ به نحوی کــه ۱۸.۴ درصــد کل منابع 
تســهیلاتی این بانک ها در پایان خرداد امســال به میزان ۹۷.۸ هزار 

میلیارد تومان در این بخش پرداخت شده است.

عملکرد بانک های غیردولتی و موسسات اعتباری در وام دهی 
طبق این گزارش، بررســی تســهیلات اعطایی بانک های غیردولتی و 
موسســات اعتباری در پایان خرداد امسال نشان می دهد که تسهیلات 
این بانک با ۴.۷ درصد رشــد به رقم ۲۴۰۴ هزار میلیارد تومان رسیده 
و سهم تسهیلات قرض الحســنه از این میزان تســهیلات ۹.۱ درصد 
)۲۱۹.۳ هزار میلیارد تومان( بوده که اعطای این نوع تسهیلات در این 

نوع بانک ها در پایان خرداد امسال ۱۱.۵ درصد رشد داشته است.
همچنین، ۴۰.6 درصد کل اعتبارات ارائه شــده به متقاضیان در بخش 

مرابحه این بانک به رقم ۹۷6.۷ هزار میلیارد تومان بوده است.

تقسیم سود به مبلغ ۲۹ ریال به ازای هر سهم 
رشد ۵۱ درصدی سوددهی بانک سینا

مجمع عمومی عادی ســالانه )نوبت دوم( بانک ســینا ساعت ۱۰ روز 
پنج شنبه ۱۳ مردادماه ســال جاری با حضور حداکثری سهامداران و 
با مجوز بانک مرکزی و رعایت تمامی پروتکل های بهداشــتی در هتل 

المپیک تهران برگزار شد.
به گزارش اخباربانک، این مراســم که با حضور دارنــدگان بیش از ۷6 
درصد ســهام )حضوری و آنلاین از طریق وب ســایت بانک به نشانی 
www.sinabank.ir( و بــا حضــور معاون بانک و بیمــه وزارت امور 
اقتصادی و دارایی، مدیــر کل دفتر امور بانکی و بیمــه وزارت اقتصاد 
به عنوان نماینده دولــت، معــاون برنامه ریزی و امــور مجامع بنیاد، 
مدیرکل مجامع بنیاد، نماینده ســازمان بورس و اوراق بهادار، اعضای 
هیئت مدیره، معاونان مدیرعامل، مدیران بانک و ســهامداران برگزار 
شد، صورت های مالی منتهی به اسفندماه ســال ۱۴۰۰ بانک مطرح و 
به تصویب رسید. در ابتدای این جلســه گزارش عملکرد سالانه توسط 

سرپرست بانک سینا تشریح شد.
غلامرضا فتحعلی در ســخنانی گفت: بانک ســینا با یک برنامه ریزی 
مــدون و در چارچوب ضوابط و مقــررات بانک مرکــزی، در پرداخت 
تسهیلات در ســال ۱۴۰۰ حدود ۴۹ درصد رشد داشــته است. در این 
سال حدود ۳۸۷ هزار میلیارد ریال تسهیلات پرداخت شده که این رقم 

در سال قبل از آن ۲۵۹ هزار میلیارد ریال بوده است.
وی اظهار داشت: بانک ســینا در پایان اسفندماه ســال ۱۴۰۰ شاهد 
رشد ۴۲ درصدی منابع بوده اســت و به این ترتیب منابع بانک در پایان 
ســال ۱۴۰۰ به بیش از ۴6۷ هزار میلیارد ریال رسید. همچنین بانک 
ســینا با انجام اقداماتی نظیر اصلاح ترکیب منابع، گام های مؤثری در 
جهت کاهش قیمت تمام شده پول برداشــته است به نحوی که قیمت 
تمام شده پول از ۱6.۸۹ درصد در پایان ســال ۹۹ به ۱6.۴۸ درصد در 

پایان اسفندماه سال ۱۴۰۰ کاهش یافت.
همچنین مجمع با تقســیم ســود به مبلغ ۲۹ ریال به ازای هر سهم و 
مجموعــاً ۷۲۹ میلیــارد ریــال موافقت کرد. بــا رأی ســهامداران، 
روزنامه های اطلاعــات و دنیای اقتصــاد نیز به عنــوان روزنامه های 

کثیرالانتشار جهت درج آگهی های بانک انتخاب شدند.

 روزنامه سراسری صبح ایران
  اقتصادی،  سیاسی، اجتماعی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر
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بانک مرکزی بررسی کرد

دوربرگردان قانون جهش مسکن بخاطر یک بهانه

خریدار   با گذشت یکســال از وعده ساخت 
یــک میلیون واحد مســکونی در هر ســال و 
ابلاغ دســتورالعمل اجرایی اعطای تسهیلات 
احداث و نوســازی مســکن بانــک مرکزی، 
همچنان از جزئیات انجام آن خبری در دست 

نیست.
 وزیــر راه و شهرســازی به تازگی در حاشــیه 
نشســت اعضای کمیســیون عمران مجلس با 
ادعای اینکه »بانک ها در پرداخت تســهیلات 
ســاخت خانه های طرح نهضت ملی مســکن 
همکاری نمی کننــد« اظهار کــرده که »اگر 
تسهیلات بخش تولید مسکن به موقع پرداخت 
نشود، در انجام تعهدات برای ساخت ۴ میلیون 
واحد مسکونی در چهار ســال با مشکل مواجه 

می شویم.«
بر اساس این گزارش با گذشــت یکسال از وعده 
ساخت یک میلیون واحد مســکونی در هر سال 
و ابلاغ دســتورالعمل اجرایی اعطای تسهیلات 
احــداث و نوســازی مســکن بانک مرکــزی بر 
اساس قانون جهش تولید مســکن اما همچنان 
از جزییــات انجام تعهدات و میزان پوشــش آنها 

خبری در دست نیست.
طبق گفته رستم قاســمی وزیر راه و شهرسازی، 
در طــرح نهضت ملی مســکن برای ســاخت ۳ 
میلیون و ۲۰۰ هزار واحد مســکونی در شــهرها 
و ۸۰۰ هزار واحد مســکونی در مناطق روستائی 
کشــور برنامه ریزی شــده و تاپایان شهریور ماه 
امســال می بایســت تغییر کاربری زمین مورد 
نیاز برای ســاخت یک میلیون و ۴۰۰ هزار واحد 
مسکونی در شورای برنامه ریزی استان و شورای 

عالی شهرسازی به سرانجام برسد.
این در حالی است که مطابق با قوانین و مقررات، 
متقاضیــان و مجریان پروژه های مســکونی می 
بایســت از طریق ثبت اطلاعات در سامانه وزارت 
راه و شهرسازی و تکمیل پرونده خود پس از تایید 
این وزارتخانه جهت دریافت تسهیلات مشارکتی 

به بانک ها معرفی شوند.
تا لحظه انتشــار این خبــر و با وجــود پیگیری 
های صورت گرفتــه نه تنها بانــک مرکزی بلکه 
هیچ یک از بانک ها به این ســامانه دسترســی 
نداشــته و معلوم نیســت تا کنون چند پرونده 
برای متقاضیان تشــکیل و یا دچار نقص پرونده 

هستند.
در این زمینه محمد نادعلــی، مدیرکل عملیات 
پولــی و اعتبــاری بانک مرکــزی با اســتناد به 
دســتورالعمل اجرایی اعطای تسهیلات احداث 
و نوســازی مســکن موضوع قانون جهش تولید 
مسکن معتقد اســت: این دســتورالعمل پس از 
تصویب قانون جهــش تولید در اواخر شــهریور 
ماه پارسال، در ۱۷ آذرماه سال قبل از سوی بانک 
مرکزی ابلاغ شد که بر اســاس آن سهمیه بانکی 
و ســقف فردی تسهیلات ســاخت مسکن برای 
تخصیص ۳6۰ هزار میلیارد تومان تفکیک شده 

است.
وی گفت:با توجه به مفاد تبصــره 6 ماده ۳ قانون 
جهش تولید مســکن، تســهیلات قابل اعطا به 
متقاضیــان برای مســکن روســتائی و حوادث 
غیر مترقبه اعــم از جدیــد، متمم و یا اقســاط 
تسهیلات در حال پرداخت به متقاضی فقط پس 
از ثبت اطلاعات متقاضی در ســامانه وزارت راه و 

شهرسازی توسط دســتگاه ذی ربط و تایید وزاره 
راه و شهرسازی و با ترخ های مصوب شورای پول 

و اعتبار قابل پرداخت است.
به گفته این مقام مســئول، این مقررات در حالی 
اســت که تا کنون بانک مرکزی هیچ دسترسی 
به ســامانه مذکور نداشــته و علی رغم مکاتبات 
مختلف برای ارایه دسترســی بــه اطلاعات این 
ســامانه اما هیچ داده و آماری از پرونــده ها و یا 
تعداد ثبت متقاضیان و مجریان ســاخت مسکن 
ارایه نشده و یا دســتکم پرونده تکمیلی این افراد 
از ســوی این ســامانه به بانک مرکزی یا شبکه 
بانکی به منظــور تخصیص تســهیلات معرفی 

نشده است.
نادعلــی افزود:مطابــق قانون جهــش تولید 
مســکن و دســتورالعمل اجرایــی اعطــای 
تسهیلات احداث و نوســازی مسکن، وظیفه 
پالایش و معرفی متقاضیان دریافت تسهیلات 
به شــبکه بانکی بر عهده ســامانه طرح اقدام 
ملی مســکن در وزارت راه و شهرسازی است 
بطوریکه بــا بررســی و شناســایی وضعیت 
متقاضیان فاقد مســکن یا تسهیلات مسکن، 
به بانک عامل در قالب تســهیلات مشارکت در 
ساخت مسکن مطابق با دســتورالعمل اعطای 
تســهیلات احداث و نوسازی مســکن معرفی 
شــوند تا به این ترتیب در صورت تمکیل پرونده 
درخواست و رعایت الزامات اولیه از جمله تامین 
۲۰ درصد آورده ســاخت از ســوی متقاضی و 
مجری پروژه احــداث، اقــدام لازم جهت عقد 
قرارداد مشــارکت با بانک انجــام و اعتبار لازم 

تخصیص داده شود.

تجارت

استقبال مشــتریان و اصناف از 
جشــنواره بزرگ بانــک تجارت 
ویژه اصناف، تعداد جوایز کمک 
هزینه ســفر هیجــان انگیز این 
جشــنواره را از ۳ بــه ۱۰ جایزه 

افزایش داد.
 به گزارش اخباربانــک به نقل از 
روابــط عمومی بانــک تجارت، 
جشــنواره بزرگ بانــک تجارت 
ویژه اصنــاف برای مشــتریان 
بخش اصناف و پرســنل بانک از 
ابتدای تیرماه تا پایان شــهریور 
۱۴۰۱ بــا ۱۰ جایــزه کمــک 
هزینــه ســفر هیجــان انگیز و 
هــزاران جایزه ارزنــده دیگر در 

سراسر کشور در حال 
برگزاری است.

بخــش  مشــتریان 
اصناف برای شرکت در 
قرعه کشی جایزه ویژه 
باید  سفر هیجان انگیز 
۱۰۰۰ امتیــاز و برای 

ورود به قرعه کشی ســایر جوایز 
ارزنده این جشنواره حداقل ۲۰۰ 

امتیاز کسب کنند.
افتتــاح حســاب ۱۰ امتیــاز، 
داشــتن حداقــل ۱۰ تراکنش 
کارتخــوان فروشــگاهی در ماه 
۲۰ امتیاز، انجام دســت کم پنج 
تراکنــش همراه بانک ۲۰ امتیاز 

و ماهانه پنج تراکنش 
اینترنــت بانــک ۱۰ 
مشــتریان  امتیــاز، 
دارای دســته چــک 
۳۰ امتیــاز، هــر یک 
میلیون ریال میانگین 
موجودی حســاب دو 
امتیــاز و هر پنج میلیــون ریال 
تراکنــش خریــد کارتخــوان 
فروشــگاهی یک امتیاز را برای 

مشتریان در بر خواهد داشت.
تمامی واحدهــای صنفی فعال 
کشــور در گروه هــای تولیــد، 
توزیعی و خدمات و رســته های 
گوناگــون آن ها که مشــتری 

بانک تجارت به شــمار می روند 
می تواننــد با افزایــش امتیاز از 
روش های فوق شــانس خود را 
برای بهره منــدی از جوایز این 

جشنواره افزایش دهند.
مشــتریان بانــک و همــکاران 
می توانند برای اطلاع از جزئیات 
طرح و کســب اطلاعات تکمیلی 
به پایــگاه اینترنتی بانک تجارت 
مراجعــه کــرده و یــا از طریق 
برقراری تماس بــا مرکز ارتباط 
مشتریان بانک به شماره ۱۵۵۴ 
و مرکز ارتباط با مشــتریان ایران 
کیش به شــماره ۱66۸ کســب 

اطلاع کنند.

روند کاهشی هزینه وام مســکن ادامه دارد و 
در حالی که متاهل های ساکن پایتخت حدود 
۱۰ روز قبل بــرای اخذ این وام بایــد بیش از 
۱۳۴ میلیــون تومــان پرداخــت می کردند، 
اکنــون بایــد بیــش از ۱۲۹ میلیــون تومان 

پرداخت کنند.
 بررســی آخرین وضعیت قیمت اوراق مســکن 
نشان می دهد که هر برگ اوراق وام مسکن )تسه(  
در فروردین ماه ۱۳۲ هزار و ۳۰۰، در اردیبهشت 
ماه ۱۳۲ هزار و ۹۰۰  و در خردادماه سال گذشته 
نیز ۱۳۴ هزار و ۲۰۰ تومان قیمت دارند. هر برگ 
اوراق تسهیلات مسکن بانک مسکن در تیر سال 
گذشته ۱۳۲ هزار و ۸۰۰، در مرداد سال گذشته 
۱۳۳ هزار و ۵۰۰ و در شــهریور ســال گذشته با 
قیمــت ۱۳۳ هــزار و ۳۰۰ تومــان داد و ســتد 
می شود. این اوراق در ماه مهر سال گذشته ۱۳۲ 
هزار و ۹۰۰ تومان، در آبان مــاه ۱۳۳ هزار و ۷۰۰ 
تومان و در آذرماه ۱۳۴ هزار و ۷۰۰تومان قیمت 

داشتند.
اوراق تســهیلات مســکن در دی  و بهمن ســال 
گذشته نیز با قیمت های ۱۳۴ هزار و ۳۰۰  و ۱۳۴ 

هزار و ۱۰۰  تومان معامله می شــود. این اوراق در 
فروردین ماه سال جاری ۱۳۵ هزار  تومان قیمت 
دارد که این گزارش بر اساس همین قیمت نوشته 

شده است.

 قیمت اوراق برای مجردها و متأهل های 
تهرانی

بر این اساس، مجردهای ساکن تهران می توانند 
تا ۲۸۰ میلیون تومان تســهیلات دریافت کنند 
که شــامل ۲۰۰ میلیون تومان تسهیلات خرید 
مســکن و ۸۰ میلیون تومان وام جعاله می شود؛ 
لذا برای دریافــت ۲۰۰ میلیون تومــان وام باید 
۴۰۰ برگه تسهیلات مســکن خریداری کنند که 
هزینه این تعداد اوراق با تســه ۱۳۵ هزار تومانی، 

۵۴ میلیون تومان می شود. 
همچنین بــا در نظر گرفتــن ۸۰ میلیون تومان 
وام جعاله که بــرای آن بایــد ۱6۰ ورق به مبلغ 
۲۱ میلیون و 6۰۰هزار تومــان خریداری کنند، 
مجمــوع هزینه خریــد اوراق بــه ۷۵ میلیون و 

6۰۰هزار تومان می رسد.
زوج های تهرانی نیز بر همین اســاس می توانند تا 

سقف ۴۸۰ میلیون تومان شــامل ۲۰۰ میلیون 
تومان تســهیلات خرید مســکن برای هر نفر و 
۸۰ میلیــون تومــان وام جعاله دریافــت کنند؛ 
بنابراین زوجین باید ۸۰۰ برگه تسهیلات مسکن 
خریداری کنند که هزینه آن ۱۰۸ میلیون تومان 
می شــود که همراه با هزینــه ۲۱ میلیون و6۰۰ 
هزار تومانی وام جعاله که برای آن باید ۱6۰ ورق 
تســهیلات مســکن خریداری کنند، در مجموع 
بایــد ۱۲۹ میلیون و 6۰۰ هــزار تومان پرداخت 

کنند.

قیمت اوراق در سایر استان ها
ســقف این تســهیلات بــرای مراکز اســتان و 
شهرهای با جمعیت بیش از ۲۰۰ هزار نفر برای 
مجردها به ۱6۰ و بــرای زوجین به ۳۲۰ میلیون 
تومان رسیده است که با توجه به اینکه مجردها 
باید ۳۲۰ و متاهل های ســاکن این شــهرها نیز 
باید 6۴۰ برگه تســهیلات مســکن خریداری 
کننــد، مجردهــا بایــد ۴۳ میلیــون و ۲۰۰ و 
متاهل ها نیز باید ۸6 میلیون و ۴۰۰ هزار تومان 

پرداخت کنند.

جوایز جشنواره اصناف بانک تجارت هیجان انگیزتر شد

شعبهبانک

سینا

هزینه وام مسکن باز هم کاهش یافت


